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प्रदेश सभा 
गण्डकी प्रदेश 

चौथो अधिवेशन 

(दसौं बैठक) 

मिति २०७६/०२/२७ गिे ववहान ११.०० बजे 
 

बैठकको कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

प्रदेश सभा, गण्डकी प्रदेशको चौथो अधिवेशनको आजको बैठकको कारवाही 
माननीय सभामुख श्री नेत्रनाथ अधिकारीज्यूको अध्यक्षतामा  ववहान ११ बजेर ५२ 
ममनेटमा प्रारम्भ भयो । 

 

िाननीय सभािुखज्यू 

 

माननीय सदस्यहरु आजको बैठकको काययवाही प्रारम्भ हुन्छ। 
 

माननीय सदस्यहरु अव ममतत २०७६ जेठ २४ गते सभामा प्रस्तुत प्रदेश सरकारको 
आधथयक वर्य २०७६।७७ को नीतत तथा काययक्रम माधथको बाांकक छलफल प्रारम्भ हुन्छ 

। सवयप्रथम माननीय ववष्णु प्रसाद लाममछानलेाई आफ्नो सांशोिन प्रस्ताव सहहत 

छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु  । समय १५ ममनेट।  
 

िाननीय ववष्र्ु प्रसाद लामिछानेेः 
माननीय सभामुख महोदय, हामी यततवेला यस गण्डकी प्रदेशको भाग्य कस्तो 
बनाउने ? यसलाई कुन हदशामा लान ेर हाम्रो सोच हाम्रो पररकल्पना अनुसार कसरी 
नमुना प्रदेश बनाउन सककन्छ ? कसरी हाम्रो प्रदेशलाई राम्रो प्रदेश बनाउन सककन्छ 

भन्न ेसोचका साथ २०७६/७७ को लाधग माननीय प्रदेश प्रमुखद्िारा प्रस्ततु नीतत 

तथा काययक्रम माधथ छलफल गररराखकेा छौं । हाम्रो हातमा यो अत्यन्त सुन्दर कभर 
सहहतको यो नीतत तथा काययक्रम पुस्स्तका छ। यो बाहहर जतत राम्रो छ मेरो कलर यो 
वप्रय कलर हो एकदम ैमन पछय । जतत राम्रो आको छ यो नीतत र काययक्रममा मभत्र 

पतन त्यस्त ै हुनुपछय भन्न ेहामी सवैको सोच हो । हामी सबैको ववश्वास पतन हो । 
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सकेसम्म यो नीतत र काययक्रममा त्यो ववश्वास त्यो  सोच टुटन नहदने गरर आको 
होला भन्न ेहामी सवैलाई लागेको छ ।हामीले अध्ययन गयौं, मेहनत बेस्सरी भाको 
छ मैले यहाां मभत्र केहह छैन बाहहरको खोल मात्र ैहो । मभत्र केहह छैन मभत्र खोक्रो छ 

भन्यो भन ेसाांच्चैनै प्रततपक्ष पूवायग्रही भएको देखखन्छ । हामी त्यसरी पूवायग्रही हुन 

चाहांदैनौं ककनभने हामी सवैले एउटै सांकल्प गरेका छौं यो प्रदेशलाई कसरी राम्रो प्रदेश 

बनाउने भन्न ेत्यसैले पतन यसमा अनावश्यक खोट लाउने काम हामीले गदैनौं । हाम्रो 
दलले त्यो सोच बनाएको पतन छैन । सरसततय हेरें मलाई कहहले कहहले साहहत्यमा 
कलम चलाउने खाले मान्छे म पतन यो स्लोगन हेदाय मलाई सांगत गनय मन लाग्यो । 
यो स्लोगन जसले तयार पायो वहाांसांग सङ्गत गनय मन लाग्यो वडा गजवको ममठा 
स्लोगन छ त्यसको मभत्र त्यस मभत्र त्यसको कायायन्वयनको पक्ष के हुन्छ भन्न े

बारेमा चाहहां हेनय बाांकक नै छ । तर मेरो ववश्वास के चाहहां हो त भन्दा त्यो पतन रामै्र 

हुन्छ रामै्र हुनुपछय । नराम्रो हुनु हुांदैन भन्न ेमलाई लाग्छ मैले अस्स्त पतन कुरा 
उठाएको धथएां हामी यततवेला साांच्चैन ैएउटा कठघरामा छौं। समयको कठघरामा र 
हामी कामलगढ पतन हौं यो प्रदेशलाई कस्तो बनाउन ेभन्न ेकामलगढ पतन हौं हामी यो 
प्रदेश सभा र यो यस प्रदेश सभा अन्तरगत बनेको सरकार यसले साांच्चैनै एउटा राम्रो 
कामलगढी गन ेवेला हो हामीले अहहले अहहल्य ैदेखख राम्रो बनाउन सकेनौं भन ेहाम्रा 
सन्ततीले हाम्लाई धिक्कारने छन । त्यसैले यो मेहनतलाई म िन्यवाद हदन चाहन्छु 

। मेहनत राम्रो छ तर सव ैकुरा पुरा हुन्छ भन्न ेहैंदैन । हामी आफैमा सव ैपूणय छैनौं 
त्यसैले यसमभत्र केहह अपुराहरु छन । यसको मतलव प्रततपक्षले प्रततपक्ष भएकै 

कारणले ववरोि गने प्रश्न होइन । हामीले राम्रो बनाउन चाहहराखेका छौं । राम्रो बनाउन 

चाहांदा चाांहांदै कहहां कतै थोरै थपघट गनय पयो भन ेत्यही थपघट गरेर अझ ैराम्रो बन्न 

सक्छ भन ेत्यताततर सवैले सहज रुपमा मलनु पछय भन्न ेमलाई लाग्छ । राम्रो कुरो 
जसले सुझाव हदांदा पतन हुन्छ र जसको सुझाव ग्रहण गदाय पतन हुन्छ यी प्रततपक्ष 

हुन तयनले बबरोिका लाधग बबरोि गरेका हुन त्यसैले यी सुझाव सुन्न आवश्यक छैन 

भन्न थाल्यो भन ेहाम्रो कामलगढी जुन कालीगढ हौं भतनराका छौं त्यसैमा भोमल शांका 
उत्पन्न हुन्छ त्यसैले हाम्रो यो सुझाव हो सरकारलाई । यो प्रदेशलाई राम्रो बनाउनको 
लाधग जे गदाय राम्रो हुन्छ जसको सुझाव जहाांबाट आउांछ जे भन्दा राम्रो हुन्छ हामीले 

के गदाय राम्रो बनाउन सककन्छ त्यताततर लाग्न म अनुरोि गदयछु त्यसैले यसै कारण 

यहाां भएका कुराहरु रामै्र छन कायायन्वयनको पक्ष र भोमल आउन ेवजेट हेरेपतछ अझ ै

हामीले व्याख्या गरौंला । यो नीतत र काययक्रमको अवस्था र भोमल आउन ेवजेटको 
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अवस्था के हुन्छ त्यसमा हामीले अरु थप व्याख्या गरौंला । तर केही कुराहरु थप्नु 

पने केही कुराहरु हटाएर त्यसलाई अको शव्द हाल्नु पने त्यस्ता ठाउांहरु हामीले फेला 
पायौ । त्यसो भएपतछ त्यसलाई सांशोिन प्रस्ताव त्यसकारण दताय गररएको छ अझ ै

कारण के हो त भन्दा बबरोिका लाधग बबरोि भन्दा पतन यो नीतत र काययक्रम अझ ै

राम्रो होस, अझ ैसुन्र होस अरु प्रदेशको भन्दा गण्डकी प्रदेशको नीतत र काययक्रम अझ ै

उच्चतम होस भन्ने सोचका साथ यसलाई सांशोिन प्रस्ताव हामलएको छ मलाई 

ववश्वास छ यो प्रस्ताव साांच्चैन ै सुनमा सुगन्ि बनाउनको लाधग ल्याइएको हुांदा 
सांशोिन प्रस्ताव पेश हुन आएको हांदा त्यो सुगन्ि बनाउने कुरामा यहाां कसैको 
आदरणीय माननीयज्यूहरको कसैको असहमतत हुन्छ भन्न ेमलाई लाग्दैन । त्यसैले 

यसलाई सहमतत नै सव ैमाननीयज्यूहरुले सहस्र सहमतत गरेर यो पास हुन्छ यो 
सांशोिन प्रस्ताव पास हुन्छ भन्न ेमैले ववश्वास मलएको छु । खास गरेर बुांदा नां.52मा 
बाली पशुपांक्षी तथा मतस्य पकेट के्षत्र ववकासका लाधग एक वडा एक नमुना 
व्यवसातयक कृवर् काययक्रम र एक पामलका एक उत्पादन काययक्रम जस्ता 
ववमशस्ष्टकृत कृवर् उत्पादन के्षत्र र मोडले फमय सम्वस्न्ि काययक्रमलाई पररमाजयन गरर 
तनरन्तरता हदइने भनकेो छ । त्यो अझ ैठोस रुपमा जाांदा राम्रो हुन्छकी भन्न ेलाग्छ 

के हो त उपाय पररमाजयन गन ेकुरा त्यहाां िेरै कुराहरु आको छ । अरु कुराहरु आको 
छ । त्यो मध्यमा हामीले सुन्यौं र यो अन्यथा होइन मैले अन्यथा भन्न पतन खोजकेो 
छैन । बाहहर जजे ेभए कुराहरु आए त्यो गलत होस भनेर गररएको काम पतन होइन 

। तर हाम्रो प्रयोगले कहहां कत ैबाहहर गुनासाहरु आए भन ेत्यसलाई करेक्सन गनुय 
पछय। जुन नगदै हाममले यो कृर्कलाई अनुदान हदने व्यवस्था गयौं त्यसले कहहां न 

कहहां दरुुपयोग भयोकी भन्न ेभएपतछ यसलाई बरु अरु नै केही गरेर जस्तै सांशोिनका 
लागी हामीले के कुरा प्रस्ताव राखकेा छौं भन ेबुांदाको अन्त्यमा हदइने छ को पछाडड 
तर कृर्कलाई नगद अनुदान हदइने छैन । सुवविा सव ै हदनु पछय कृर्कलाई मैले 

अतघल्लो पटक पतन यो कुरा उठाको धथएां ककनभन्दा यो कृवर्लाई हामीले उत्पादनसांग 

जोडरे यलाई समुन्नत बनाउन सककन्छ तर नगद अनुदानले कहहां न कहहां दरुुपयोग 

भयोकी त्यो मान्छेलाई के भन्दा काम गन ेभन्दानी पैसा आइहाल्छ हेरौंला भन्न े

पररस्स्थतत मसजयना भएको हुांदा वा वास्तववक कृर्क कतत ततनले लाभ मलए भन्न े

कुरा पतन हुन्छ । हामीले आत्मादेखख नै भनेपतन कहहां कत ैयथाथय साांच्चै होकी साांसद 

त्यही वसीराछ ठाउांका ठाउां  छ अमल ककसानहरुले लाभ मलन ेपररस्स्थतत पतन भाको 
हुांदा यसलाई सांशोिन गनय पछय भन्न ेहाम्रो तनणयय हो । म आफुले त्यसलाई त्यो रुपमा 
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हेरेको छु । त्यस्तै गरी अको बुांदा नां.५६ मा छ यो ककसानलाई सहुमलयत व्याज दरमा 
कृवर् ऋण उपलव्ि गराइने व्यवस्था ममलाइने छ भन्न ेछ  के हो त्यो सहुमलयत 

व्याजदर  हामीले तोककहदउां  त्यो भोमल त्यसैलाई फेरी त्यही व्याख्या आफ्ना आफ्ना 
ककमसमको हुन सक्छ त्यसैले तोकीहदउां   ककसानलाई हामीले सहयोगनै गन ेहो भन े

दइु परसेन्ट व्याजमा ऋण ककन नहदने हामीले त्यसलाई प्रयोग गरेर हेरौं न साांच्चै 

ककसान त्यो जुनसुकै ककसान पतन मैले काम गछुय म कृवर्मै कृवर्लाई नै पेशा बनाएर 
अगाडी बढछु र यो गण्डकी प्रदेशलाई कृवर्मा आत्मतनभयर बनाउां छु भनेर लाग्या छ र 
हामीले कृवर्लाई प्राथममकता हदयाछौं भन ेदइु परसेन्ट हामीले ताकौं परसेन्टनै तोकौं 
त्यसो भएपतछ ककसानलाई साांच्चैन ैसव ै ककमसमका ककसान त्यसबाट लाभास्न्वत 

हुन्छन साना ककसान, ठुला ककसान सव ैककसान भाको दइु परसेन्ट नै गनुय पछय भन्न े

छ यसमा अमल यो भार्ा अममल्दो भाको हुांदा यसलाई सांशोिन गरौं भनेर यहाां दताय 
रहेको छ । त्यस्तै ६३ को अस्न्तम पररच्छेदमा रहेको सव ैसरकारी कायायलय पररसरमा  
वगैंचा पाकय  बनाउन व्यवस्था ममलाइने छ भन्न ेछ र यसमा हामीले के सोच्यौं भन्दा 
सरकारी कायायलय पररसरको साटो सावयजतनक स्थलहरुमा यस्ता महत्वपूणय 
सावयजतनक स्थलहरु जहाां हामीले साांच्चैन ैपाकय  बनाएर यो प्रदेशलाई सुन्दर प्रदेश 

आकर्यक बनाउन सककन ेपररस्स्थतत हुन्छ ती सरकारी कायायलय मात्र ैहैन सावयजतनक 

स्थलहरुलाई एक ककमसमको पाकय  बनाइयो भन ेसावयजतनक जग्गाको पतन सांरक्षण 

हुनी र त्यसले हदने सौन्दयय पतन साांच्चैकै सौन्दययपूणय हुने भाको हुांदा सवैले लाभ मलन े

पररस्स्थतत मसजयना हुन्छ त्यसैले यसलाई सांशोिन प्रस्ताव हामलएको छ दताय गररएको 
छ । त्यस्तै गरेर ६४ मा के छ भन ेअहहले पतन गुनासा ककसानहरुको त्यहाां जे भतनएको 
छ यो ककसानले लगाएको बाली क्षततपूततय सम्वन्िमा त्यहाां एउटा शव्द छुट्याछ 

अमसनाबाट अहहले पतन हामीले हेयौं अमसनाबाट िेरै ककसानहरु वपडडत भाका छन। 
त्यो अमसनाबाट वपडामा परेका ककसानहरुको लागी राहत के हो त त्यसो भएपछी त्यो 
अमसनाबाट सांरक्षण गन ेपररस्स्थतत कसरी मसजयना गनय सककन्छ भन्न ेलाग्यो त्यसैले 

त्यसमा ककसानले लगाएको बालीलाई अमसनाबाट सांरक्षण गन ेव्यवस्था गररन ेछ 

भनेर हामीले यलाई थप्न सक्यौं भन े कस्म्तमा पतन त्यो अमसनाबाट वपडडत 

ककसानहरु मकायमा पदैनन भन्न े हाम्रो ठहर हो । त्यस्त ै ६९ मा यो भूमम प्रयोग 

सम्वस्न्ि छ मसांचाइको लाष्टमा मसांचाइको ववकास गररन ेछ भन्न ेछ यो ६९ यसमा 
चाहहां यो गररन ेपतछ मसांचाइ वा अन्य प्रदेश बाहहर हुने अन्य काययक्रमको लाधग 

नस्जकको प्राकृततक बहाव स्वरुप पररवतयन गररन े छैन वा कहहां कतै भार्ा यो 
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डाइभसयन गररन्न भन्नते कहहां न कहहां होला तर अमुतय भाको छ त्यसैले यलाई ठोस 

शव्दमा हामीले अब डाइभसयनको बारेमा मैले िेरै चचाय गहदयन ककनभने िेरै पटक 

आको छ । तेले पाने प्रभाव हामीले ववशेर् गरेर कामल नदीकै कुरो छ अव यहाां प्रष्ट 

भन्दा गण्डकी वेमसलाई पान ेप्रभाव त्यहाांको इकोमसष्टमलाई पाने प्रभावलाई असर 
गछय भनेर हामीले चचाय गररसकेका छौं । त्यसैले त्यो अमुतय भार्ा भन्दा पतन प्रदेश 

बाहहर हुने अन्य काययको लाधग नस्जकको प्राकृततक बहाव र स्वरुप पररवतयन गररन े

छैन भनेर यसलाई सांशोिन गररनु पछय भन्न े हाम्रो मान्यता रहेको छ । हामीले 

त्यसैको लागी दताय गरेका छौं त्यस्त ैगरेर ६९ मैं एउटा के छ भन्दा मसांचाई सेवा शुल्क 

सांकलन गन ेभन्न ेभाको छ हामी कृवर्लाई त्यो प्राथममकता हदइ राकाछौं । तत ककसान 

जसले त्यहह मसांचाइको माध्यमबाट गण्डकी प्रदेशलाई अन्नमा पूणयता हदन 

खोस्जराखकेा छन ततनलाई अहहले हामीले शुल्क लगाउने व्यवस्था गयौं भन े

तनरुत्साहहत हुन्छनकी भन्न े मलाई लाग्छ त्यसैले यसलाई मसांचाइ सेवाशुल्क 

सांकलन गररनछे भन्नलेाई हटाउनु पछय भन्न ेहाम्रो प्रस्ताव हो यसले जनतालाई 
अनावश्यक करबाट पतन बचाउने काम गछय र यथाथय साांच्चै ककसानलाई तनरुत्साहहत 

बन्नबाट पतन बचाउांछ भन्न ेलाग्छ । त्यस्त ैगरेर िारा केरे बुांदा ८२ मा यो आधथयक 

सामास्जक भन्न ेछ त्यसमा कुमाल दमलत भन्न ेमात्रै जातत छ त्यसमा कुमाल पतछ 

मुसहर, चेपाङ, बराङ, माखझ, दरइ थप्नु पछय भनेर हामीले सांशोिन प्रस्ताव गरेका छौं 
यसले तय अरु लोपन्मुख मसमान्तकृत जाततहरु पतन सांरक्षण हुने पररस्स्थतत 

उनीहरुलाई अगाडड आउने वातावरण बन्छ त्यसैले पतन हामीले यो प्रस्ताव गरेका हौं 
। त्यस्तै िारा १३५ मा यो एम.वव.वव.एस लगायत उच्च मशक्षाको कुरो आको छ र 
यसमा यो १३५ मा नयाां भन्न े व्यवस्था हटाएर दमलत, अल्पसांख्यक यसमा  ज े

व्यवस्था छ त्यो हटाएर दमलत अल्पसांख्यक तथा गररव ववद्याधथयहरुलाई उच्च 

प्राथममक मशक्षा अध्ययन गनय बहढ भन्दा बहढ ववद्याधथयहरुले छात्रववृि प्राप्त गनय 
सकुन भतन पूवय तयारी कक्षाको लागी प्रततस्पधिय क्षमता बदृ्धि गनयको लाधग सहयोग 

गनय आवश्यक शैक्षक्षक भिा प्रदान गन ेकाययक्रम सांचालन गररन ेछ भनेर थप्नु पछय 
भन्न ेहो । यो के हो त भन्दा हामीले कोटा छुट्याएर मात्र ै हुांदैन । उनीहरुलाई त्यो 
तयारी तयारी बनाउन त्यो कस्म्पहटशनमा जानको लाधग पतन तयारी गराउनु पछय । 
अहहले यततकैमा ततमेरु कस्म्पहटशनमा आउ भनेर मात्र ैपतन हुांदैन । आरक्षणले मात्र ै

पतन काम गदैन त्यसैले उनीहरुलाई तयारी हुनको लाधग अरुसांग कस्म्पहटशन गनयको 
लाधग यो पररस्स्थततमा मसजयना गनयको लाधग यो शकै्षक्षक पूवय तयारी कक्षाको लाधग 
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पतन हामीले वजेट ववतनयोजन गनुय पछय र सुवविा हदनुपछय भन्न ेहो । त्यसैले मैले यो 
हामीले यो थप गरेका छौं। अव मलाई लाग्छ तय ज ेकुराहरु आकाछन तय कुराहरु 

हामीले वास्तवमा हामीले िेरै छलफल गररसकेपतछ आएका कुराहरु हुन र मलाई 

लाग्छ तय कुराहरु प्रतत असहमत हुन पने अवस्था आउां दैन भन्न ेमलाई लाग्छ । 

त्यस्तै यो नीतत र काययक्रममा मैले यो सांशोिनका यतत कुरा राखें मैले अतघनै पतन 

तनवेदन गरेको छु । यो साांच्चै नै यो हाम्रो नीतत र काययक्रमलाई सुनमा सुगन्ि बनाउने 

काययक्रम भाको सांशोिन काययक्रम भाको हुांदा यसमा कुनै वपन माननीयज्यूको 
असहमतत हुांदैन । ववश्वासका साथ यो सांशोिन प्रस्तावलाई समथयन गदै यो सांशोिन 

प्रस्ताव पास गनयको लागी म अनुरोि गदयछु र यहाां एउटा साहै्र मनछुने १७७ मा छ 

भ्रष्टाचार गहदयन गनय पतन हदन्न साांच्चन ैयसले मेरो मन छुवाको छ। हामीले यसलाई 

कसरी व्यवहारमा ल्याउने ठोस नीतत नै आउनु पछय । कागतत नीततले अहहले सम्म 

यहह भनकेा छौं हामीले कागती नीततले हुांदैन । यसमा ध्यान जाओस भन्दै ववदा हुन्छु 

िन्यवाद ।  

 

िाननीय सभािुख  

 

माननीय श्री हररशरण आचाययलाई सांशोिन सहहत छलफलमा भाग मलन समय 

हदन्छु । समय १५ ममनटे ।  

 

िाननीय हररशरर् आचायणेः 
माननीय सभामुखज्यू, गत २४ गते प्रदेश प्रमुखद्िारा प्रस्तुत प्रदेश सरकारको नीतत 

तथा काययक्रम ७६/७७ को ववर्य प्रवेश भएको छ । यो ववर्य प्रवेश हुांदै गदाय मैले 

यसलाई दइुटा पाटयमा राखरे अनुरोि गरेको छु । ववगतको वर्यको सममक्षा अतन 

आगामी वर्यको योजना तय दइुटा पक्ष सायद नीतत तथा काययक्रमको ववर्य वस्त ु

बनेको छ र त्यसको सममक्षा मभत्र रहेर अमलअमल सरकारले थोरै थोरै भएपतन 

आत्मालोचना गरेको अनुभुतत हुन्छ । कततपय काययक्रमहरु आगामी योजनामा 
पररमास्जयत सहहत राख्न ेएउटा प्रततवद्िता पतन व्यक्त गरेको छ । अतन आगामी हदन 

ती योजनाहरुलाई कुनै न कुनै रुपमा आत्म सममक्षा गन ेयो सांकेत देखखराखकेो छ । 

ज ेहोस रामै्र होस  र मलाई  यो ववर्यमा हेदायखेरी ववगतका वर्यमा आिार वर्य जो देश 

एयरको रुपमा सरकारले व्याख्या गररराखकेो छ अकोततर मतलव ववगतको वर्यलाई 
भन ेआगामी वर्य एक्सनको एयरको रुपमा व्याख्या गररराखकेो छ । त्यो आगामी 
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हदन एक्सन ओररएन्टेड कतत हुन्छ हेनय बाांकी छ । मैले यतत पतन बुझेको छु कक पाांच 

वर्य, दश वर्य अतन पन्र वर्यका तत गहृकाययहरु अतन तत योजनाहरुलाई सफल बनाउन े

कुराहरु यो सांग पतन सम्वस्न्ित छ । यसलाई हामीले कसरी बुझ्ने आगामी पाांच वर्य, 
पन्र वर्य अतन अरु बाांच्नु पने बाध्यता छ र मलाई यतत मात्र थाहा छ कक यो मभत्र 

कृवर् मन्त्रालयको धचतनया कम्पनीसांगको सहकाययमा गाई ल्याउने ववर्य, मोडले 

फामयको योजना अनुदानलाई पारदमशय बनाउन नसकेको ववर्य िेरै वववाहदत रहे । 

तोके, िोके, ढोके ज े भनेपतन सामास्जक र कृवर् मन्त्रालय सवभैन्दा बबवाहदत 

मन्त्रालय बन्न पुगे ।पययटन मन्त्रालयको होमस्टे प्रवियन गन ेववर्यलाई समयमा 
एक्सनमा मलएर जान नसक्दा यो टे्रनमा त्यो पुरानो टे्रनमा अछुतो रहेन । साांच्चै यो 
हेदायखरेी बेलामा काययववधि बनाउन नसक्ने ववर्य जनशस्क्त अभावका कारण एक्सन 

प्लान समयमा गनय नसक्ने ववर्य अतन पकेटका पैसा बाांडदा झैं रातारात सुटुक्क 

कसैको गोजी भन ेरकमान्तर ववर्य भौततक पूवायिार ववकास मन्त्रालयको वववाहदत 

ववर्य रह्यो । मैले अनुभुत गरेको कुरा त्यो वास्तवमा यो मात्र ैहोइन लमजुङ्ग मलाई 

अहहले एउटा अनुभुत के हुन्छ भन ेमुख्यमन्त्रीज्यू अतन अथय मन्त्रीज्यू जो यो नीतत 

काययक्रमको यो ववर्य यससांग सम्वस्न्ित हहसावले सहभागी बन्नु पने धथयो हाम्ले 

बोल्न ेकुरा र हाम्ले राख्ने कुराको ववर्य वस्तलुाई गस्म्भरताका साथ मलइनु पने धथयो 
। आज वहाांहरु नहुांदाखरेर सायद हाम्रो ववर्य कस्ले सुन्नु हुन्छ मलाई थाहा छैन । 

साांच्चै प्रततपक्षले भन्न ेर सिा पक्षले सुन्ने अथवा सरकारका प्रतततनधिहरुले सुन्ने 

कुरा यो हाम्रो लाधग गस्म्भर कुरा हो । सदन यो वेवकुफहरुको एउटा जमघट मात्र ै

होइन । कस्म्तमा सरकारले यसलाई साांच्चै ख्याल गनुयपने हो भन े यलाई 

गस्म्भरतासाथ मलनु पन ेहो । हामी आज यस्तो ववचमा सदन चलाई राखकेा छौं । म 

यतापट्हट माननीय सभामुखपट्हट म ध्यान  आकर्यण गराउन चाहन्छु । ककनकी 
जुन आज हामी नीतत तथा काययक्रम प्रदेशको  प्रमुख प्रदेश सरकारको प्रमुख आज 

यहाां नहुांदाखरेी हामी कस्म्तमा गस्म्भर बन्न जरुरी छ  र यतत राख्दै मैले वहाांसांग 

सम्वस्न्ित ववर्य अथय मन्त्रीले अहहले हामी देखख राखेका छौं गोखाय अस्पताल र 
लमजुङ्गको अस्पताल दइूटा अस्पताल ववगतको वर्य १/१ करोडले छुट्टयाइयो अतन 

त्यहह योजनालाई अहहले आएर नत  त्यसलाई कायायन्वयनमा लैजान सककयो न फेरी 
बहुवर्ीय योजनमा लैजानका तनममि आज अथय मन्त्रीज्यूले त्यसलाई अनुमतत हदइ 
राख्न ुभएको छ भन ेयस्तो खालको अव्यवस्थाको वीचबाट के हामीले साांच्चै हामीले 

चाहेको यो बन्न सक्छ ? मलाई त्यो लाग्दैन । त्यसो भएको कारणले मैले केहह 
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सांशोिनका ववर्यवस्तहुरु पतन पेश गरेको छु र त्यो सांशोिनका ववर्यवस्तु यो 
पुरकका रुपमा हुनेछन र सरकारले ल्याएका कततपय अपुग धचजहरुलाई यसलाई 
पुयायउनका तनममि र त्यो सांशोिनका ववर्यवस्तुहरु पूवय वक्ता माननीयज्यूले पतन 

बोमलसक्नु भाछ र ववगतमा अरु िेरै कुराहरु भाछन मलाई जहाांसम्म लाग्छ यो 
ववर्य अमल गस्म्भर पतन छ यलाई ववरे्श गरर हामी सव ैमाननीयज्यूहरुले यसलाई 

गस्म्भरतापूवयक अध्ययन गरेकै छौं र त्यसलाई अझ अध्ययन गन ेहहसावले सोचौं 
मेरो आग्रह यहाांनेर छ र एक तनवायचन के्षत्र एक पययटककय के्षत्र प्रमुख गन्तव्य बनाउने 

बबर्य सरकारले ध्यान हदओस । म आग्रह गनय चाहन्छु सांघसांगको सहकायय ववर्य 

मात्र गररएको छ तर प्रदेशको गौरव योजनामभत्र उजाय के्षत्रमा एउटा मात्रै योजना 
एक्नशन प्लानमा बदल्ने एउटा हहम्मत गरौं । म सरकारसांग अनुरोि गनय चाहन्छु । 

ती एक्सन पप्लाण्ट ख ैउजाय के्षत्रमा हामीले भन्न ेसांघ सांगको सहकाययको ववर्यमात्र 

हामीले उल्लेख गरेका छौं । एउटा मात्र ैएक्शन प्लान्टको रुपमा एउटा १५० मेगावाटको 
योजना प्रस्तुत गनय सक्ने हहम्मत देखाओस सरकारले म त्यो आग्रह गनय चाहन्छु र 
अको कुरा उत्पादनको योजना हामीले देखखराखकेा मतलव अनुदानको होइन 

सहुमलयत व्याजदर ककसानलाई २ प्रततशत व्याज हदने व्याजमा ऋण व्यवस्था गनय 
सक्नु पदयछ । उच्च मुल्यका कृवर् बामललाई प्राकृततक प्रकोप ववरे्श गरी अमसनाबाट 

बचाउने नीटको व्यवस्था गनय सक्नु पदयछ । पकेट एररया घोर्णा गन ेर त्यसमा 
सरकारले प्रववधि, पूवायिार सहयोग अतन आधथयक सहजता तनमायण गनय सक्नु पदयछ। 
यहद त्यो भएन भन ेत्यसको कुनै अथय रहांदैन । कृवर् योग्य जममनहरु नहदले कटान 

गरररहेको छ । यसको सांरक्षणमा सरकारको ध्यान जान सक्नु पछय । दरौंदी, मादी 
ववमभन्न खोलाहरुले सवभन्दा िेरै खतेतयोग्य जममनहरु कटान गरेका छन । हाम्रो यो 
प्रदेश सभाको प्रदेशको एउटा के्षत्रमभत्र त्यसो भएर मलाई त्यो हदशाततर सरकारले 

एक्सन ओररयन्टेड प्लान्ट ल्याओस मेरो आग्रह त्यहाांनेर छ । अको कुरा गोरखकाली 
रवर उद्योग गोखायको शान मलाई म अहहले पतन भावनको कुरा मात्रै होइन प्रदेशको 
यो शानको कुरा हो । सांघले प्रदेशले गनय हदएन भनेर सांघले आरोप लगाइराखकेो छ । 

त्यो भन ेप्रदेश सरकारले त्यसलाई अगाडी बढाउन ककन हहम्मत गनय सक्दैन । म 

अहहले पतन मन्त्रीज्यूहरु यहाां हुनुहुन्छ मैले मुख्यमन्त्रीलाई त सुनाउन पाइन तर 
मन्त्रीज्यूहरु यहाां हुनुहुन्छ मन्त्रीज्यूहरुलाई मेरो आग्रह के छ भन ेमलाई बरु मेरो 
त्यो के्षत्रमा एक रुपैयाां वजेट नहदनुस तर त्यो रवर उद्योग चलाई हदनुस मेरो 
भावनाको कुरा मात्रै हैन प्रदेशको शानको कुरा हो म अहहले पतन अनुरोि गनय चाहन्छु 
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। त्यो के्षत्रमा अरु एक रुवपयाां नहदनोस तर म सव ैजनतालाई कस्न्भन्स गनय तयार 
छु तर त्यो रवर उद्योग चलाएर देखाउनुस । प्रदेशको यो एउटा शानको कुरा हो म 

अहहले पतन कुरा राख्न चाहन्छु जोडका साथ राख्न चाहन्छु । प्रदेश सरकारले स्जम्मा 
मलओस अनुरोि गनय चाहन्छु र अको ववर्य हामी सडकको वगीकरणलाई ध्यान हदनु 

जरुरी छ । हामी सडक बनाउने त कुरा गरर राखेका छौं सडक कुन हहसावले बनाउने ? 

कसरी बनाउने ? कुन सडक प्राथममकतामा राख्न ेभन्न ेकुराको ववर्य यो अमलकतत 

वधगयकरणमा नराखीकन योजनामा बदल्दाखेरी यो ववर्य मममलराखकेो छैन । आगामी 
हदन यसलाई सच्चयाइयोस मेरो आग्रह यहाांनेर छ ।अको कुरा जो मुख्यमन्त्री 
जलवायु मैत्री नमुना कृवर् गाउां  जुन हामीले भनेका छौं त्यसलाई पूवायिार सम्पन्न 

बनाउनु पयो। त्यसलाई मसांचाइ, खानेपानी प्रवियन खानेपानी पययटन पूवायिार, 
सामुदातयक भवन होमस्टे प्रवियन यो एकैचोटी एउटै प्याकेजमा त्यसलाई अगाडी 
बढाउने हहसावले र त्यसलाई मोडले बनाउने हहसावले सोच्ने हो भन ेत्यसलाई तछटो 
भन्दा तछटो कायायन्वयनको एउटा व्यवस्था गनय म आग्रह गनय चाहन्छु । पोखरा 
महानगरपामलकाको सेती, रुपाताल तनकास, फेवाताल तनकास, फेहदखोला लगायतको 
तय खोलाहरुले कटान गरेको भाग अत्यन्त सांवेदनशील बन्दै गको छ। मैले अनुभुत 

गरेको कुरा तत कततपय बस्स्तहरु जोखखमपूणय ढांगले बमसराखकेा छन तत घरहरु अव 

केही वर्य मभत्र यहाांको जममनको भूतरालीय दृस्ष्टले पतन तत भूगोलहरु एकदम 

िरापमा परररहेको यो स्स्थतत छ यसलाई सचेतता पूवयक सरकारले ध्यान हदओस 

मेरो आग्रह यहाांनेर छ । अको मशक्षामा हामी कस्तो प्रकारको मशक्षानीतत ल्याउां दै छौं 
। मशक्षामा हामी नीस्ज ववद्यालयसांग प्रततस्पिाय गदै छौं अथवा गणुस्तररय मशक्षा 
स्थावपत गनय गणुस्तररय मशक्षा प्राप्त गनयका तनममि हाम्रा बच्चाहरुलाई त्यो भववष्य 

तफय  उन्मुख गराउने सामुदातयक ववद्यालयलाई गुणस्तररय मशक्षामा बदलदै छौं । 
हामी अहहले सरकार के सोच्दै छ भन ेनीस्ज ववद्यालयको प्रततस्पिाय तफय  ग ैराखेको 
मैले अनुभव गरर राखकेो छु। हामी साांच्चैकै नीस्ज ववद्यालयको प्रततस्पिायमा हामी 
जान ेहो ? हामी त्यही गनयका लाधग हामीले सामास्जक मशक्षा खोलेका हौं ? यहद होइन 

भन ेहामीले सामुदातयक मशक्षालाई नयाां ढांगले त्यसलाई पुनस्थायवपत गन ेखालको 
नयाां वातावरण मसजयना गन ेएउटा एक्सन प्लानसहहत आउनु पछय मेरो आग्रह यहाांनेर 
छ र हामी स्वास््यको कुरा मलाई अहहले पतन ध्यान स्जल्ला अस्पतालहरु अरु िेरै 
अस्पतालहरु छन होला तर एउटा मैले त्यो स्जल्ला अस्पतालहरु आफ्नो ठाउांमा 
सरकारले सव ैस्जल्ला अस्पतालहरुको मात्रै ध्यान हदएको देख्छु । तर एउटा अस्पताल 
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द युनाइटेड ममसन टु नेपालले शुरुआतमा बनाएको त्यो आांपवपपल हस्स्पटल एक 

जमानाको चधचयत हस्स्पटल त्यसलाई स्जल्ला अस्पताल भन्दा फरक ढांगले ववशेर् 

अस्पतालको रुपमा व्यस्था गनयका तनममि म आग्रह गनय चाहन्छु । त्यसको एउटा 
त्यसको प्रपहटय हेने हो भन ेअरवौंको छ । त्यो सवैको सांरक्षण गन ेकुरा राज्यको पतन 

त दातयत्व होला । त्यो कुनै व्यस्क्तगत स्वाथयत कहहां कसैको लुकेको छैन होलानीत 

यो ववर्य वस्त ुहामी तपाइ सवैले गस्म्भरतापूवयक याद गरौं म सरकारसांग ववशेर् 

आग्रह गनय चाहन्छु । त्यो बेवाररस ेअवस्थामा छ । न समुदायको हातमा छ नत त्यो 
सरकारको हातमा छ। त्यो बेवाररस ेअवस्थामा त्यत्रो प्रपहटय प्रपहटय राज्यले राख्ने की 
हामी साांच्चै राज्यले आफ्नो अपनत्व ग्रहण गन ेयो कुरा ध्यानमा राखौं म आग्रह 

गनय चाहन्छु र सुशासन म यसो हेछुय हामी म भ्रष्टाचार गहदयन भन्ने शव्द प्यारो छ । 

म शुन्य शहनमशलतालाई पालन गन ेछु मेरो कायायलयमा भ्रष्टाचार हुन हदने छैन 

भन्न े ववर्य सवभन्दा अगाडी मुख्यमन्त्रीले लागु गनुय पछय । म भन्छु यो प्रदेशको 
नैततक दातयत्वको हहसावले प्रदेश प्रमुखले यो कुरालाई लाग ुगनय सक्नु पछय । अतन 

मन्त्रालय र ववशेर् गरर मन्त्रीहरुले यो कुरालाई लागु गनय सक्नु पछय । अतन वल्ल 

हामी ढुक्कका साथ हाम्रो प्रदेश शुन्य शहनमशलतलाई लाग ुगरेको छ। हामी घोक्न 

पाउांछौं । हामी भन्न पाउांछौं गवयका साथ हदन पाउांछौं त्यो गवयका साथ हदने ववर्य 

सरकारले तनमायण गरोस हामी तपाइहरुको पक्षपाती तपाईहरुको ववपररत उमभन ेहोइन 

हामीले तपाईहरुको अगाडड सम्पूणय उमभएर हातमा हात ममलाएर एक पटक 

सरकारसांग त्यो सहकायय गन ेप्रततवद्िता व्यक्त गदयछु । त्यो सम्भव छ ? यहद यो 
सम्भव छ भन ेसरकारले घोर्णा गरोस म त्यो घोर्णा गरेको धचजलाई न तपाइहरुको 
धचजलाई त्यो जसले घोर्णा गछय त्यो ववर्यलाई म आफ्नो के्षत्रमा लाग ुगन ेम 

प्रततवद्िता व्यक्त गनय चाहन्छु र अको ववर्य मलाई लाग्छ हामी सांसद र साांसद यो 
अन्योन्यामस्रत ववर्य हो । एक आपसमा अन्तर सम्वस्न्ित पतन ववर्य हो । 
साांसदलाई वायोस गरेर पतन यो सांसद बन्दैन। अतन साांसदहरुलाई अपमान गरेर पतन 

यो सांसद बन्दैन तर साांसदहरुलाई गोजीमा पैसा हदएर पतन यो सांसद चल्दैन । 

साांसदहरुको सम्मान गन ेभनेको साांसदहरुले राखकेो अपेक्षा साांसदहरुको बुझाइ त्यो 
वहाांहरुले राखकेो एउटा सांकल्पलाई पुरा गनयका तनममि सहज बातावरण बनाउने 

सरकार हो । यो वातावरण बनाउनको तनममि सरकारले उधचत ध्यान हदयोस । मेरो 
आग्रह के हो भन ेगोस्जमा पैसा हदएर हैन गोजीमा योजना हदएर पठाउनोस त्यो 
योजना त्यो साांसदले पुरा गनय सक्छ की सक्दैन तपाइहरुले मुल्याांकन गनोस त्यो 
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मुल्याांकनको ववधि बनाउां  । मेरो आग्रह यहाांनेर छ र अको हामीले िेरै कुरा भन्नु छैन 

मलाइ यतत एलटा मात्र भन्न ेववर्य छ यो सांशोिनको ववर्य वडो गस्म्भर ववर्य छ 

मैले यलाई िेरै व्याख्या गनय भन्दा पतन हामी यो जस्तो अहहले हामीलाई लाग्न ेके 

छ भन ेअव हरेक योजनाहरु जो पकेटका हहसावले वास्केटका हहसावले वा ववमभन्न 

हहसावले मैले अहहलै सरकारसांग अनुरोि गनय चाहन्छु । पकेटमा वास्केटमा पैसा राख्न े

कुरा कृपया नगरी हदनु होला । भोमल प्रततपक्षले टेबुल ठोक्नु पने पररस्स्थतत मसजयना 
नगनोस मेरो आग्रह यहाांनेर छ । हामी भतनराखेका छौं । भोमल प्रततपक्ष तनमयम बन्ने 

पररस्स्थतत मसजयना नगनुय होला ककनभन ेसककन्छ हामी अझ ै४ हदन ५ हदन बाांकी छ 

ववतनयोजन गनय सककन्छ। सव ैवजेट टुक्राटुक्रा बनाएर ववतनयोस्जत गरेर ल्याउन 

सक्ने अझ ैपतन आिारहरु छन त्यसैले सरकारले यसमा गस्म्भरताका साथ सोचोस 

आगामी हदन त्यो वास्केट फण्ड बनेर नआओस हरेक योजनामा ववतनयोस्जत भएर 
आओस मेरो आग्रह यहहांनेर छ र अस्न्तममा कसैले मन ेबेलामा आफ्नो मन ेठाउां  
बनाउांन पाउन । मेरो आग्रह अहहले पतन छ। मन ेबेलामा आफ्नो मन ेठाउां  बनाउने  

एउटा हहम्मतका साथ हामी आएका छौं। त्यो हहम्मतलाई कसैले मान े प्रयत्न 

नगरोस। हामी मन ेवलेामा कसैन कसैले हेमलकप्टर चढेर एक घुट्को पानी वपउने  

आफ्नो जन्मसांथल आउने गछयन । अतन कसैले म त्यो ठाउांमा मनय पाउां  भनेर सांकल्प 

गन ेगरेका छन । हामीले हामीलाई पतनत त्यो आवश्यकता होला तर त्यही ठाउांमा 
मनय पाउां  त्यहह ठाउांमा गवयका साथ बाांच्न पाउां  त्यो पाउन ेपररस्स्थतत सरकारले तनवायह 

गनय सक्छ ? त्यो पररस्स्थतत सरकारले तनवायह गनय सक्छ ? यहद सक्छ भन ेयहद 

सक्छ भन ेसरकारलाई हामी हातका हात पुयायएर समथयन गनय तयार छौं होइन भन े

ककन समथयन गने ? हाकाहाकी हामी भन्न तयार छौं ककन समथयन गन े?  

(सभािुखेः िाननीय सदस्य सिय मसद्धियो)  
समथयन गन ेआिार सरकारले तयार गरोस हामी समथयन गनय तयार छौं । होइन भन े

सरकारले त्यसको स्जम्मा सरकारले मलन सक्नु पछय िन्यवाद नमस्कार।   
 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री मायानाथ अधिकारीलाई   

(सभामुख के होला माननीयज्यू)  

िाननीय कुिार खड्का  
प्रदेश सभा तनयमावलीको तनयम ६ को उपतनयम ६ उल्लांघन भैरहेको छ यहाां। त्यो 
उपतनयम ६ ले के भन्छ भन्दाखरेर कुनै खास ववर्यमा छलफल हुांदा त सम्वस्न्ित 
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मन्त्री उपस्स्थत हुनुपछय भन्छ । अहहले हामीले नीतत तथा काययक्रम अत्यन्त खास 

ववर्यमा छलफल गरररहेका छौं । सम्वस्न्ित मन्त्री अनुपस्स्थत हुनुहुन्छ तसथय 
सम्वस्न्ित मन्त्रीको उपस्स्थत ववना यो सदन अगाडी बढन सक्दैन माननीयज्यू 

िन्यवाद । 

 

िाननीय राजीव पहारी  
 

सदन सांचालन भइरकोछ सदन चमलरको छ र माननीय मन्त्रीहरु यहहां हुनुहुन्छ। 
सदन चमलरहेको वेलामा ववचमा आएर सम्वस्न्ित मन्त्रीहरु हुनुहुन्न भन्न ेनाउांमा 
यो तनयमापवि गने कुरा कुनचाहहां तनयम िाराले यो हदन्छ माननीय सभामुख महोदय 

। तसथय यो सदन सुचारु रुपले सांचालन भैरको छ यो सदन सांचालन गनयको लाधग म 

माननीय सभामुख महोदयलाई अनुरोि गदयछु ।  

 

सभामुख महोदय छलफल तनरन्तर रुपमा भैरहेको छ यो नीतत तथा काययक्रम प्रदेश 

सरकारको नीतत तथा काययक्रम हो । यस कारणले प्रदेशका मन्त्रीहरु प्रदेश मन्त्री 
मौजुदा हुांदाहुांदै यो कसरी तनयमापवि आकवर्यत हुन्छ सभामुख महोदय । यो 
मुख्यमन्त्रीको काययक्रम हैनकी प्रदेश सरकारको नीतत तथा काययक्रम भएको कारणले 

यो छलफल तनरन्तर चलाइयोस िन्यवाद । 
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िाननीय राजीव पहारी   
 

यो प्रदेश गण्डकी प्रदेशको सभाको तनयमावली हो यो तनयमावलीको पररच्छेद ३ को 
बैठकको सांचालन र स्थगनको ६ नां.को छ मै मन्त्रीको उपस्स्थतत अतनवायय रुपमै 

हुनुपने छ र कुनै खास ववर्यमा छलफल हुांदाको अवस्थामा सम्वस्न्ित मन्त्री समेत 

उपस्स्थत हुनु पनेछ भन्न ेछ । आज हामी जुन छलफल गरररका छौं । यो प्रदेश 

सरकारको नीतत तथा काययक्रमको ववर्यमा हामीले छलफल गरररका छौं र यहाां 
मन्त्रीहरुनै  हुनुहुन्छ सरकारका मन्त्रीहरुले यहाां चार चार जना मन्त्रीहरु नै उपस्स्थत 

भैरहेको बेलामा अव यो के कुरालाई इांधगत गनय खोस्जएको हो त्यसो भएर यो 
तनयमावलीलाई अपव्याख्या गनय खोस्जएको हो कक जस्तो मलाई लागेको छ र 
सभामुखज्यूले यो वैठकलाई तनरन्तरता हदनको तनस्म्त म अनुरोि गनय चाहन्छु फेरी 
पुन।  
 

िाननीय िणर्भद्र शिाण  
 

खास ववर्यमा सम्बस्न्ित मन्त्री भनेको छ यो नीतत तथा काययक्रम मुख्यमन्त्री 
अथवा अथय मन्त्री ववना यो खास अथय पुरा हुांदैन । त्यसो हुनाले यहाां  मुख्यमन्त्री र 
अथय मन्त्रीको अतनवायय उपस्स्थतत माग गदयछ यो िाराले त्यो अनुरुप यो िारा 
आकवर्यत हुन्छ।  िन्यवाद ।  

 

िाननीय िायानाथ अधिकारी   
 

सांसदको काययक्रम अगाडी बढदाखेरी अव सरकारका मन्त्री उपस्स्थत हुनुपने अतनवायय 
छ त सरकारको मन्त्रीहरु सव ैउपस्स्थत हुनुहुन्छ । अतन यो प्रदेश सरकारको यो नीतत 

काययक्रम प्रदेश सरकारको नीतत काययक्रम भएको हुनाले प्रदेश सरकारका स्जम्मेवार 
मन्त्रीहरु जो तोककएका मन्त्रीहरु समेत यहाां हुनुहुन्छ। कायय व्यवस्थामा प्रतततनधित्व 

गन ेमन्त्री समेत यहाां उपस्स्थत हुनुहुन्छ। त्यसकारणले यो मुख्यमन्त्री वा अरु मन्त्री 
नआएको खण्डमा यो रोक्नु पने भन्न ेकुनै तनयमावलीमा हामीले देख्दैनौं । यो रोक्नु 

पने कुनै कारण छैन । यसमा सदन सुचारु चल्नु पछय भन्न ेमलाई लाग्छ ।  
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िाननीय सभािुख  

माननीय सदस्यहरु ज े कुरा माननीय सदस्यहरुले उठाउनु भएको छ अव 

तनयमावलीमा कुनै खास ववर्यमा छलफल हुांदा भनेर सायद आज हामी प्रदेश 

सरकारको यो नीतत तथा काययक्रममा छलफल चलाइरहेका छौं । अव यो काययक्रममा 
अव मन्त्री आन्तररक माममला तथा कानून मन्त्री सहहत अव चार जना मन्त्रीहरु 

उपस्स्थत हुनुहुन्छ । अव हाम्रो सामान्य मोटामोहट छलफल हहजो के औपचाररक 

हहसावले अस्ख्तयार प्रत्यायोजन पतन गरेको गयो भनेदेखख त्यो पतन हदनु पछय भन्न े

त्यो पतन हामीले बनाएका धथयौं । त्यसकारण अहहले माननीयहरुले उठाएको अव 

मन्त्रीहरु उपस्स्थत भएको हुनाले सायद त्यो अस्ख्तयार हदनु भएको छ नै भन्न े

हहसावले हामीले सदन चलाएको स्स्थतत हो । अव त्यस्तो अस्ख्तयार माननीय 

सदस्यहरु त्यही हहसावले हामीले छलफल चलाएका छौं । अहहले मुख्यमन्त्री पतन 

आइपुग्नु भयो ।  
 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री मायानाथ अधिकारीलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु । समय १० 
ममनेट ।  

 

िाननीय िायानाथ अधिकारीेः 
माननीय सभामुख महोदय, गण्डकी प्रदेश सभामा माननीय प्रेदश प्रमुख श्री बाबुराम 

कुां वरद्िारा प्रस्ततु आधथयक वर्य ७६।७७ को नीतत तथा काययक्रमको छलफलमा हामी 
छौं । सहभागी भैरहेका छौं । सामस्न्त, तनरांकुश, केस्न्िकृत र एकात्मक शासन 

व्यवस्था प्रणालीको अन्त्य गरर सांतघय लोकतास्न्त्रक गणतन्त्रातमक शासन 

व्यवस्था स्थापना गनय जीवन बमलदान गनुयहुने सम्पूणय ज्ञात अज्ञात अमर सहहदहरु 

प्रतत भावपूणय श्रद्िाञ्जली अपयण गदयछु । सहहद, वेपिा तथा घाइते पररवार प्रतत उच्च 

सम्मान प्रकट गदै मशघ्र स्वास्थ लाभको कामना गदयछु। नेपालको युगान्तकारी 
अग्रगामी पररवतयनलाई भएका आन्दोलनलाई अगुवाइ गनुयहुने सम्पूणय अग्रजहरुको 
योगदानको उच्च मुल्याांकन सम्मान गदयछु। हाम्रा सहकमी बाग्लुङ स्जल्लाबाट 

प्रतततनधिसभामा प्रतततनधित्व गनुयहुने माननीय सदस्य टेक बहादरु घतीको 
असामतयक तनिन प्रतत यस सदनमा फेरी पतन म हाहदयक श्रद्िाञ्जली व्यक्त गदै 

सम्बस्न्ित पररवार प्रतत शोकसन्तप्त पररवार जनप्रतत समवेदना प्रकट गदयछु । प्रदेश 
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सरकार प्रदेश सभा सांतघयताको मुटू हो । सांतघयता कायायन्वयनमा प्रदेश सभाको 
कायायन्वयन र सुदृहढकरणले मात्रै कायायन्वयनको यथेष्ट उदाहरण हदन सक्दछ। 
सांवविानमा सांवविान कायायन्वयनको क्रममा केन्ि फुकेको तलततर सुक्दै जान ेहोइन 

केस्न्िकृत, सामस्न्त, तनरांकुश व्यवस्थाको ठाउांमा जनताद्िारा जनताको जनताकै 

लाधग अब्राहम मलङ्कनले भन ेजस्तै तल्लो तहलाई बमलयो सुदृढ र एकताबद्ि 

बनाउन खोस्जएको हो। मुख ताक्ने पखरे बस्न ेप्रबवृिको अन्त्य गनय खोस्जएको हो। 
फाष्टट्रयाकबाट तछटोछररतो कामको सम्पादन गनय खोस्जएको हो। पहुांचको आिारमा 
टाठाबाठाको लाधग मात्र चलेको शासनले शासनको सट्टा दरुदराजमा गररव झुपडीमा 
पतन सरकारको अनुभुतत गराउन खोस्जएको हो । यसैले नस्जकको सरकारको रुपमा 
स्थातनय तह पतछ प्रदेश सरकार स्थावपत भएको हो । सभामुख महोदय गण्डकी प्रदेश 

सरकारले गत वर्य प्रस्ततु गरेको नीतत काययक्रममा आफ्नो अगाडड बढने गन्तव्य तय 

गरेको धथयो । अहहलेको नीतत काययक्रम अप्ठयाराहरुका बाबजुद एक वर्यमा प्राप्त 

भएका उपलस्व्िहरुलाई सववस्तार सममक्षा र चचाय गरर सककएको छ । स्जरो 
ग्राउण्डबाट शुरु भएको सरकारले कायायलय कमयचारी नीतत तनयम सब ैव्यवस्था गनय 
केहह समय लाग्नु स्वभाववकै धथयो। गत साउनबाट योजना कायायन्वयन गन े

सरकारको तत्परतालाई अनेकौं ववध्नबािालाई सामना गदै समस्याको समािान गदै 

आफ्ना कामलाई जसरी व्यवस्थापन गरेर वजटे कायायन्वयनमा अतघ बढेर उपलस्व्ि 

प्राप्त गरेको छ त्यो प्रशांसतनय छ। अतघल्ला सरकारले सरकार सांचालनको लाधग 

आवश्यक पने पूवायिार तयार गरेर स्जम्मेवारी हस्तान्तरण गरेको भए समस्या हुने 

धथएन। कततपयको बुझाइ पात्र मात्र पररवतयन भएको बुझाइ छ। त्यो त होइन। 
अहहलेको पद्ितत सांरचना पररवतयन भएको हो। यो शुन्यताबाट सरकार यो ठाउांमा 
आइपुग्नु सरकारको महत्वपूणय उपलस्व्ि हो। ववगतमा एउटा सरकार बन्ने एउटा 
नीतत तथा काययक्रम ल्याउन ेआको सरकार फेरीएपतछ जततन ैराम्रो काम भएपतन 

खारेज गन ेर नयाां नीतत र काययक्रम ल्याउने परम्पराले अस्स्थरता भयो। हदगो ववकास 

हुन सकेन। जनताले ववकासलाई बुझ्नै पाएनन। जुन जोगी आएपतन कान ैधचरेका 
भन्न ेउखान चररताथय भएको अनुभव गरे। ववकास बालुवामा पानी हाले जस्तो भयो 
। जसले ज ेगरेपतन छुट भयो । समाजमा दण्डहहनता मौलायो। काम गरे पतन हुने 

नगरे पतन हुने । अनुगमन समन्वय र त्यसलाई दण्ड जररवानाका कुराहरु प्रभावकारी  
हुन सकेन । राइट प्रशन राइट प्लेस राइट टाइम भन्न ेकुरालाई त्यतत महत्व हदएन 

। यसकारणले प्रदेश सरकारले सव ैकुरालाई हेक्का राखरे जुन नीतत काययक्रम बनाएको 
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छ त्यो नीतत काययक्रमले तय सव ै कुरालाई सकारात्मक हदशाततर अगाडी बढाएको 
हामी देख्दछौं । ववगमा थुवप्रएका समस्याका चाङहरु, समाजमा रहेका अव्यवस्था र 
नकारात्मकवाहद सोचलाई हेक्का राख्दै एकतछनको लोकवप्रयताको लाधग होइन हदगो 
ववकास, समानुपाततक ववकास र सन्तमुलत ववकासमा ध्यान हदांदै गत वर्यको नीतत 

काययक्रममा आएका राम्रा कुराहरुलाई तनरन्तरता हदएको छ कमजोरीहरुलाई 
सच्चयाउां दै सुिाने प्रततवद्िता पतन जनाएको छ । यो अत्यन्त सकारात्मक कदम हो 
। माननीय सभामुखज्यू नीतत काययक्रमको बारेमा िेरै माननीय सदस्यज्यूहरुले भतन 

सक्नु भएको छ । यो ककताव यो ठेमलमा जे कुरा उल्लेख भएका छन िेरै सकारात्मक 

कुराहरु छन । यसको मशर्यकै वपच्छे यो पतन राम्रो उ पतन राम्रो भतनरहनु पतन समय 

खधचयनु मात्र ैहो । हाम्रो पाहटयको तफय बाट मेरो व्यस्क्तगत तफय बाट मेरो पाटी नेपाल 

कम्युतनष्ट पाटी नेकपाको तफय बाट सरकारले ल्याएको नीतत काययक्रम प्रतत म हाहदयक 

समथयन व्यक्त गनय चाहन्छु । हामीले हामी सवैले खोजकेो पररवतयन जनताको तहमा 
पररवतयन पुग्नु पयो भन्न ेहो । जनताले पररवतयनको अनुभुतत गनय पाउनु पयो भन्न े

हो । गररवी, पछौटेपन, बेरोजगारीको अन्त्य गनयको तनस्म्त सरकारको काययक्रम 

केस्न्ित हुनुपयो भन्न ेहो । त्यसको तनस्म्त सरकार सजग भएको हामी देख्दछौं । 
हाम्रा हरेक कामले उत्पादन र रोजगारी बढाउनु पयो । सरकारले त्यसमा प्रततवद्िता 
जनाएको छ । म सुझाव हदन चाहन्छु । उत्पादन र रोजगारी हदलाउने ढांगले मात्र 

हाम्ले काम गनुय पदयछ। स्क्लन मसहट र धग्रन मसहट एउटा मैले थप सुझाव हदन चाहन्छु 

। स्क्लन मसहट र धग्रन मसहट हाम्रो बजारहरु, शहरहरु गन्ि, दगुयन्ि, िुांवा अव्यवस्थाले 

गन्जागोल छ शहरहरु त्यहाां स्क्लन मसहट र धग्रन मसहटको तररका अपनाउनु पछय 
भन्न ेकुरा म राख्न चाहन्छु । अहहले सामुदातयक ववद्यालयको हालत अत्यन्त कमजोर 
छ। हामी जततसुकै ववकासको कुरा गरौं वा मशक्षाको िेरै कुरा गरौं सामुदातयक 

ववद्यालयको सुिार नगररकन अरु हामी अगाडड बढन सक्दैनौं ।नीस्ज के्षत्रको 
ववद्यालयको आलोचना गरेर होइन । सामुदातयक ववद्यालयको सुिार गरेर हामी 
अगाडी जान सक्छौं । नीस्ज ववद्यालय गलत छ भनेर होइन सामुदातयक ववद्यालय 

हठक छ भनेर जनतामा अनुभुत हुनेगरी त्यो खालको नीतत, त्यो खालको पररस्स्थतत 

मसजयना गरेर अगाडड बढनु पछय भन्न ेलाग्छ । मैले अधगन ैमसद्िान्त र प्राथममकतामा 
बोलको धथएां। गाउांमा जग्गा बाांझो छ । बाांझो जग्गा भएको कारणले गाउां  उजाड छ। 
गाउांलाई हराभरा कसरी बनाउने ? त्यसकारण गाउलाई हराभरा बनाउनको तनस्म्त 

युवाहरुलाई पलायन हुनको तनस्म्त बेरोजगार अन्त्य गनयको तनस्म्त स्वरोजगार 
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तनमायणको तनस्म्त बाांझो जग्गा उपयोगको नीतत सरकारले बनाएको छ । त्यसलाई 

अझ ैप्रभावकारी बनाएर युवाहरुलाई गाउां मै रहने गाउांमा त्यो जग्गालाई प्रयोग गन े

व्यवसातयक हहसावले व्यवसातयक हहसावले सामुहहक हहसावले वा व्यस्क्तगत 

हहसावले पतन व्यवसातयक कुरालाई प्राथममकता हदएर उनको उत्पादनलाई 

बजारसम्म ल्याउने, उत्पादनलाई ककतनहदने बजार व्यवस्था गररहदने काम सरकारले 

गनुय पदयछ। त्यस्त ैनेपालको पानी जनताको लगानी भन्न ेसांघको सरकारले बोलेको 
छ । नेपालको पानी जनताको लगानी भनकेो ठाउांमा हाम्रो प्रदेश सरकारले पतन मैले 

त्यहा गएर हेरेको त छैन तर उिरगांगा जलाशय पररयोजना हाम्रो प्रदेशको लाधग 

गोरवको योजना हुन सक्छ। त्यसकारण त्यो उिरगांगा जलाशययुक्त पररयोयजना 
यहद सम्भव छ भन ेहामीले त्यसलाई प्रदेशको गौरवको योजना बनाएर नेपालको 
पानी जनताको लगानी भनेर त्यसलाई हाम्ले कायायन्वयन गनय सक्छौंकी वा अको 
कुनै आयोजन कायायन्वयन गनय सक्छौं। मलाई लाग्दछ स्थातनय तह ५० वटै स्थातनय 

तहलाई सहयोग मलएर प्रदेश सरकार सामेल भएर सव ैजनताको लागी खुला शेयरलाई 
आव्हान गरेर नेपालको पानी जनताको लगानी भन्न ेखालको एउटा प्रोजेक्ट अगाडड 

बढाउने कुरामा ध्यान हदनु पछय भन्न ेलाग्छ। लाइफ लाइनको रुपमा रहेको सडक 

कोरला पोखरा, पोखरा- मभमाद- दमु्कीबास- बत्रवेणी सडकको सभे डडजाइनका कुराहरु 

अगाडी बहढरहेका छन।् चीन सरकारको सहयोगमा त्यसको लाधग म प्रदेश 

सरकारलाई िन्यवाद हदन चाहन्छु। यो सडक हाम्रो मेरुदण्ड हो। यो सडक बनेमा 
मात्रै हामी उिर मुस्ताङ्ग कोरलादेखख दक्षक्षण बत्रवणेी नवलपुर जोडडन्छ। बल्लमात्र ै

हामी एउटै प्रदेशमा भएको अनुभुत हुन्छ त्यसकारणले अझैपतन दमु्कीबासबाट 

बत्रवेणी खोल्ने कुरामा सांघ सरकारले अथवा भनौं धचतवन रास्ष्ट्रय तनकुञ्जले अवरोि 

खडा गरररहेको छ । आगामी त्यो अवरोि अन्त्य गरेर त्यहाां बाटो खोल्ने कुरामा र 
त्यहाांका जनतालाई सुवविा हदने कुरामा हाम्ले ध्यान हदनुपछय भन्न ेमलाई लाग्छ। 
तय लगायत अरु सडकहरु डुमे्र, बेशीसहर, चामे, मनाङ लगायत बुहढ गण्डकी कररडोर 
अथवा कामलगण्डकी कररडोर, मस्यायङ्गदी कररडोर तय सव ैकुरामा सरकारले उल्लेख 

गरेको छ यो प्रशांसतनय छ। यसलाई अमल बहढ ध्यान हदनुपछय भन्न ेमलाई लाग्छ 

।त्यस्त ैआको पययटनको कुरा गररएको छ। पययटनको कुरा त गररएको छ यसलाई 
अमल कायायन्वयनको हदशामा पययटन वर्य १९ तछमेकी पययटन वर्य २० र पययटन बर्य 
२२ भतनएको छ । तर यसलाई नाम भन्दा पतन कायायन्वयनमा योजनाका साथ अमल 

योजनाका साथ व्यवस्स्थत योजनाका साथ कायायन्वयन हुने हहसावले यसलाई अगाडी 
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बढाउनु पछय भन्न ेमलाई लाग्छ। सक्षम, सुदृढ, सेवामुखख र भ्रष्टाचारमुक्त प्रशासनको 
कुरामा सरकारले प्रततवद्िता जनाएको छ । यो हामी सवकैो चाहना हामी सवकैो 
आवश्यकताको कुरा हो तर यसलाई अझ ैअनुगमन तनगरातन र त्यसको खास योजना 
ठोस योजना बनाएर अगाडड जानुपछय। अहहले भ्रष्टाचारमुक्त होइन भ्रष्टाचार युक्त 

जहाांपतन भ्रष्टाचारको गन्ि आयो भन्न ेचचाय छ तर अहहले आएर सरकारले कततपय 

साथीहरुले भन्नु हुन्छ यो सरकार आएर भ्रष्टाचार बढ्योकी भनेर. भ्रष्टाचार अहहलेको 
सरकारले बढाएको हो ? वेधथतत अहहलेको सरकार आएर बढाएको हो ? बधेथततको 
चाङ लगाएर त्यो चाङ चाङको वीचमा सरकार बनेको हो। वधेथततको चाङ हटेर सरकार 
बन्न पाएको भए बगे्ल ैएक्सप्रेस डलेमा सरकार अगाडी बढ््यो। हहजोका वधेथततका 
चाङहरु हहजोका अव्यवस्स्थत अवस्थाहरु सव थुवप्ररहेको अवस्थामा सरकार आयो। 
ऐन कानून बनाउने देखख मलएर सव ैकुरा तनमायण गरेर आफु अगाडड बढन पने आफ्नो 
खुट्टा आफै टेकेर अगाडड बढनु पने, आफ्नो घर आफै बनाउनु पने, आफ्नो कानून 

आफै बनाउनु पने त्यो अवस्थामा सरकार बनाउनु पने अवस्था धथयो। त्यसकारण 

त्यो वधेथततहरु र वधेथततका चाङहरुलाई हटाउां दै भ्रष्टाचारमुक्त समाज, सुशासनयुक्त 

समाज बनाउनको तनस्म्त सरकारले असाध्यै राम्रो सुदृढ योजनाहरु अगाडड बढन ेछ 

भन्न ेछ सरकारले भनकेो छ भ्रष्टाचार गहदयन र भ्रष्टाचार गनय पतन हदन्न। अत्यन्त 

प्रशांसतनय कुरा छ। यसलाई हाम्ले अझ व्यवस्स्थत रुपले कायायन्वयन गनुयपछय म 

सरकारलाई यो प्रततवद्िताको तनस्म्त िन्यवाद हदन चाहन्छु। सभामुख महोदय, 

हामीले तय सव ै कुरामा हामीले के देखखरहेका छौं भन े योजनाहरु बन्छन राम्रो 
योजनाहरु बन्छन। नीतत राम्रो बन्छ तर कायायन्वनयनमा कमजोरी देखखन्छ। 
कायायन्वयन हुने कुरा हुन्छ तर अनुगमनमा कमजोरी देखखन्छ। म तपाइहरुलाई िेरै 
कुरा भन्न चाहन्न मेरै गाउांठाउां ततर भन्दा खेरी एउटा पुल सांघ सरकारले बनाइरहेको 
छ। आठ वर्य भयो सम्पन्न नभएको। बाटो त्यस्तै छ िेरै ठाउांमा त्यस्तो छ। नाम 

मलइन्छ काम हुांदैन । बालुवामा पानी हाले जस्तो ककन ववकास भएनत यस भन्दा 
पहहला अहहले कम्युतनष्ट पाटीको दइु ततहाइको सरकार छ दम्भ देखायो ।  
अधिनायकवाद लागु भयो भनेर हामी सुन्छौं । यो भन्दा पहहला सरकार कहाां गयो ? 
यो भन्दा पहहलाको सरकारले बाटो वपच ककन गरेन ? स्थातनय तहमा बाटो वपच गन े

कुरा पुयायएन ? गाउां  गाउांमा बाटो वपच हुने कुरा ककन भएन ? म प्रदेश नां.१ लमजुङको 
मान्छे हुां। एक ककलोममटर वपच भएको धथएन। वल्ल अहहले मध्य पहाडडको ९ 
ककलोममटर र केही आको एक दइु ककलो ममटर दइुततन ककलोममटर वपच भाछ। हहजो 
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पहहला ककन भएन? कसैलाई आलोचना गन ेहोइन हाम्रा कमजोरी छन।् हाम्रा नीततमा 
खोट छन।् हाम्रा व्यवहारमा खोट छन।् हाम्रा कायायन्वयनमा खोट छन।् हढलासुस्स्त 

छ। समयको व्यवस्थापन छैन। एउटा टेण्डर हुनलाई बर्यहदन लाग्छ । सावयजतनक 

खररद ऐन सांशोिन हुदैन । वर्य हदन लाग्छ र कामै हुांदैन। ररजल्ट हुदैन । असारे 
ववकास, वरे् ववकास हुने परम्परालाई हाम्ले तोडनु पछय त्यहाां यो प्रदेश सरकारले वरे् 

ववकासलाई तोडरे एउटा असारमा गन े ववकासलाई तोडरे हहउां दमै कामहरु अगाडड 
बढाउने अधिकतम काम हहउां दमै सम्पन्न गन े। वर्ाय लाग्दा ववट माने खालको स्स्थतत 

बनाउनको तनस्म्त समयमा समयमै शुरु गन ेसमयमै सक्ने हहसाव गन ेकुराहरुमा 
योजनाबद्ि ककमसमले अगाडड बढन े कुरा सरकारले जो प्रततवद्िता जनाएको छ 

त्यसलाई व्यवहारमा कायायन्वयन गन ेकुरामा म जोड हदन चाहन्छु र अहहले जनताले 

खोस्जरहेको कुरा के छ भन े िेरै कुरा िेरै भार्ण खोजकेो छैन। अतघ साथीहरुले 

भन्नुभो नारा नयाां काययक्रम पुरानो केहह फरक पयायछैन । काययक्रम के  

(सभािुखेः सिय छोटो छ सिय मसद्धियो)  
नयाां कुरा ल्याउने । बाटो सेन्टरसम्म पुयायउने हहजोको कुरा छ के नयाां ल्याउने? नयाां 
कुरा ल्याउन भन्दा पुराना कुरा जो प्रततवद्ि छन ्ती प्रततवद्िता पुरा गयो भन े

पररणाम मुखी हुन्छ । यो पररणाममुखी काम गनयको तनस्म्त सरकारलाई सुझाव पतन 

राख्दै म सरकारको ल्याएको नीतत काययक्रमलाई हाहदयक समथयन गछुय । िन्यवाद । 

 

िाननीय सभािुख  

 

माननीय श्री कुमार खडकालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु । समय १० ममनेट 

।   
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िाननीय कुिार खडकाेः 
 

माननीय सभामुख ज्यू, प्रदेश सरकारले ववगतको सममक्षाको २८ बुांदा र आगामी 
योजना लक्ष्य र मागय समावेश गरेर १७५ बुांदा सहहतको २०३ बुांदे २०७६।७७ को नीतत 

तथा काययक्रम प्रस्ततु गरेको छ । राजनीततक आस्थाको चस्मा फालेर ववश्लेर्ण गदाय 
यो दस्तावजेमा प्रदेशको समदृ्धि र ववकासको चाहना पतन पाउांछौं हामीले ततव्र 

इच्छाशस्क्त पतन देखखन्छ । कत ैस्पष्ट लक्ष्य बोकेका मोटा र सकारात्मक सोचहरु 

पतन छन । उद्देश्य र काययक्रमहरु पतन छन। त्यसको समानान्तर रुपमा नववनताको 
अभाव पतन देख्छौं । सांघको कलाववहहन नक्कल पतन देखखन्छ । ववचलन देख्छौं । 
हदग्भ्रम देख्छौं । माग र गन्तव्य ववचमा तारताम्मेको सवयथा अभाव पतन पाउांछौं । 
माननीय सभामुख जयू, हाम्रो यो गण्डकी प्रदेश कवव मशरोमखण लेखनाथ पौडले, 

आहदकवव भानुभक्त आचायय, राष्ट्रकवव मािव तघममरे, जनकवव केशरी िमयराज 

थापाको जन्मभूमम हो । कवव र कववताको उवयर प्रदेश हो यो । तसथय प्रदेश सरकारको 
कववता प्रततको मोहलाई स्वभाववकन ैमान्न सककन्छ । तर कववताको वेसन यो 
एडडसनबाट सम्मोहहत भएर नीतत तथा काययक्रमलाई काव्य ग्रन्थनै बनाउने प्रयत्न 

कतत उपयुक्त धथयो भन्न ेमात्र । प्रदेशले सरकारमा राजनतेा खोजकेो छ  कवव होइन 

। नारा र महत्वकाांक्षी कुरा लेख्न ेतर कायायन्वयन पक्ष अत्यन्त कमजोर हुने प्रवतृतले 

ववगतका दइु वर्य उपलस्व्ि न्युन रह्यो । तनरथयक रह्यो खेर गयो । कक यो दस्तावेजमा 
उल्लेखखत नीतत तथा काययक्रमले यो प्रदेशलाई ववकास र सामास्जक पदमा अग्रसर 
बनाएर मलएर जाला ? सातवटै प्रदेशमा गण्डकी प्रदेशलाई अव्वल प्रदेश बनाउने सिा 
पक्ष र प्रततपक्षको सांयुक्त सांकल्पलाई के यसले पुरा गलाय ? समदृ्ि नेपाल र सुखी 
नेपाली बनाउने महान अमभयानमा के यसले सहयोग गलाय यस बारेमा यसका 
आिारहरु आवेगको त्यपरक र तनमयम बहस हुन आवश्यक छ । म सिा पक्षका 
प्रमुख सचेतकको भनाइदेखख पूणयत सहमत छु यो भनाइमा नीतत तथा काययक्रमको 
वजेटको मसद्िान्त र प्राथममकता योजना काययक्रमको छनौट सैद्िास्न्तक ववर्य हो 
महत्वपूणय हो। सवभन्दा महत्वपूणय के हो भन्दा यसको काययन्वयन हो। १०२ करोडको 
वजेटको अधिकाांश वजेट हामीले खचय गनय सकेनौं । २४ अवयको वजेट आिा पतन 

सककएको छैन आगामी आधथयक वर्यको सम्भाववत ३४ अवयको वजेटको खचय गन े

आिार के हो यो दस्तावेजले वोलेको छ ? काययक्रम नै योजनान ैसम्पन्न हुन सकेन 

भन ेत्यो नीतत तथा काययक्रम राम्रो वा नराम्रो भए पतन हठक वा वेहठक भयो भन ेपतन 
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त्यसको औधचत्य के अथय के ? ववगत दईु वर्य भन्दा यो वर्य फरक हुन्छ । वजेट खचय 
गरेर यसले सकारात्मक उपलस्व्ि प्राप्त हुन्छ भनेर यो नीततले नीतत तथा काययक्रमले 

कहाां बोलेको छ ? कहाां लेखखएको छ ? सदनलाई सांसदलाई साांसदलाई आश्वाश्त हुने 

आिार के के छन ? अव पतन कमयचारर छैनन,पूवायिार भएन, नीतत र कानून अपुग 

भयो, केन्िको सहयोग पाइएन, सांघ र प्रिानमन्त्रीको सांतघयता प्रतत अनुदार छन 

भन्न ेरोइलोको बैशाखी टेकैर १०.२ प्रततशतको आधथयक बदृ्धिदर सगरमाथा चढन 

सककन्न यो आजै बुझ्न जरुरी छ । अहहल्यै बुझ्न जरुरी छ । नीतत तथा काययक्रममा 
लोकवप्रय काययक्रम ल्याउने कायायन्वयन नगन ेअको वर्य त्यसलाई चट्क्क ववसेर नयाां 
काययक्रम घोर्णा गन ेप्रववृि खतरानाक छ आत्मघाती छ सभामुख महोदय । १ देखख 

२८ बुांदामा यो गरें , त्यो गररयो भनेर स्व-प्रशांस स्तुततगान गान गनय सक्ने यो नीतत 

तथा काययक्रमको दस्तावेजले चालु आधथयक वर्यमा ५०००० लाई रोजगारी हदने भनेर 
गरेको प्रततवद्िता अनुसार कततले रोजगारी पाए यसले वोल्न पदैन ? एक लाखलाई 

स्वरोजगार बनाउछु भनेका कुरामा कतत स्वरोजगार भए ? यो कुनै बुांदामा आउन 

पदैन ? स्थानीय तहमा अस्पताल तनमायण गन ेप्रततवद्िता अनुसार कुनकुन स्थातनय 

तहमा कतत कततवटा अस्पताल बन्यो यहाां बोल्न पदैन ? २५ शैयाका ५० शैयाका 
१००० शैयाका अस्पताल बनाउने भनेर प्रततवद्िता आएको धथयो त्यो २५ शैयाको 
अस्पताल कहाां कहाां बनेको छ ५० शैयाको अस्पताल कहाां बनेको छ १००० शैयाको 
अस्पताल कहाां बनेको छ त्यो साांसदलाई जनतालाई बताउन पदैन यो दस्तावजेले 

मसद्िान्त र प्राथममकता बबतनयोजन वविेयक वजेटको मसद्िान्त र प्राथममकताका 
बारेमा माननीय अथय मन्त्रीले बोल्नु हुांदाखेरर साांसदका प्रश्नको उिर हदनु हुांदाखेरर 
पययटन पययटन हो, कृवर् कृवर् हो कृवर् पययटनको सहायक हुन सक्छ तर पययटन 

आफैमा कृवर् पययटन हुन सक्तैन। खेल पययटन हुन सक्दैन। जल पययटन हुन सक्दैन 

भनेर लामो वक्तव्य हदएर जानु भयो। तर यो दस्तावजेमा मुख्यमन्त्रीले फेरी जानेका 
जतत शव्द पययटनका अतघ ल्याएर आएर यो दस्तावेजमा कहहां पययटन, कहहां माइस 

पययटन, कहहां जल पययटन, कहहां कृवर् पययटन, कहहां िाममयक पययटन, कहह ग्राममण 

पययटन, कहहां शहरी पययटन भनेर तय थुपै्र कुराहरु आएका छन । एउटै क्याववनेटका 
दइुटा वररष्टतम मन्त्रीले सदनको रोष्टममा उमभएर एउटै ववर्यमा फरक फरक कुरा 
गनय ममल्छ? बुझाइनै फरक फरक भइसकेपतछ अव गराइमा एकरुपता कसरी हुन्छ र 
त्यो गन्तव्य हामीले कसरी प्राप्त गछयन यो यक्ष प्रश्न छ । यो प्रश्नको उिर माननीय 

मुख्य मन्त्रीले हदनु हुनेछ भन्न ेमलाई ववश्वास छ । होमस्टे लगायतको पययटककय 
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गन्तव्यमा हेमलप्याड तनमायण गररन ेछ भन्याछ । होमस्टे भन्या के हो ? स्थातनय 

सांस्कृततलाई, स्थातनय जीवनशैलीलाई  स्थातनय उत्पादन र स्थातनय भुगोललाई 

जस्ताको तस्त ैपययटकहरुलाई देखाएर त्यसबाट पययटकहरुलाई त्यहह सुवविामा राख्न े

भनेको होइन । अव हामी गाउांका होमस्टेमा हेमलप्याड बनाउने, स्स्वममङ पुल बनाउने, 

घरमा मलफ्ट राख्न,े मस्ल्ट क्युजन राष्ट्रजन राख्न,े बार र पप राख्ने, क्यामसनो 
राखीसकेपतछ त्यो होमस्टे कसरी हुन्छ सभामुख महोदय । त्यो होमस्टेको त ममय 
आत्मामाधथको प्रहार होइन र भन्न ेमैले यहाां प्रश्न गनय चाहन्छु। त्यो कामलगण्डकी 
डाइभसयन गनय हदांदांनौं भनेर मुख्य मन्त्रीज्युले भन्नु भयो । प्रमुख प्रततपक्षक्षले पतन 

त्यसमा सहहछाप लाग्यो हाम्रो एउटै कुरा छ। वजेटको मसद्िान्त र प्राथममकतामा 
आउन ैनहुने कुरा त्यो आयो । सकारात्मक कुरा जहाां लेखे पतन हुन्छ भनेम तर जहाां 
आउनु पने हो नीतत तथा काययक्रममा त्यो कुरा ककन छुट्यो? यो प्रश्न पतन म यहाां 
गनय चाहन्छु । एयर मलस्फ्टङ्गका कुरालाई तनरन्तरता हदने भन्या छ एक दइु वटा 
एयर मलस्फ्टङ्ग त भाका छन तर बहु साांस्कृततक कामको तनमायण काययलाई 

तनरन्तरता हदने भन्याछ । तनरन्तरता हदने भनेको त भइराखेको छ । अव त्यसलाई 
फेरी गदै मलएर जान ेभनेको होनी। बहुसाांस्कृततक ग्राम कहाां बनेको छ कहाां तनमायण 

भैराको छ र तेलाई तनरन्तरता हदने ? बन्दै नबनेकालाई तनरन्तरता हदने भन्न ेप्रश्न 

यो त्यतत सहज र सहह हो भन्न ेमलाई लाग्दैन । भ्रष्टाचार गहदयन गनय पतन हदन्न 

राम्रो छ त तर यो यो वर्य आउनु पने हो । परार आउन पदैन यो ? पोर आउन पदैन? 

भनेको भ्रष्टाचार गहदयन गनय पतन हदन्न भनकेो ७६/७७ बाट हो ? ७४/७५ मा त्यो यो 
िारणा अनुसार भएन भनेर गरेको स्वीकारोस्क्त हो यो ? ७५/७६ मा पतन भ्रष्टाचार 
गरें गनय पतन हदएां भन्न खोज्या  होत ? तनरन्तरता भन्न ेशव्द यहाां राखकेो भए 

सुहाउां ्यो । भ्रष्टाचार गहदयन गनय पतन हदन्न भ्रष्टाचारलाई तनरन्तरता हदन्छु भनेको 
भए राम्रो हुन््यो होला जस्तो मलाई लाग्छ । माननीय सभामुख महोदय 

क्वारेन्टाइनका कुरा बोमलएको छ । क्वारेन्टाइन प्रदेश सरकारको अधिकार हो । 
सांवविानको अनुसुची ५ मा सांघको एकल अधिकारको अधिकार नां.१८ मा सांघलाई 

अधिकार हदयाछैन सांवविानले । फैसला कायायन्वयन इकाई गठन गदयछु भन्नु भाकोछ 

। के सवोच्च अदालतको फैसला उच्च अदालतको स्जल्ला अदालतको कुन अदालतको 
फैसला कायायन्वयन गनुयहुन्छ ? सांवविानले अनुसुची ५ को सांघको एकल अधिकारको 
२१ नां.मा सवोच्च अदालत, उच्च अदालत, स्जल्ला अदालत र न्याय प्रशासनको 
अधिकार त सांघलाई हदएको छ । तपाइले अहहले यहाां सांघको नीतत तथा काययक्रम 
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ल्याउां दै हुनुहुन्न त्यसकारणले आफ्नो अधिकार के्षत्रलाई सम्झनु पछय । टनेल 

इस्न्जतनयररङ्गका कुरा गदै हुनुहुन्छ । गण्डकी ववश्वववद्यालय यहह आधथयक वर्यमा 
बन्नेवाला छैन । केस्न्िय ववश्वववद्यालय केन्िको एकल अधिकार नां.मा १५ मा छ । 

अतन यो फेरी टनेल इस्न्जतनयररङ्ग पट्टी ककन यत्रो िेरै आकर्यण? वहाां सांघका 
प्रिानमन्त्री पूवय देखख पस्श्चमसम्म, मुस्क्तनाथदेखख लुस्म्वनीसम्म, पोखरा देखख 

काठमाण्डौंसम्म रेल चलाउने भतन राख्न ुभाकोछ । रेलव ेइस्न्जतनयररङ्गका कुरा गरों 
न अवत त्यो चाहहने होलानी त हामीलाई । अव कामलखोला देखख मलएर सेती 
गण्डकीसम्मत ् अब हामीत कु्रजमा आउन े हो पानी जहाजमा आउन े हो हटकट 

काहटराख भन्नु भएको छ सम्माननीय प्रिानमन्त्रीज्यूले अवत त्यो जहाज बनाउने 

मेकातनकल इस्न्जतनयररङ्गका कुरा गनुय पने होनी त। ववर्यवस्तलुाई प्राथममकता 
हदन आवश्यक छ। आधथयक क्रास्न्तका महानायक मातनएका भारतका प्रिानमन्त्री 
नरेन्ि दामोदारदास मोदीले र चीनका राष्ट्रपतत मसस्जङ वपङले भेट्टाउन नसकेको 
नेपालका महामहहम प्रिानमन्त्री खड्क प्रसाद वलीले भन्न पतन आांटन नसकेको 
१०.२ प्रततशतको आधथयक बदृ्धिदर पुयायउने कुरा छ । त्यो सम्भव छ त ? यसको 
आिारहरु के हो ? फेरी आफ्न ैववज्ञले के भतनराख्नुछ त भन्दा यो आधथयकदर प्रास्प्त 

गनयलाई १०.२ इकोनोममक ग्राफ प्राप्त गनयलाई १० खवय १२ अवय रुवपया चाहहन्छ यो 
इकोनोमम चाहहन्छ भतनयाछ । ३ बर्यमा ५९ अवयको इकोनोमम होनी त हाम्रो । १, २४, 
३४ अव वाहहर माकेटको इकोनोमम गदाय पतन यो एक खवयको हाराहारीमा पुग्यो भन े

पुग्ला । यसका आिारमा १०.२ ल्याउने भन्याछ यसका बारेमा पतन साांसद सांसदलाई 

जानकारी गराउन आवश्यक छ । पेट्रोमलयम पदाथयको आयातलाई प्रततस्थापन गन े

भतनएको छ ववद्युतबाट। अरुलाई छोडौं मलक्वु फाइभ पेट्रोमलयम ग्यासकै कुरा गरौं 
कतत यो प्रदेशमा प्रयोग हुन्छत? त्यसलाई ववस्थापन गनय कतत मेगावाट ववद्युत 

चाहहन्छ त्यो मेगावाट ववद्युत कुन हाइड्रोपावरमा आगामी आधथयक वर्यमा आउां दैछ? 

कुन सोलारबाट ? कुन वीन्ड इनजीबाट ? कुनचाहहां अल्टरनेहटभ इनजीबाट कुन 

स्क्लन इनजीबाट नेशनल धग्रडमा जोडरे हाम्ले तेलाई पुरा गनय लाइराको त्यसको 
दस्तावजे पतन यहाां वोल्न पदैन ?  

(सभािुखेः िाननीय सदस्य सिय मसद्धियो)  
पोखरालाई स्माटय मसहट बनाउने भन्याछ । स्थातनय तनवायचमा पतन पोखरालाई स्माटय 
मसहट बनाउां दा एकदम खुसी लाग्यो । लण्डन देखेको, रोम देखेको, टोरण्टो देखकेो, 
न्यूयोकय  देखकेो अब त्यस्तै मेरो पोखरा पतन हाम्रो पोखरा पतन हुतनभो भन्या दइु 
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वर्यमा त्यो स्माटय मसहट पोखरामा त रोडमा भैंसी आहाल बसे । सडकमा पानी जमेर 
नदी बगेर 

(िाननीयेः सदस्य सिय मसद्धियो)  
डुङ्गा चलाए । अव फेरी यो स्माटय मसहट भन्न ेजन्तु चुनाव आयो भन ेआउांछ अरु 

बेला आउां दैन। अव कास्कीको तनवायचन के्षत्र २ मा अव चुनाव हुांदैछ फेरी यो स्स्थततमा 
स्माटय मसहट आयो। अव पोखराका कुन सडकमा फेरी आको सडकमा भैंसी आहाल 

बस्न ेभो। पोखराका कुन सडकमा फेरी डुङ्गा चल्ने भो भन्न ेधचन्ता यहाां जाहेर हुन 

लाएको छ। कृवर् के्षत्रमा समाजवाद उन्मुख अथयतन्त्र भनेर घोकेको घोक्यै गनी  
(सभािुखेः सिय सककयो िाननीय सदस्य) 

अतन थोरै डाइरेक्ट इन्भेष्टमेन्टका कुराहरु चाहहां हामीले कृवर्मा गन े कुराले यो 
रास्ष्ट्रय र प्रादेमशक कतत हहतमा हुन्छ सभामुख महोदय अन्तमा फेवातालमा 
चेकड्याम, कफल्टे्रशन ड्याम, जलािार सांरक्षणका कुरा आका छन। माननीय रामजी 
पहारीजीले भन्छु भन्नु भाको छ त्यसकारण मैले लामो बोस्ल्दन तर यो अततक्रममत 

जग्गालाई कफताय गरेर फेवाताललाई पुराननै स्वरुपमा फकायउने कुरा पतन यो नीतत 

तथा काययक्रममा आइदेको भए हुन््यो यो सम्पुणय सकारात्मक काययक्रमहरु जो सहह 
उद्देश्यले आएका छन त्यो सफलताको शुभकामना नेपाली काांगे्रस र नयाां शस्क्त 

पाहटयले राखकेो सांशोिन प्रस्ताव माननीयज्यूहरुले राख्न ु भएकोमा समथयन गदै 

सरकारले सहह हदशामा अगाडड बढोस यहह शुभकामनाका साथ ववदा हुन चाहन्छु। 
िन्यवाद, जय नेपाल ।  

िाननीय सभािुख   

माननीय श्री िनमायाां लामा पोख्रेल लामालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु 

समय १० ममनेट ।  

िाननीय िनिायाां लािा पोख्रेलेः 
माननीय सभामुखज्यू, नेपाली नेपालमा सांघीय लोकतन्त्रका लागी नेपाली जनताले 

पटकपटक गरेको जन आन्दोलन जन आन्दोलन जनयुद्ि र मिेश आन्दोलनको 
क्रममा जीवन बमलदान गनुय हुने सम्पूणय ज्ञात अज्ञात अमर शहहदहरु प्रतत हाहदयक 

श्रद्िाञ्जली व्यक्त गदयछु । बेपिा नागररक, घाइत ेशहहद प्रतत उच्च सम्मान। ठुलो  
सांघर्यबाट र बमलदानबाट देशमा सांघीय लोकतान्त्रीक गणतन्त्रसांगै हामीले व्यवस्था 
पररवतयन गयौं । अव अवस्था पररवतयन गनयको तनस्म्त आधथयक समदृ्धि अपररहायय छ 

भन्यौं र नेपालका सव ैराजनीततक दलको साझा एजेण्डा ववकास र समदृ्धि हुन पुग्यो 
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। यो सकारात्मक पक्ष हो । तर व्यवस्था पररवतयन सांगसांग ैसोच र धचन्तन र काययशैली 
पररवतयन भएन । हहजोको एकात्मक र केस्न्िकृत राज्यसिाको अवयवहरु हामीसांग 

कहहां कतै छ भन्ने कुरा कुराको अनुभुतत ववतनयोजन वविेयक २०७६ का आधथयक वर्य 
२०७६/७७ का मसद्िान्त र प्राथममकता ववर्य छलफल छलफलको क्रममा जवाफबाट 

छलफलको क्रममा अथयमन्त्रीज्यूले हदनु भएको जवाफबाट मलाई केही अनुभुतत भयो 
। महहला साांसदहरुले ववकास र भुममकाको कुरा गरररहांदा ववकास मागेको की अांश 

मागेका भन्न ेकुरा यो कविको जायज छ ? अन्य साांसदहरुले अधिकार र ववकासको 
कुरा अधिकारको कुरा गदाय ववकास हुने र महहला साांसदहरुले खोजेको भुममका र 
अधिकार अांश हुने यो के ववडम्वना हो?  माननीय सभामुख माफय त अथयमन्त्री तथा 
प्रदेश सरकारलाई म अनुरोि गनय चाहन्छु । हामीलाई पतन प्रदेश सदस्यको रुपमा 
हेनुय हुन्छ भन ेसवै माननीय सदस्यहरु सरह भूममका र अधिकार हदन पयो होइन भन े

अथय मन्त्रीज्यूकै शव्द एकैतछनलाई सापहट मलएर भन्नुपदाय छोरीचेलीको रुपमा अांश 

माग्न ेकुरा हो भन ेहाम्रो माइती तथा  अन्य दाजुभाइहरुले पाउने सरह अांशत हाम्ले 

पतन पाउनु पयो म यो अनुरोि गनय चाहन्छु । माननीय सभामुख ज्यू आधथयक वर्य 
२०७६।७७ को नीतत तथा काययक्रम म आफ्नो भनाइहरु राख्ने अनुमतत चाहन्छु । गण्डकी 
प्रदेश सरकारद्िारा प्रस्तुत नीतत तथा काययक्रम सुन्दा र पढदा हामीले पररकल्पना 
गरेको समाजवाद हाम्र ैपालामा आइहाल्छकी जस्तो पतन लाग्यो । यस नीतत तथा 
काययक्रमले िेरै राम्रा नाराहरु पतन ल्याएको छ म त्यसको व्याख्याततर लाधगन । 

हामीले गन्तव्य ववन्द ुसमाजवाद बनाउने तफय  र गन्तव्य चुम्नको तनममि खतै 

आिारहर तयार तयार गन े नीतत मभजन कस्ल्यर भएमात्र ै ममसन पुरा हुने हुांदा 
सवैभन्दा पहहले समाजवादको बाटो पहहल्याउने नीतत अपनाउन प्रदेश सरकारलाई 

मेरो अनुरोि छ। माननीय सभामुख ज्यू, मशक्षा र स्वास््य जस्ता आिारभुत र 
सांवेदनमशल ववर्यमा समान पहुांच नहुांदा नीस्ज लगानीकतायबाट हदनानुहदन कालो 
वजारी बढदो छ त्यसलाई रोक्नको तनस्म्त प्रदेश सरकारले मशक्षा र स्वास््यमा 
लगानी बढाउन आवश्यक छ । भौततक पूवायिार ववकाससांगसांगै उत्पादन बढाउन े

गररवी घटाउने ववकासको गतत बढाउने नीतत काययक्रम ल्याउन आवश्यक ठान्दछु । 

आगामी ४ वर्यमभत्र गररवी १४.२ बाट ७ प्रततशतमा झान ेर आधथयक बदृ्धिदर १०.२ 
प्रततशतले बदृ्धि गन ेलक्ष्य प्रदेश सरकारले ल्याएको छ यो अत्यन्तै सवल पक्ष हो। 
तर गरीवी घटाउने र आधथयक बदृ्धिदर बढाउन े आिार ख ै ? रास्ष्ट्रय गौरवका 
योजनाहरु बुढी गण्डकी जल ववद्युत आयोजना धचतनया कम्पनीलाई हदएको र 
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हढलासुस्स्तमा छ जसले प्रदेश सरकारले स्वदेशी लगानीमा तछटो काम गनय समन्वय 

र आग्रह गनयको तनममि म अनुरोि गदयछु । गौरवको योजना र गोरखकाली रवर 
उद्योग सांचालनमा ल्याउन पतन प्रदेश सरकारको भूममका महत्वपूणय रहोस भन्न म 

ध्यानाकर्यण गनय चाहन्छु । माननीय सभामुख ज्यू कृवर्मा व्यवसातयककरण र  
तनयायत प्रवियनमा जोड र आिुतनक कृवर् प्रणालीको ववकास सांगसांगै वजार 
व्यवस्थापन र तनररक्षणमा ध्यान हदन आवश्यक ठान्दछु। भुमाकफया र सरकारी 
बेवास्ताका कारण भएका सरकारी जग्गा अततक्रमण बारे प्रदेश सरकारको ध्यान 

आकर्यण गराउन चाहन्छु । माननीय सभामुख ज्यू, प्रदेश नीतत तथा काययक्रमको बुांदा 
नां.१९४ ले जनआन्दोलन जन युद्िका सहहद तथा बेपिा घाइतेलाई थोरै सम्वोिन 

गन ेकोमशश गरेकोमा मैले पाए । प्रदेश नां. ५ को रुकुम रोल्पा पछाडड द्िन्दबाट 

प्रभाववत के्षत्र गोखाय हाम्रो गण्डकी प्रदेशमा पदयछ । त्यसैले गण्डकी प्रदेश सरकारले 

द्िन्द प्रभाववत पररवारको तनस्म्त सम्मान र सम्बोिन गन ेहो भन ेछुट्टै वजेटको 
व्यवस्था आगामी वजटेमा गनुय पने मैले माग गदयछु । सहहद कुनै दल वा कुनै पक्षको 
नभैकन पररवतयनको तनस्म्त बमलदानी हदने भएको कारण राज्यले गन े सम्मान 

सवैको समान हुनपछय म यहाां राख्न चाहन्छु। योग्यता र क्षमताको आिारमा प्रदेश 

सरकारले सहहद पररवार तथा वेपिा पररवारहरुको सम्बोिन गनय पछय। म यहाां सहहद 

पररवारको प्रतततनधित्व गन ेपतन कारणले गदाय जनयुद्िको क्रममा हहजो दइु जना 
एक जना दाई एक जना हदहदले सहहद भएर यो देश पररवतयनको तनस्म्त बमलदानी 
गनुय भयो खै त त्यो सहहद पररवारको हैमसयतले भन्नु पदाय मैले गौरव गन ेठाउां  कहाां 
छ? हहजो सांग ै जन युद्िको क्रममा सांगै बन्दकु बोकेर हहांडने साथीहरु अहहले 

मरुभुमममा बबदेमशन बाध्य छ । तर हहजो जनयुद्ि हाांक्दै गरेको पाटी आज सरकारमा 
छ । म जुन वेला कमललो हातहरुले बन्दकु चलाउांथें यो पररवतयनको तनस्म्त त्यो सांगकैा 
सहपाहठहरु बबदेशमा छ कुनै बेला मसांग सामास्जक सांजालमा कुरा हुन्छ । मैले नेपाल 

कहहले आउन ेभनेर सोध्छु हामी यहाां बबदेशमा काम गरेर त खान पाइएको छ तर 
नेपाल आएर हाम्ले काम गरेर पतन खान पाइदैन यत ैहठक छ । त्यसको जवाफ मसांग 

छैन । म थुपै्र पररवतयन पतछ बमलदानी र सांघर्यबाट यो ठाउांमा प्रदेश सभाको हैमसयतमा 
यो त्यतत वेला जवाफ हदन सक्छ बबदेशीयको युवाहरु र हहजो द्िन्दबाट क्षतववक्षत 

भएको मनहरु र डोवहरुलाई यो प्रदेश सरकारले कततवेला सम्वोिन गनय सक्छ 

त्यततवेला मात्र म यो प्रेदश सभामा उमभएर प्रदेश सभाको खैरो कोट र यो लोगो 
लगाएकोमा ममा गौरव हुनेछ । यताततर पतन सरकारले ध्यान देओस ।हाम्ले सहहद 



27 

 

वेपिाको नाममा केही गरौं भनेर प्रततष्ठानहरु दताय गरेको छ । हाम्ले यहाां प्रदेश 

सरकारलाई मैले अनुरोि पतन गरें हाम्ले केहह गनयको तनस्म्त यहाां सरकारबाट सहयोग 

पुगोस । हुन्न हुन्न सहहदको नामै मलन चाहनु हुन्न । तर यो ठाउले यो हाम्रो टे्रनले 

कता पुरयाउांछ यसमा पतन गस्म्भर हुन आवश्यक छ । हहजो हाम्ले अधिकारको कुरा 
गयौं । म सिा पक्षा र प्रततपक्षको कुरा गनय चाहन्न । समानुपाततक साांसद भनकेो 
काययकारी हो कक सेरमुतनयल हो? यो वहस गनय आवश्यक छ । अव टे्रन त्यताततर जाउां  
। यहाां दइु ममधश्रत प्रणालीबाट हामी प्रत्यक्ष र समानुपाततक भनेर यहाां आयौं । अहहले 

देशमा हाम्रो पाहटयको एजेण्डा के छ भन े प्रत्यक्ष काययकारी राष्ट्रपतत र पूणय 
समानुपाततक साांसद हुनपछय त्यो गदाय मात्र देशमा ववकास र हदगो शास्न्त हुन्छ । सव ै

कल्ष्टरको यहाां समान सहभाधगता हुन्छ भनेर यो रास्ष्ट्रय अमभयान चमलरहेको 
बेलामा यहाां समानुपाततक साांसद र प्रत्यक्ष उम्मेदवार भनेको त छुट्टै ठाउांबाट आको 
हो पदै छुट्टै हो भनेजस्तो हुन सक्छ स्जम्मेवारीको हहसावले कोहह मन्त्री हुनुहुन्छ 

कोही दलको नेता हुनुहुन्छ त्यो छुट्टै कुरा हो तर हाम्रो अधिकार भुममका समान 

हुनुपयो । मैले मन्त्रालयगत कुराहरु गदाय पतन अव प्रत्यक्ष मैले एउटा एकचोटी फोन 

गरेको धथएांकी कृवर् मन्त्रीज्यूलाई त्यहाां होमस्टे उसको जलवायु मैत्री कृवर् मुख्मन्त्री 
कृवर् नमुना गाउांको छनौट हुांदै धथयो । मैले फोन गरें मन्त्रीज्यू यसरी छनौट हुांदै छरे 
भनेर भन्दा मन्त्रीज्यूले के जवाफ हदनु भयो त्यहाांको प्रत्यक्ष उम्मेदवारसांग समन्वय 

गरेर आउनुस । जवाफ यहह हो मैले ट्याकै फोन राखें । हाम्रो अधिकार कहाांनेर छ ? 

त्यो पतन गस्म्भर हुन आवश्यक छ। मैले अव सामास्जक ववकास मन्त्रालय र 
पययटनततर त फोनै गरेन । मैले धचहठ बुझाएको होइन लगेर धचहठ बुझाएां तर त्यो 
धचहठ हाम्रो डस्टववनमा राखेर अव वजेट किज भयो भनेर भतन राख्न ु हुन्छ । 

ववश्वासको पतन आिार तयार गरौं । कक गएर हामी कफल्डमै गएर के हो त्यहाां 
समस्याको समािान गन ेततर जाउां  हामम समदृ्धिको नारा बोकेर समदृ्धि समदृ्धि 

भनेर मात्रै यहाां ववकास र समदृ्धि आउनेवाला छैन। नारामामात्रै मसममत हुनेवाला छ 

। यहाांको वास्तववक समस्या के हो त्यताततर पतन जान आवश्यक छ भन्न ेठान्दछु। 
म तत्कालै १ महहना जतत भयो म ववर्यगत मन्त्रालयहरुमा गको धथयो। त्यततवेला 
मन्त्रीहरुको के कुरा भैरा्यो भन ेकमयचारी र मन्त्रीको वीचमा आवासीय ववद्यालय 

अथवा मशक्षा स्वास््यको ठाउांमा वजेट ववतनयोजन हुांदै रहेछ। अतन हहमाली स्जल्ला 
भनेर गोखायको हहमाली स्जल्ला भनेर एउटा स्वास््य चौकक छनौट भको रैछ । त्यो 
चाहहां रानीस्वाांराततर छनौट गनुय भको रैछ । मैले चाहहां भन ेयो चाहहां हाम्रो हहमाली 
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स्जल्ला भएपतन यो चाहहां सदरमुकामततर पछय यो वजेट त्यहाां ववतनयोजन गनय हुन्न 

भनेर मैले मन्त्रीलाई व्यस्क्तगत रुपमा पतन सुझाव हदएको धथयो र कक हामी कफल्डमै 

गएर हाम्ले योजनाहरु कायायन्वयन गनुयपछय । होइन भन े हामीले त्यहहांको 
माननीयहरुलाई आिार मान्नु पछय । त्यो गदाय मात्रै हामीले चाहेको आधथयक समदृ्धि 

हामसल गनयसक्छ र आगामी हदनमा को समानुपाततक को प्रत्यक्ष ममधश्रत प्रणालीबाट 

आको हो हैमसयत फरक हो भन ेसमानुपाततक साांसदको छुट्टै रो तयार गनय प्रदेश 

सरकारलाई अनुरोि गदयछु । होइन भन ेसबकैो भुममका समान हुनपछय र आगामी 
हदनमा हाम्ले १ वर्यत हाम्ले पररक्षण काल भन्यौं आगामी हदनमा पास फेल ररजल्ट 

ल्याउने गरी हामी अगाडड बढन पछय त्यताततर प्रदेश सरकारलाई ध्यान हदन अनुरोि 

गदै यो नीतत तथा काययक्रम पूणय रुपमा सफलता होस भन्न ेशुभकामना हदांदै मेरो 
भनाइ यहहां अन्त्य गछुय । हस्त  िन्यवाद ।  

 

िाननीय सभािुख 

माननीय श्री वपयारी थापालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु । समय १० ममनेट 

।  

 

िाननीय वपयारी थापाेः 
माननीय सभामुख महोदय, हामी आधथयक वर्य २०७६/७७ को नीतत तथा काययक्रमको 
छलफलको क्रममा जुहट रहेका छौं । यो अवसरमा यो छलफलमय बनेको अवसरमा 
मलाई पतन बोल्नका लाधग यसमा छलफलमा भाग मलनका लाधग समय प्रदान गनुय 
भएकोमा सभामुख प्रतत हाहदयक िन्यवाद ज्ञापन गनय चाहन्छु र मैले आफ्ना भनाइहरु 

राख्ने अनुमतत चाहन्छु । यो नीतत काययक्रम झट्ट हेदायखरेर जलप लगाएको नक्कली 
सुन पो होकी जस्तो मलाई आभास भयो । ककनकी हेदायखरेर आकर्यक छ सुन्दा पतन 

आकर्यक छ तर यलाई मैले ककन भतनरहेको छु भन ेयहाांनी नक्कली सुन जस्तो ककन 

भतनरहेको छु त भन ेयसमा पुराना कुराहरु मात्रै पहहलाको पुराना नीतत काययक्रमलाई 
७५/७६ को नीतत काययक्रमलाई पूणय पाठलाई यहाां एउटा स्लोगनको जलपले जुन 

प्रकारको जलप लगाएर ल्याइएको छ यसले बास्तवमा प्रदेश सरकारको क्षमतालाई 

प्रष्ट देखाएको हैनकी शांका लाधगरहेको छ ककनभन ेअहहले जनताले चाहहरहेको छ 

देख्न खोस्जरहेको छ । प्रदेश सरकारको क्षमतालाई आक्रमण गनय खोस्जरहेको छ यस्तो 
अवस्थामा पुरानै कुरालाई फेरी ए टु जेड दोहयायएर ल्याउां दाखरेर यो अमल प्रभावकारी 
भएनकी सुझाव हदन चाहन्छु । वास्तवमा प्रदेशको नीतत काययक्रम आगामी वर्यहरुमा 
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प्रदेशको सवायङ्धगण ववकास सवायङ्धगण ववकासका लाधग के कस्ता काययक्रमहरुको 
तय गन ेभन्न ेववर्य गहन हो नकी हहजोको सममक्षा सुरुसुरुमा हेदाय हामीलाई मलाई 
के लाग्यो भन ेकतै मैले यो वावर्यक प्रततवेदनत पहढरहेको छैन मलाई भ्रम मसजयना 
भैरहेको धथयो । के लागेको छ भन ेनीतत काययक्रम नीततगत रुपमा यो प्रदेशको 
समुन्नत ववकासको खाका हो । जसबाट प्रदेश सरकारले प्रदेशवासीले ववकास र 
समदृ्धिको रस्वस्वादन गनय सकुन। सभामुख महोदय िेरै कुराहरु छलफलकै क्रममा 
आइरहेकै छन । यसमभत्र शतु्र कस्तो लोकवप्रयताको लागी स्लोगनको अपार समयोजन 

गररएको छ यसले उत्कृष्ट नीतत काययक्रम देखाएका लागी त हो देखाउनको लाधग त 

होला । तर व्यवहार र शैलीमा पररवतयन नगरेसम्म जततन ैममठा कुरा गरेपतन लक्षक्षत 

वगय सम्म पटकै पुग्न सक्दैन । यसमभत्र मैले देखेको र भन्न ेपने केहह कुराहरु राख्न 

अनुमतत चाहन्छु । सभामुख महोदय आजपतन लाखौं तागाकमा देशका युवा जमात 

ववदेश पलायन हुने क्रम रोककएको छैन । सैयौंको त त्यततकै सैयौंको तागाकमा 
बाकसमा फककय नु पने कारुखणक बबडम्वडनालाई पूणय ववराम हदने यो नीतत काययक्रम 

सफल भयो की भएन हामीले सममक्षा गनुय पने बेला आएको छ ।आज आजको 
समयमा युवा वगयलाई तामलमले मात्रै पुग्दैन । तततनहरु के काम गनय सक्छौ गर भनेर 
एक प्रकारले वातावरण मसजयना गन ेप्लाटफम तनमायण गनयका लाधग प्रदेश सरकारका 
व्याकबुन भएर अगाडड सनुय पछय व्याकबुन भएर आउनु पने नीतत काययक्रममा आउनु 

पने धथयो । तर त्यो आएको छैन । यसलाई ल्याउनका लाधग अनुरोि गनय चाहन्छु 

।यसमभत्र बुांदा नां.४८ देखख ७० सम्म कृवर् के्षत्रको ववकास सम्बियन प्रवियनका लाधग 

कैयन ववर्यहरु छन । यसमभत्र गस्म्भर तर यहाां मभत्र पतन गस्म्भर ववर्य के हो त 

भन ेअहहले अवजै्ञातनक भुउपयोग नीतत र भुस्वाममत्व माधथको चरम असमानता जो 
वास्तववक कृर्कहरु हुन उनीहरको हात हातमा जममनको अत्यन्तै कम हहस्सा छ । 

ठुलो भूममको ठुलो हहस्सा गैर ककसानको हातमा छ । हामीले जतत राम्रा काययक्रमहरु 

ल्याएतापतन यसले वास्तववक ककसानलाई छुन सक्दैन तसथय वजै्ञातनक भूममसुिार 
गरर वास्तववक ककसानहरुलाई भुममको ववतरण गरीनु पछय साथै कृवर् औजार, वीउ 

ववजन, मल आहदमा भारर सहुमलयत हदइ कृवर् उत्पादन बदृ्धिमा नीतत काययक्रम 

पतन मौन रह्योकी । बुांदा नां.५२ को ववर्यमा गत वर्य ठुलो वववाद उठेको धथयो। 
दामासाहीमा पैसा बाांडन ेकाययक्रम आलोधचत हुदाहुांदै पतन पुन तनरन्तरता त्यहह 

काययक्रमले तनरन्तरता पाउनु अमल असान्दमभयक भयो की मैले यसलाई सच्चयाउन 

पने देखकेो छु । मशक्षा र स्वास््यको सन्दभयमा नीतत तथा काययक्रम उदामसन बनेको 
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छ । समाज पररवतयनको उच्चतम आयाम मशक्षासांग जोडडएर आएन । जीवन 

उपयोगीसांग जोडडएर आएन साथै आज मशक्षा जस्तो मौमलक अधिकारमा 
व्यापारीकरणको कालो िव्वा मौलाएको छ । यस्तो वधेथततलाई तनरुत्साहहत गनय 
व्यवहाररक मशक्षा प्रणालीको ववकासका लाधग नीतत काययक्रम आउनु पछय । साथै गत 

कालमा स्थातनय तहमा २५ शैयाको अस्पताल तनमायण गन े काययक्रम खुस्म्चएर 
स्जल्लामा पुग्यो । के यो सांतघयताको फल हो ? दखुद पक्ष हो यो । बरु यस्ता 
सम्वेदनमशल ववर्यको काययक्रमलाई तनरन्तरता हदनु पछय । साथै बाल मशक्षालाई 

सुव्यवस्स्थत गदै क्षमतावान र दक्ष जनशस्क्त तनमायण गन ेप्रारस्म्भक चरणलाई 

योजनाबद्ि ढांगले लागु गनुय पने ववर्यहरु छुटेका छन। यसलाई पतन समावेश 

गररयोस । सांवविानमा खोट छ भन ेयसलाई सुिार गरेर जानु पछय होइन भन ेसाांसद 

साांसद ववचको दरारलाई क्याटोकराइज गन ेकायय यसपामल पतन दोहोररएर आएको छ 

यो दोहोररन नहुने धथयो । यसलाई दोहोयायउनु यस काययलाई तत्काल बन्द गररनु पछय 
। समानुपाततक साथी समानुपाततक समावेमशताको मसद्िान्तलाई आत्मसात गदै 

प्रत्येक तह र तप्कालाई समावेश गरी पहुांच आिारमा ववकास होइन आवश्यकताका 
आिारमा ववकास गन ेवजेट तनमायण हुनेछ । ववकास हुनु ववकास हुनका लाधग प्रत्येक 

के्षत्रबाट र प्रत्येक तह र तप्काबाट मन्त्री नै हुनु पछय भन्न ेकुराको अन्त्य हुनेछ भन्न े

ववश्वास ल्याउां दै मेरा भनाइहरु यहहां अन्त्य गन ेअनुमतत चाहन्छु ।  

िन्यवाद ।  

 

 

िाननीय सभािुख   

माननीय श्री रामजी बराल जीवनलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट ।  

िाननीय रािजी बराल जीवनेः 
माननीय सभामुख महोदय, हामी नीतत तथा काययक्रमको छलफलको प्रकृयामा छौं। 
स्वाभाववक रुपमा हाम्रो पाहटयको तफय बाट हाम्रा सांसदीय दलका प्रमुख सचेतक 

लगायत िेरै माननीयज्यूहरुले ववर्य वस्त ु राखख सक्नु भएकोछ । मेरो ववर्य 

त्यसैलाई अमलकतत मुतय गन ेत्यसैलाई स्पेस हदने हहसावले हुनेछ भन्न ेववर्य राख्न 

चाहन्छु । सभामुख महोदय राजनीततक काययहदशा सहह वा गलत हुनुले सबैथोकको 
तनिायरण गछय । यहद ततममसांग सहह काययहदशा छ भन ेनभएको चीज पतन प्राप्त हुांदै 

जान्छ । यहद काययहदशा गलत छ भन ेभएको धचज पतन गुम्दै जान्छ भन्न ेमान्यता 
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अनुरुप माननीय प्रदेश प्रमुखबाट प्रस्ततु नीतत तथा काययक्रम मसद्िान्त र 
प्राथममकताको मजबुत जगमा खडा भएको छ । त्यको आिारमा सत्यको खोस्ज 

गरर साथयक तुल्याउने अमसम प्रयत्न गररएको छ । यो प्रशांसतनय दस्तावजे तयार गनुय 
हुने माननीय मुख्यमन्त्री, मन्त्रीज्यूहरु साथै अझ गहहरो अध्ययन सहहत मेहनत 

गनुयहुने प्रमुख सधचवज्यू लगायत सवैमा हाहदयक आभार सहहत िन्यवाद व्यक्त गदयछु 

। त्यस्तो महत्वपूणय पक्ष कहहांकत ैहेलमेट नलाइकन तनमयम हहसावले सममक्षा गररएको 
छ । यो सुन्दर पक्षको जतत प्रशांसा गरेपतन कमम हुने देखखन्छ । जसले इततहासको 
तनमयम सममक्षा गरर अतघ बढन ेआांट गछय त्यो सस्जव र स्जवन्त हुने गछय। कसैलाई 

कुनै पक्षलाई अतत डाहा छटपटाहट हुन पतन सक्छ। कहहां कत ैरोदनका डकारहरु 

देखखन पतन सक्छन। पोखखन पतन सक्छन। आखखर सत्य सत्यनै ठहछय। राम्रोलाई 

राम्रो छ भन्न ेसांस्कार मसक्नुको ववकल्प हुन्छ र ? हामीले यहाां सुनेका पतन छौं यो 
नक्कली सुन जस्तो पतन भन्न ेगररएको छ यो नक्कली सुन जस्तो होइन सक्कली 
सुन जस्त ैछ त्यततमात्र ैहोइन यो स्माटय शहरको कुरा गदै गदै गदायखेरर सडकमा भैसी 
आहाल बसेका कुराहरु पतन आएका छन । सम्भवत एकात्मक र केस्न्िकृत राज्य 

छांदा होला । जव यो सांघात्मक राज्य प्रणाली लागु भयो हामी १ वर्यको अभ्यास 

गररसकेका छौं यसको ववचमा साांच्चै सडकमा कुन ठाउांमा भैंसी आहाल बसेको हो 
त्यो कुरा पतन प्रष्ट भस्न्दनु भए हुन््यो । मलाई त के अनुभुतत हुन्छ भन ेकत ैडाहाले 

छटपहटएर व्यक्त भएका अमभव्यस्क्त त होइनन भन्न े मलाई लाधग रहेकोछ। 
यसैगरर ४ वर्यमभत्र १४.२ बाट ७ प्रततशतमा गररवी झान ेकुरा छ तनकै महत्वपूणय तनकै 

चुनौतीपूणय साहमसक लक्ष्यसांग जोडदै पययटन,कृवर्, उजाय पूवायिार लगायतका 
काययक्रमहरुमा समवद नववनताको गहहरो खोजी केवल कोरा कल्पना मात्र हुन सक्छ 

र होइन । त्यो असाध्य त्यको नस्जक भएको कुरा हामी सवैले बुझेकाछौं । मैले 

बुझेको छु र म खुमश व्यक्ताउां दै म खुशी हुांदै समथयन गनय चाहन्छु यो नीतत तथा 
काययक्रमलाई । सुझावको हहसावले इततहासको सत्यलाई आत्मसात गरर मुखररत गनुय 
अग्रगामी दृस्ष्टकोणको कतयव्य हो । जन युद्िको पषृ्टभुमममा १२ बुांदे समझदारी १२ 
बुांदे समझदारीको आलोकमा ऐततहामसक जनआन्दोलन भएको कुरा 
दस्तावजेीकरणको मसी सुकेको छैन । जनयुद्ि शव्द मात्र होइन पररवतयनको जननी 
पतन हो यसै ढांगले बुखझहदनका तनस्म्त अवपल गनय चाहन्छु । गवयका साथ जनयुद्ि 

शव्द लेख्न कहहां कत ैकन्जुस्याइ नगरौं मेरो अनुरोि पतन हो । सहहद, वेपिा, घाइत े

पररवार अपाङ्ग एवां द्िन्द प्रभाववत के्षत्रलाई सम्मान र सम्वोिन गन ेगरर वजेटको 
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व्यवस्था ममलाउनका तनस्म्त पतन अनुरोि गनय चाहन्छु । गण्डकी प्रदेशमभत्र सहहद 

स्मतृत आवामसय ववद्यालय छ । त्यो आवामसय ववद्यालयलाई गण्डकी प्रदेशको 
आफ्नो सम्पवि ठान्दै त्यसलाई व्यवस्स्थत गनयका तनस्म्त बजेटले सम्वोिन गनयका 
तनस्म्त पतन नभुलौं।म यो अनुरोि गनय चाहन्छु । त्यसैगरर सहहद स्मतृत प्रततष्ठान 

पतन छ त्यो सहहद स्मतृत प्रततष्ठानलाई पतन सस्जव तुल्याउनका तनस्म्त कहहांकत ै

बजेटमा व्यवस्था गररयोस भनी म माग गनय चाहन्छु। साथै सब ैसाांसदको अपनत्व 

हुने गरर गौरवको योजना सायद यततवेलाको आवश्यकता हो भन्न ेमैले महसुस गरेको 
छु । तनवायचन के्षत्र ववकास काययक्रमको चचाय पतन भैराखकेो छ। यहाां समानुपाततक र 
तनवायधचत साांसदहरुको ववचमा कतकैतै अमलअमल दरार पतन देखखन्छ । सव ैसाांसदहरु 

समान हुन भन्न े मेरो मान्यता हो र तनवायचन के्षत्र ववकास कोर् अथवा काययक्रम 

भन्दा साांच्चै रोजगारीको ग्यारेस्ण्ट गनय सक्ने गण्डकी प्रदेशको गौरवको योजना त्यो 
उद्योग पतन हुन सक्छ त्यो कुनै महत्वपूणय बाटो पतन हुन सक्छ । त्यसलाई हामीले 

छनौट गनय सक्यौं भन ेसब ैसाांसदहरुको अपनत्व पतन हुने कुरा मैले ववगतदेखख 

व्यक्त गदै आकै छु । त्यसो भको हहसावले यो के्षत्र ववकास जो कोर्को कुरा अथवा 
काययक्रमको सन्दभयमा अहहले राज्य एकात्मक छैन । सांघात्मक छ । सांघात्मक राज्य 

भएको सन्दभयमा यो सैद्िास्न्तक हहसावले पतन राजनीततक हहसावले पतन तु्रहटपूणय 
छ भन्न ेमेरो ठहर हो । यो मेरो पमसयनल मेरो नीस्ज ववचार हो । त्यसो भको हहसावले 

साांच्चैं गण्डकी प्रदेशमा एउटा महत्वपूणय उद्योग स्थापना गन ेहहसावले हामीले सोचौं 
। त्यसो गदायखेरी न समानुपाततक न प्रत्यक्ष तनवायधचत साांसदहरुको ववचमा पतन 

ववभेद रहांदैन । यो माधथ पतन जे अभ्यास गररएको छ यो सान्दमभयक छैन भन्न ेमेरो 
बुझाइ सहहत फेरी एकचोहट यो सन्दभयमा हामी जसरी छलफल गररराखेका छौं नीतत 

र काययक्रम असाध्यै सुन्दर छन । तय सुन्दर नीतत काययक्रमलाई कृयात्मक रुप हदन े

सन्दभयमा अववश्वास मात्र ैहोइन ववश्वासको आांखाले पतन हामीले हेनय जरुरी छ । यसो 
गनय सक्ताखरेर मात्र ैसाांच्चै हामीले ज ेसपनाहरु देखेका छौं ती सपनाहरुलाई साथयक 

तुल्याउन सक्छौं । केवल ववरोि ववरोिको लाधग होइन आरोप आरोपको लागी होइन 

हाममले कस्तो प्रकारको राजनीततक सांस्कार वसाल्ने भन्न ेदातयत्व पतन हाममसांग ैछ 

। मैले भन्दै आको छु साांच्चै हामी प्रदेश सभाका हहसावले सांस्थापकहरु हौं। हामी 
सांस्थापकहरुले कस्तो सांस्कृतत कस्तो मान्यता कस्तो सांस्कार बसाल्न सक्छौं ? 

सायद यो प्रदेशको भववष्य पतन िेरै अन्तरतनहहत हुन्छ । तयनै भनाइ सहहत फेरी 
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एकचोटी असाध्यै मेहनत पूवयक आएको यो नीतत तथा काययक्रम प्रतत पूणय समथयन 

रहेको जानकारी सहहत मेरा भनाई अन्त गदयछु । िन्यवाद ।   

 

िाननीय सभािुख    

माननीय श्री ओमकला गौतमलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट ।  

िाननीय ओिकला गौििेः 
माननीय सभामुख महोदय, यो गररमामय सभामा आधथयक वर्य २०७६/७७ को नीतत 

तथा काययक्रममा छलफल गन ेसुअवसर प्रदान भएकोमा आभार प्रकट गनय चाहन्छु । 

िन्यवाद हदन चाहन्छु ।सवयप्रथम त यस नीतत तथा काययक्रमको सरकारले पूणय रुपमा 
सफल कायायन्वयन गरोस भन्न ेसमेत मैले शुभकामना हदन चाहन्छु । माननीय 

सभामुख महोदय २०३ बुांदामा आएको यो नीतत तथा काययक्रम अव्यवहाररक, 

प्रचारमुखख, पेपरमुखी भयो त्यसलाई सरकारले कायायन्वयन गनय सक्छ भन्न ेप्रश्न 

पतन गनय पछय यहाां । ककनभन ेववगतको नीतत तथा काययक्रम पतन हामीले पढेर सुनेका 
धथयौं र हेरेका धथयौं काययशैली पतन हेरयौं र वतयमानमा पतन हाम्ले हुबहु फोटोकवप 

भएको हाम्ले अध्ययन गयौं माननीय सभामुख महोदय। ममष्ठान्न भोजन खाएको 
कथा पढेर खाली पेट भररांदैन । महत्वाकाांक्षी र पेपरमुखी काययक्रमले केही हुांदैन । 

सपना देख्न तनदाउनै पछय । कायायन्वयन गनय काम गन ैपछय । मेरो दल नकेाबाट 

सांशोिन प्रस्ताव समेत प्रदेश सभाको तनयमावली २०७४ को तनयम ३६ बमोस्जम 

बुांदागत रुपमा प्रस्तुत भै सकेको छ। अरु सांशोिन प्रस्ताव दताय गने माननीय ववष्ण ु

लाममछानेज्यूले यहाां प्रष्ट भन्नु भाको छ । यसमा मेरो पूणय रुपमा समथयन छ र त्यो 
कायायन्वयन प्रतत सबैले सकारात्मक सोच राख्न ुभएको छ ।मलाई लाग्छ त्यो सांशोिन 

हुने कुरामा म ववश्वस्त छु ।माननीय सभामुख महोदय, नाताबाद, कृपावाद, 

दलवादको अन्त्य गरर नीतत र ववधिमा चल्नु पछय । भ्रष्टाचार तनमुयलन कममशन 

तन्त्रको अन्त्य गनुय पछय यो चुनौतीको ववर्य पतन हो । तर कसरी तनमुयल पानेत ? यो 
कहाांनरेी ग्यारेस्ण्ट छ यहाां । बास्तवमा म गहदयन भन्न ेकुरालाईत आत्मववश्वास मलन 

सककन्छ र अरुले गन ेकुरालाई कुन यन्त्रले जडान भएको छ यहाां र यसलाई एउटा 
ठोस काययक्रम ल्याउनु पयो, एउटा तनयम ल्याउन पयो । मशक्षा, स्वास््य र ववजुली 
जन चाहना अनुरुप हुनु पछय । सवयसुलभ रुपमा उपलव्ि गराइनु पछय । यसमा 
समेहटएको मैले पाउां हदन मशक्षा र स्वास््य जस्ता अत्यन्त महत्वपूणय कुरो सवयसुलभ 

हुनलाई पहुांच नभएका जनताहरुले पतन पाउने कुरामा ठोस रुपमा नीततम ैआउनु पछय 
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। जवसम्म नीततमै आउां दैन ठोस रुपमा यसरी गररन्छ भनेर आउां दैन भन ेकसरी त्यो 
कायायन्वयन हुन्छ भन्न ेग्यारेण्टी मलन सककन्छ यसमा पतन मैले जोड हदन चाहन्छु 

र महहला मैत्री प्रदेश र महहला हहांसाको अन्त्य हहांसामुक्त प्रदेश भयो भन ेमात्र समदृ्ि 

प्रदेश बन्न सक्छ । सुखी जनता हुन सक्छन । के यसले समेटेको छ त ? कसरी हहांसा 
मुक्त गन ेआज बतयमान अवस्थामा महहलाहरु साहै्र हहांसामा परेका छन बलत्कारका 
मशकार बनेका छन। कानून कायायन्वयन भएको छैन । कानूनी दाएरामा ल्याइएको 
छैन तर यसको पतन ग्यारेस्ण्ट के यो प्रदेश सरकारले म यसमा पतन जोड हदन चाहन्छु 

। यसले केमा ग्यारेस्ण्ट गछय । यस  नीतत तथा काययक्रममा सोलोगनत मुक्त कण्ठले 

व्याख्या गरेर पतन सककां दैन। सोलोगन अत्यन्तै राम्रा छन।् साांच्चीकै मेहनत गरेर 
कववलेन ैबनाएको जस्तो सोलोगन छ। मलाई पतन यो सोलोगन त  अत्यन्त ैममठो 
लाग्यो । मुक्त कण्ठले म पतन प्रशांसा गछुय र प्रशांसा योग्य छ तर कायायन्वयन नीतत 

र ववधिले हुन्छकी हुांदैन भन्न ेकुरामा मलाई फेरी शांका छ । शांकै शांका उत्पन्न भएको 
छ। आको सालको नीतत तथा काययक्रममा शांका उत्पन्न नहुने गरर तनवारणका साथ 

कायायन्वयन होस।् मैले यलाई जोड हदन चाहन्छु। बुांदा नां.५ मा यहाां भतनएको छ 

बहुदमलय लोकतान्त्रीक शासन प्रणालीमा पूणय प्रेस स्वतन्त्रता सक्षम न्यायपामलका 
र ववधिको शासन प्रतत सरकार प्रततबद्ि छ मलाई अत्यन्त ैखुसी लाग्यो। हाम्रो प्रदेश 

सरकार यो कुरामा प्रततवद्िता रैछ। तर यो केन्िबाट अछुतो रहन सक्छकी सक्दैन ? 

केस्न्िय सरकारले ल्याएको प्रेस काउस्न्सल वविेयकबाट आएको तमाम एउटा पत्रकार 
एउटा चाहहां सांचार ममडडयाहरु त्रमसत भएको बेलामा यो के प्रदेश सरकार त्यो केिको 
उसबाट अछुतो रहन सक्छ ? यसको ग्यारेस्ण्ट के ? त्यस कारण यो ल्याएको कुरामा 
मलाई स्वागत छ र त्यसको ग्यारेस्ण्ट के त्यो केन्िबाट प्रभाववत नहोस । अहहले झैं 
ममडडया जगत आन्दोमलत भए झै । फेरी यो प्रदेशले ल्याउां दै गदाय पतन त्यो आन्दोमलत 

नबनुन । माननीय सभामुख महोदय, प्रततपक्षको सामलनतालाई कमजोर नठान्न र 
म सरकारलाई आग्रह गनय चाहन्छु । प्रततपक्ष मौन रहे समथयन गयो भनेर त्यसको 
त्यो सामलनलाई कमजोर ठातनएको जस्तो मैले व्याख्या मैले पाएां र प्रततपक्षको 
सामलनतालाई कमजोर नठान्न मैले सरकारलाई आग्रह गनय चाहन्छु। प्रततपक्ष भनेको 
जहहले पतन सकरात्मक मलाई सहयोग गछय । प्रततपक्ष सरकार सिा पक्षको होला । 
सदन प्रततपक्षको हो र समान रुपले समान व्यवहारमा समान दृस्ष्टकोणले गररयोस 

। ककनभन ेगुण र दोर्को आिारमा सपोटय पतन गछय ववरोि पतन गछय । ककन भन े

एउटा सिा पक्षको आांखाले एकोहोरो हहांड्यो भन ेवास्तवमा प्रततपक्षले झकझकाएन 
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भन ेकत ैठेस लाएर सरकारलाई भन ेत्यो दखु्ने भनेको सव ैनेपाली जनतालाई हो । त्यो 
सरकारलाई मात्रै दखु्न ेहोइन । सरकारमा भोट हाल्ने जनतालाई मात्र ैदखु्न ेहोइन समग्र 

एउटा डुङ्गामा प्वाल पयो भन ेत्यो डुङ्गामा बस्ने याबत्रहरु सव ैडुव्छन त्यस कारणले 

डुङ्गा कसले ह होइन त्यो डुङ्गामा बस्न ेहामी प्रदेशबासी सव ैडुव्ने अवस्था नआओस 

त्यसैले प्रतपक्षको सामलनतालाई अपव्याख्या नगररयोस।् यसको कमजोर 
नठातनयोस ्मैले सरकारलाई आग्रह गनय चाहन्छु जागरण अमभयानको समेत पटक 

पटक माननीयज्यूहरुबाट कुरा उठ्यो। मलाई खुसी पतन लाग्यो। जागरणले कतै यो 
नेपाली कां गे्रसका काययकतायमात्रलाई होइन मलाई लाग्छ सवैलाई जागरुक गराएर 
माननीयज्यूहरुलाई पन जागरुक गराएछ  यो नेपाली काांगे्रसको जन जागरण 

अमभयानबाट नतमसयन समेत मैले आग्रह गनय चाहन्छु। तमसयनु पदैन यो त पहहलो 
चरणको जागरण अमभयान हो। अव दोश्रो तशे्रो चरणका काययक्रमहरु त आउांन ैछन 

त्यसकारणले यो चाहीां के हुन्छ भन ेववगत देखख बतयमानसम्म सिा योचाहहां चलाउने 

भन्या कुरा सिा प्रास्प्त भनेको कुरा जनता भनेका कसैका पतन दास होइनन ् । यो 
चमचाको चखाय हो । कहहले को माधथ पुग्ला कहहले तल पुग्ला त्यसैले जनताले िेरै 
कुरा बुझेका छन र जनताको समदृ्धिको लाधग हामी सव ैलाग्न ेहो । हामी सब ैएक 

जुट भएर लाग्न ेहो त्यसैमा मैले जोड हदन चाहन्छु । ववशेर् गरेर यहाां िेरै कुराहरु 

पतन उहठ सके मैले माननीय सभामुख माफय त सरकारलाई के ध्यान आकर्यण गराउन 

चाहन्छु भन ेबास्तवमा होला कले बागडोर समातेको छ । तर त्यो प्रभाववत हुने हाम्रा 
जनता सब ैहुन । त्यो बागडोर समात्न ेमात्र होइन आज हाम्रा प्रदेशका जनताहरुलाई 

ववकट ठाउां  आज हाम्ले सोच्न पतन नसककन ेकल्पान पतन गनय नसककने गाउां हरु पतन 

छन र त्यस्ता बाटाहरु पतन छन । ततनको भावना अनुरुप काम गनुय पछय जस्तो 
पोहोरकै नीतत तथा काययक्रम आयो । वजेट पतन छुहटयो । त्यो सवभन्दा दखु लाग्दो 
कुरो बत्रवणेी सुस्ता जसलाई हाम्ले स्वाथयको तनस्म्त हामीलाई भन्सार चाहहयो भन्या 
छन । हाम्ले उताका ती दइुवटा गाउांलाई यता गाभ्ने आज उनीहरु एउटै प्रदेशको 
राजिानीको कुरा छोडौं । आफ्नो गाउां  पामलकाको कायायलयमा आउांदा समेत ५ नां. लाई 

प्रयोग गरेर आउनु परेको छ । अत्यन्त ैशास्स्त भोगेका छन । त्यसैले एउटै सरकार छ 

केन्ि र प्रदेशमा एउटै पाहटयको सरकार हुांदा पतन ककन तेलाई तनकाल्न सककां दैन। ककन 

त्यो तनकास खुलाएर त्यो बाटो खुलाउन सककां दैन । अहहलेसम्म बत्रवणेी सुस्ताको बाटो 
त्यो खुलेको छैन। ल बत्रवेणी टु कोरलाको बाटोमा यहाां यल्ले काययक्रममा पतन बोलेको 
छ । त्यो आगामी हदनमा त्यो सम्पन्न होला तर त्यो बत्रवणेीको मात्र ैखुलाउने कुरामा 
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ख ै? कहहले हो खुलाउने यत्रो यत्रो डढे बर्य हुने बेलासम्म एउटा त्यो आरक्षणसांग र 
केस्न्िय सरकारसांग सहमतत मलएर काम गनय सककां दैन? केस्न्िय सरकारले आज त्यो 
तनकास हदन सक्दैन? ककन ककन गनय सक्दैन? के हाम्रो प्रदेश ववरोिी हो  केस्न्िय 

सरकार ? यो पतन म अनुरोि गनय चाहन्छु। अव तुरुन्तै एउटै पाटीको सरकार भको 
वेलामा त्यो बाटो ततव्र रुपमा खोमलयोस।् तेलाई अहहलेन ैवपच हुनेगरी बजेट तेलाई 

ववतनयोस्जत गररयोस र त्यो बाटोलाई तुरुन्तै खोमलयोस र अन्त्यमा मैले हाम्रो 
पाहटयको तफय बाट माननीय कुमारजीले पतन िेरै कुरा राख्न ुभयो। त्यो सांशोिनमा सवैले 

सांशोिन गनय सहमतत जनाउनु हुनेछ भन्न ेववश्वास राख्दै अन्त्यमा फेरी यो सरकारले 

ववभेद नहेरीकन चाहे प्रततपक्ष होस चाहे सिा पक्ष होस चाहे प्रत्यक्ष होस ् चाहे 
समानुपाततक होस सम्पूणय साांसदहरुको योजनालाई क्रमागत रुपबाट सम्बोिन हुनेछ 

भन्न े कुरामा मैले ववश्वास मलएको छु मलाई लाग्छ कसैलाई मातैमात कसैलाई 
पुरपुरोमा हात भयो भन े त्यो मान्य हुने छैन। त्यसैले समाबमेश रुपबाट सव ै

योजनालाई छनौट गररयोस र मैले सुनें कतै मैले सुन्दै गदाय नाम खोल्न चाहहां 
चाहन्न। मैले कुनै मन्त्रालयको एक जना ममत्रलाई मैले फोन गरें मेरै योजना के भयो 
अथवा हामै्र योजना के भए कसरी तपाइहरु राख्दै हुनुहुन्छ फोन पतन तपाइहरुले गनुय 
भाछैन के हो यो भनेर सोध्दा अब माननीयज्यू मन्त्रीज्यूहरुले त अब स्जल्लाहरुबाट 

सम्बस्न्ित कायायलयको ववभागबाट आएका भए आइहाले नत्रभन ेअब सिापक्षका 
अमल बहढ प्रततपक्षका अमलकम प्रततपक्षका ३ वटा हाले यो समानुपाततकका एउटा 
सम्म सम्बोिन गन ेभन्न ेसमेत मैले पाउांदा मैले अतघनै माननीयजी एक जना 
माननीयजीले पतन भनेको कुरालाई कोट गदै त्यसो भन ेयो प्रदेश सभामा पतन 

माननीय समानुपाततक भनेर बोलाइनु पयो। अथवा माननीय सिापक्ष र प्रततपक्ष 

भतननु पयो र त्यसको बस्न ेबेन्चा पतन छुट्टै व्यवस्स्थत गनुय पयो भन ेहैन भन ेककन 

त्यस्तो भतनन्छ ? समावेमश समानुपाततक र समानरुपले ववकासको तनस्म्त 

ववतनयोस्जत गररनु पछय । सबैलाई समान ढांगले हेररनु पछय र त्यसकारणले चमचाको 
चखाय भनेझैं िेरै मैले भन्न चाहहन भतनन्छ एउटा उखान समजदारीके मलए इशारा 
भी काफी हे भन ेजस्तै यतत भनाइ राख्दै यो प्रदेश सरकारलाई यी सम्पूणय नीतत तथा 
काययक्रम अत्यन्त ै मेहनत गरेर ल्याएका तय नीतत तथा काययक्रम छन बास्तवमा 
कलर ज ेजस्तो भएपतन जलप लगाएको सुन भनेर अको वर्य भन्न नपरोस सुन सुनै 

हैन हहरामा पररणत भएर कायायन्वयन होस भन्न े शुभकामना हदांदै मेरा भनाइहरु 

अन्त्य गन ेअनुमतत चाहन्छु। हस्त िन्यवाद। जय नेपाल जय प्रदेश ।   
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िाननीय सभािुख  

माननीय श्री गायत्री गरुुङ्गलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० ममनटे 

।  

 

िाननीय गायत्री गुरुङ्गेः 
माननीय सभामुख ज्यू, आज हामी प्रदेश प्रमुख माननीय बाबुराम कुां वरद्िारा प्रदेश 

सरकारले ल्याएको यो २०७६/७७ को यो नीतत तथा काययक्रममा हामी छलफलको 
क्रममा छौं। आज हामीले छलफल गरर रहांदा हामी आज एकात्मक शामस्न्त राज्य 

व्यवस्थालाई फालेर हामी यो सांतघय प्रणालीमा आइराखकेा छौं। यो प्रणाली स्थापना 
गनयको तनस्म्त महान जनयुद्ि, ऐततहामसक जनआन्दोलन र थुपै्र पररवतयनकारी 
आन्दोलनमा साहदत प्राप्त गनुयहुने सम्पूणय महान सहहदहरु प्रतत म हाहदयक 

श्रद्िाञ्जली अपयण गनय चाहन्छु । वेपिा योद्िा प्रतत म हाहदयक सम्मान गनय चाहन्छु 

। घाइत ेयोद्िा प्रतत पतन म हाहदयक सम्मान गनय चाहन्छु । आज म यो रोष्टममा 
उमभएर यो नीतत तथा छलफलको बारेमा बोमलरहांदाखरेर मलाई माननीय टेक बहादरु 
घततयको याद आइराखकेो छ । टेक बहादरु घततय जो माननीय हुनुहुन्छ वहाांको सहादत 

भैसकेको छ मैले यहह रोष्टममा देख्दाखेरी वहाले भन्नु हुन््यो नकेपाका अध्यक्ष 

प्रचण्ड र ढोरपाटनका मेयरले अव ववकासको मुल फुट्यो । तर ववकास मुल फुटदाफुटदै 

यो नीतत तथा काययक्रममा हाम्रो ढोर पाटनन ैछुट्यो भनेर भतन रहतन त्यो वडयहरु 

मलाई याद आइराखकेो छ । म माननीय टेक बहादरु घततय मगर प्रतत पतन म हाहदयक 

श्रद्िाञ्जली अपयण गनय चाहन्छु र पररवार प्रतत म समवेदना प्रकट गनय चाहन्छु र 
आज हामी छलफल गरर रहांदा हाम्रो हहजो देखख आजसम्म हामी छलफलको प्रकृयामा 
छौं  हाम्रो प्रमुख सचेतक लगायत थुपै्र माननीयज्यूहरुले बोमल सक्नु भाछ । मैले िेरै 
ववर्य वस्तुहरु त्यताततर गैन । खासगरी मलाई के अनुभुतत हुन्छ भन्दाखेरी प्रदेश 

सरकारले इमान्दारी पुवयक यो प्रदेशमो स्थापना हाम्रो भखयरै मात्रै भाको छ । हामी दईु 

वर्य मात्र ैहामी यसलाई अभ्यास गदै छौं । हाम्रो प्रदेश सभा नयाां, प्रदेश सरकार नयाां, 
हाम्रो सांतघयताको अभ्यास नयाां, हामीले यसरी अभ्यास गरर रहांदाखेरर मलाई लाग्छ 

हामी यो सरकारले नीतत काययक्रम मैले ल्याइरहांदाखेरर मलाई के लाग्छ भन ेयो 
इमान्दारीपूवयक सरकारले आफ्नो सममक्षा गरेको छ । शुरुको चरणमा हाम्रो कमम 

कमजोरीहरु के भयो हामीले अहहले सम्मका उपलस्व्ि हामीले केके गयौं र अबको 
हदनमा हाम्ले सम्भावना कसरी चुन्छौं र यो प्रदेशलाई यो गण्डकी प्रदेशका जनतालाई 

एउटा सुखी एउटा प्रदेश र एउटा सक्षम नागररक हामीले कसरी बनाउन सक्छौं भनेर 
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एकदम इमान्दारीपूवयक सममक्षा गदै एउटा महान लक्ष्य मलएर यो नीतत काययक्रम 

आको छ यसको लागी म प्रदेश सरकारलाई ऋदयदेखखन ैिन्यवाद हदन चाहन्छु। 
हाहदयक बिाई हदन चाहन्छु र शुभकामना पतन हदन चाहन्छु र हामीले यो प्रदेशको 
नीतत तथा काययक्रम सरर हेदै जाांदाखरेर हामीले देख्यौं पययटनको कुरा यहाां 
जोडडराखेको छ। पययटन हवका कुरा, पययटककय राजिानीका कुरा, उज्यालो प्रदेश 

खाद्य वस्तुमा शुद्िताको कुरा, व्यवस्स्थत  बसोबास र भुमम व्यवस्थाको कुरा, एक 

सहकारी एक उत्पादनको कुरा, उद्योग यसैगरी ववज्ञान प्रववधिको कुरा, भौततक 

पूवायिारको कुरा, खानपेानी आिुतनक र व्यवस्स्थत शहरको कुरा छ आज दक्ष 

जनशस्क्त उत्पादनको कुरा छ। खेलकुदको सम्मान गन ेकुरा छ। सामास्जक सुरक्षाका 
कुराहरु छन। यसैगरी महहलाहरुको अधिकारको कुरा पतन चेतना हदने कुराहरु पतन 

यहाां जोडडएका छन। यसैगरी स्वस्थ जनशस्क्तको कुरा यहाां छ। स्वास््य बाताबरण 

कोर्, स्वस्थ जीवन,हररयो वन यो बहुसाांस्कृततक ग्रामहरुको कुराहरु पतन यहाां आको 
छ र जेष्ठ नागररकको कुराहरु, अपाङ्गको अपाङ्गता भएका साथीहरुलाई कसरी 
व्यवस्स्थत गन ेभन्न ेकुरा टोटलमा आको छ र यस कारणले यो यहद िेरै राम्रो छ। 
मलाई लाग्छ मान्छे रुपमा मात्र ैराम्रो हुनु के रे त्यसको बानी व्यहोरा पतन राम्रो भयो 
भन े त्यो असाध्यै राम्रो हुन्छ। यसले गदायखेरी यसको कलर हैन यो नीतत तथा 
काययक्रमको बाहहरी कलर मात्र ै हैन मभत्री पषृ्ठभुमम पतन असाध्यै राम्रो छ । 

यसकारणले गदायखरेर यो सुन्दर छ अतत राम्रो छ। यो नीतत तथा काययक्रमको 
आिारमा हामी अगाडड बढदाखरेर यो प्रदेशलाई हामीले एउटा समदृ्ि प्रदेश बनाउन 

सक्छौं । त्यसकारणले हाम्रो पाहटय यो यसको समथयन गदयछ र मैले यसको पूणय समथयन 

गदयछु र अतघनै अमलकतत कुराहरु आए ।आहाल खेल्ने कुराहरु म पतन गाउां ततरै हुकेर 
आको हो हैन सानोमा मैले गाउां मै हाइस्कुल पढेर आउांदाखरेर गौचरनहरुमा भैसीहरु 

चने, गोरुहरु चने र आहाल खेल्ने मैले देखेको धथएां म पतन अहहले बुझ्दछु। 
बुद्िचोकबाट यहाां आउां छु यसरी आउांदाखेरर म पोखराकोनी िेरै ठाउां हरुमा टोटल 

कास्कीको िेरै ठाउांमा सम्भवत म यो प्रदेशकै थुपै्र ठाउां हरुमा प्रोग्राममा पतन जान्छु। 
ककनभन्दा म माननीय मात्र ै हैन म यो प्रदेशको अखखल नेपाल महहला सांघ 

क्रास्न्तकारीको सांयोजक पतन हो । यसरी हेदायखेरर मलाई लाग्छ यो पोखरा भ्यालीमा 
जुन स्माटय मसहटको कुरा आयो त्यो आहाल खले्छ भन्न ेकुरा आयो। यो सुन्दा मलाई 

असाध्यै नौलो पतन लाग्यो के आश्चयय चककत भएां म ककनभन्दाखरेर म बुद्िचोकबाट 

यो सदनसम्म आउांदा मलाई लाग्छ म बाटुलेचौरसम्म पतन पुग्छु। यसरी हेदायखरेर 
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पहहला आहाल खेल््यो होला पहहला पहहला यो पोखरा यतत व्यवस्स्थत नहुांदाखरेर 
आहाल खेल्थे होला तर अहहले प्रदेश सरकार आइसकेपतछ त मैले यो बाटो घाटो 
सानो सानो खाल्टाखुस्ल्ट पतन पुररएर एउटा स्माटय बनेको मैले अनुभुतत गरेको छु 

भन ेमैले यसलाई कसरी पत्याउां । यसकारणले गदायखेरर यो ववर्यहरुमा मैले यो भन्न 

चाहें र अको कुरो यो एकदम कववता जस्तो एकदम लय ममलेको जस्तो भन्न ेकुरा 
तन आयो । मलाई एकदम खुसी लाग्यो है यो मानेमा ककनभन्दाखरेर कला भन्न ेधचज 

कववता भन्न ेधचज लेख्ने कुरा कला भको क्षमता भाको मान्छेले लेख्नी होनीत प्रदेश 

सरकार यतत क्षमतावान छ हाम्रो यो समदृ्ि बनाउने कुरात छां दैछ त्यो तर यसमा 
एकदम कलाको पतन क्षमता रैछ मलाई गवय लाछ । त्यसकारणले गदाय पतन हाम्रो यो 
साांस्कृततक रुपमा पतन हामी एउटा हराभरा प्रदेशमा उमभरेका छौं भन ेमलाईत एकदम 

गवय लाछ साथीहरुले एकदम सम्मान गनुय भाछ । यसको लागी जो जो साथीहरुले 

उठाउनु भाछ एकदम सम्मान प्रकट गनय चाहन्छु र यो इमान्दार पतन हुन नपाउनी 
जस्तो भयो के प्रदेश सरकार एकदम इमान्दार छ । मैले हेरेको छु हाम्रो माननीय 

मुख्यमन्त्रीलाई देखकेो छु। माननीय मन्त्रीज्यूहरुलाई देखकेो छु। मलाई लाग्छ यहाां 
सिापक्षा प्रततपक्ष भनकेो चाहहां अनुभुतत नै गरेको छैन के। ककनभन्दाखरेर सिापक्षको 
माननीयहरुले पतन हाम्रो वजेट हाल्देउ भनेर गको स्स्थततत मैले पतन देखकेो छु। 
त्यहाां प्रततपक्षलाई मात्र हदएन भन्न े कुरा होइन त्यहाां ममलाउनी कुरा होला। 
व्यवस्थापन गन े कुरा होला प्रदेशको समग्र समानुपाततक हहसावले चाहहां तेलाई 

ववकास गन े कुरा होला। त्यो मानेमा त्यो भको होकी जस्तो मलाई चाहहां लाग्छ। 
त्यसकारणले गदायखेरर अब हामीले बोल्दाबोल्दै अब यो सरकारले हाम्रो यो वाल जो 
छ हामीले यो वाल देखखराखकेा छौं। यो वपांक कलरको गुलावी रङ्गको छ हल्का 
गुलावी रङ्गको यसलाई हामीले कालो भन्न त भएननी त। गुलावीलाई गुलावीनै 

भन्नु पयो अथवा कालोलाई कालै भन्न पयो सेतोलाई सतै भन्न पयो। यसकारणले 

गदायखेरर कालोलाई चाहहां सेतो भनेर चाहहां त्यो ववश्वास गनेत छैन। जनताले बुझेकै 

छ। हामीले देखखराखकेा छौं। आज चोकचोकमा यो नीतत तथा काययक्रमको बहस 

भैराखकेो छ। यो सरकारले गछय। सातवटै प्रदेश मध्यको नीतत काययक्रम हेदाय यो राम्रो 
छ। यो प्रदेशको यो सोमलडरहरु हेदायखेरर। माननीय मुख्यमन्त्री देखख मलएर मन्त्रीहरु 

सम्म यो गछय भन्नी खालको जनतामा त्यो खालको बहस चमलरहेको हामीले पाउांछौं 
हामी जनताको प्रतततनधि भको कारणले गदायखरेर यो कुरा पतन म तपाइहरुको ववचमा 
राख्न चाहन्छु र अमलककतत मैले सुझाव हदनु पन ेथोरै कुरा अमलकतत मैले राख्न खोजें। 
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खासगरी हामीले यो बनाछौं अब कायायन्वयनको पाटोलाई त हाममले अमलकतत ध्यान 

हदनुपलाय जस्तो लाग्छ। यसमा पक्कै पतन प्रदेश सरकार मसररयस हुनेछ मैले पतन 

ववश्वास मलएको छु र अब यो अहहले हामीले देख्यौं। यो परम्परावाहद भयो भन्न े

जस्तो जस्तो खालको पतन छ । तर मलाई के लाग्छ भन्दाखदेरी हामी दइु वर्यमा छौं 
परम्परा हाम्ले केलाई भन्न ेहो? राम्रा कुरालाई त हाममलेत अनुसरण गदै अगाडड 

बढाउने कुरा हामीले जोड गन ेहोला त। त्यसकारणले गदायखेरर हाम्ले पहहलाबाट 

हामीले अपुरो हाम्रा अिुरो कामहरु छ। त्यसलाई पुरा गराउनको तनस्म्त प्रदेश सरकार 
असाध्यै एउटा कहटवद्ि ढङ्गले लाग्नको तनस्म्त म अनुरोि गनय चाहन्छु र यो 
अमलकतत मेरो पषृ्ठभुमम फरक छ म ककन भन्दाखरेर म जव १६/१७ वर्यको उमेरमा 
आएां जततखेर मेरो उमेर असाध्यै रहर लाग्दो धथयो त्यततखेर म जनयुद्िमा 
होममएको महहला लीडर हो। महहला हो। त्यततखेर म त्यो जनयुद्िको एउटा मसपाहह 

हो। त्यो कारणले गदायखेरर जनयुद्ि प्रततको मेरो मोह छुट्टै छ। मैले त्यहाां हुके मेरो 
आफ्नो पररवार बनाएां म यहाांसम्म आउांदाखरेर मेरो जनयुद्ि प्रततको माया छुट्टै 

खालको छ। म यहाांसम्म जो आछु मैले त सांिै सहहदलाई सस्म्झन्छु। सायद हामीपतन 

एक काम्लाले त्यो अस्स्त पतन मैले राखकेो धथएां त्यसरी हामी खस्ल्लदै पतन आयौं। 
त्यसकारणले  यो स्थानसम्म आउनको तनस्म्त महान सहहदहरुको भुममका महान 

छ। त्यसकारणले गदायखेरर यो जनयुद्ि एउटा जनताले चलाएको जनयुद्ि भएको 
कारणले गदायखेरर यो शसस्त्र सांघर्य ठाउांमा जनयुद्ि राख्नको तनस्म्त मैले आग्रह गनय 
चाहन्छु र सहहद जो सहहद भएर जानुभो सहहद पररवारहरुको व्यवस्थापनको कुरा 
अमल समस्याको ववर्यहरु छन। यसैगरी वपेिा योद्िा म एउटा वेपिा योद्िाको 
पररवार पतन हो। मेरो भेनानैं स्वयां वेपिा हुनुहुन्छ भन ेत्यो वपडा हदहदको जो वपडा 
छ मैले देखखराखकेो छु त्यो वपडा त्यसकारणले गदायखेरर त्यो वेपिा योद्िाहरुलाई 
सावयजतनक गन ेकुरा र वेपिा योद्िाका पररवारहरुलाई व्यवस्थापन गन ेकुरा र घाइते 
अपाङ्गहरुलाई साथीहरु जो हुनुहुन्छ वहाांलाई व्यवस्थापन गन े कुरामा अमलकतत 

ठोस रुपमा आयो भन ेपक्कै पतन हामी यो सुझाव हदन चाहन्छौं। अझ राम्रो हुन्छ यो 
नीतत काययक्रम भन्न ेर हामीले यो सिापक्ष र प्रततपक्ष भनेर हामले यहा  बहस गरर 
राखेका छौं। तर म प्रततपक्षको साथीहरुलाई पतन के भन्न चाहन्छु भन्दाखरेर यो 
नीतत काययक्रम हुनत कुनै पतन व्यस्क्त आफैमा राम्रो हुांदैन त्यो हेराइको कुरा हो भन्नी 
खालको पतन हामम सुन्छौं त्यसकारणले गदायखेरी यो राम्रो छ यसलाई अव सव ैममलेर 
यसलाई पास गरौं र यसलाई यो नीतत र ववधिको आिारमा हामी अगाडड बढौं। पक्कै 
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पतन हामीले यो समदृ्ि प्रदेश बनाउन सक्छौं। यहाां यो प्रदेशका नागररकहरुलाई हामी 
सुखी बनाउन सक्छौं भन्दै पुनः यो नीतत तथा काययक्रमको पूणय समथयन गदै मेरो 
मन्तव्य यहीां अन्त्य गनय चाहन्छु। िन्यवाद ।  

 

िाननीय सभािुख   

माननीय श्री लमलतकला गुरुङ्गलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु । समय १० 
ममनेट । 

  

िाननीय लमलिकला गुरुङ्गेः 
माननीय सभामुख महोदय, यहह २४ गत ेप्रदेश सभाको चालु चौथो अधिवेशनमा 
माननीय प्रदेश प्रमुखद्िारा प्रस्ततु गण्डकी प्रदेश सरकारको आधथयक वर्य ०७६/७७ 
को नीतत तथा काययक्रम माधथ छलफलको दोश्रो हदन आफ्नो केहह भनाइ राख्न े

अनुमतत चाहन्छु। सभामुख महोदय यस गररमामय सभामा म नेपालको राजनीततक 

इततहासका ववमभन्न काल खण्डमा राजनीततक पररवतयनका लाधग आफ्नो प्राण 

आहुतत गन ेसम्पूणय ज्ञात अज्ञात सहहदहरु प्रतत सहहदहरुको स्मरण गदै श्रद्िासुमन 

व्यक्त गनय चाहन्छु। रास्ष्ट्रयता, लोकतन्त्र, गणतन्त्र र समाजवादका लाधग 

तनणययात्मक नेततृ्व गनुय हुने अग्रज र साथ हदनुहुने सम्पूणय नागररक प्रतत सम्मान 

व्यक्त गदयछु। सभामुख महोदय २०३ बुांदामा बहढ छन्दात्मक कणयवप्रय यस नीतत 

तथा काययक्रम खुबै मेहनतका साथ मलएको छ। कववता पाठ जस्तो लाग्न े सुन्दा 
रमाइलो लागेको खासमा ठोस कुरा नभेहटएको यस पुणय पाठमा हुनलाई सब ैकुरा 
समेटन खोस्जएको जस्तो तर ठ्याक्कै गनय खोस्जएको पररणात्मक ववर्य पाउन 

सककएन। आमलदेखख थालीसम्म भतनएको छ। यसमा बाांझो जग्गालाई बाांझो 
नराख्नको तनस्म्त प्रोत्साहन गन ेजस्ता काययक्रमहरु पतन समेटन आवश्यक ठान्दछु 

र बिशाला देखख भान्सासम्म भतनएको छ। स्वस्थ मासुको कुरा गदै गदाय आज िेस 

हाउसमा कस्ता मासु बेधचन्छन थुपै्र न्यूज पेपरहरुमा मेडडयाहरुमा लेखखएको छ 

बडयफ्लुको कुरा तर त्यहाां मासु बेधचएको बेधचयै छ त्यसको लाधग पररक्षणको 
व्यवस्थाको तनस्म्त पतन सोधचयोस र गोठदेखख ओठसम्म भन्न ेकुरा पतन आएको 
छ। अहहलेको बच्चाहरुलाई सोध्नु हुन्छ भन ेदिु कहाांबाट आउांछ पोकाबाट आउांछ 

भन्न ेगछयन र त्यसको लाधग पोकादेखख चुलो अथवा ढोकासम्म नभएर यसलाई 

भतनएको छ गाइगोठ। भैंसी, बाख्रापालन यसको तनस्म्त प्रोत्साहनको लाधग काययक्रम 

ल्याइयोस भन्न ेमेरो आग्रह छ। मलाई यो नीतत तथा काययक्रममाधथको जुन छलफल 
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र बहस सुतनरहांदा एउटा भनाइको याद आउांछ। हदल्ली हाांक्तछ जोड हदन्छ गफले 

आकास पातालकोन ैसुरो झैं अगाडड बढन खोज्छ रणमा ताउ जुांगामा हदांदै अन्यथा 
नमलनु होला। मैले प्रसांग जोडन खोजकेो सुशासन र समदृ्धि ववज्ञान र प्रववधि सुन्दा 
ममठो छ तर यसलाई छन्दत ममलाईएको छ। पढदै जाांदा सुशासनको ववर्यमा कत ै

शव्द भेहटएन त्यसैले भावनामा वग्न होइन कायायन्वयनमा लाग्नसम्म सवैलाई 

आग्रह गदयछु। समदृ्धिको लहर आिुतनक शहर भन्दै गदाय जेष्ठ, अपाङ्ग र महहलाको 
लाधग गाडडमा सुरक्षक्षत र व्यवस्स्थत यात्रा गदाय सुतनस्श्चत ठाउांमा गाडड रोक्ने यातु्र 

उकाल्ने ओराल्ने अतन अतनयममत रुपमा गन ेगररएको पाककय ङ्गलाई व्यवस्स्थत गन े

नीतत ल्याउन आग्रह गदयछु। सांमदृ्धिको अमभयान युवाको योगदान भन्न ेभनाइका 
साथ आएका जुन बुांदा वा नीततमा गाउां देखख शहरमा माइगे्रसन र हदनहुां लहर लाग्न े

माइगे्रसन वकय र रोक्न आग्रह गदयछु। भार्ा सांस्कृततको सम्मान गण्डकी प्रदेशको शान 

ममठो छ। तर लोक सांस्कृततको अतत ितन ऐततहामसक यो प्रदेशमा मेरो वा हाम्रो 
सांस्कार झल्काउने शव्द कतै भेहटएन। जनसांख्याको आिारमा आिाभन्दा बहढ 

िरातल ओगटेको महहलालाई गोलमटोलको रुपमा ल्याइएको छ। ठोस रुपमा यतत 

ठुलो ककताबमा अटाउन सकेको छैन। पररवतयनकारी काययक्रमले समेटन आग्रह गदयछु। 
यो राष्ट्रको प्रमुख मेरुदण्डको रुपमा मलएको श्रममक वगयको बारेमा कत ैसम्बोिन 

गररएको छैन। अतन कसरी समदृ्धिको पररकल्पना गनय सककन्छ। यसलाई मनन 

गनय आग्रह गदयछु। भ्रष्टाचार गहदयन गनय पतन हदन्न सुन्दै गदाय पृ् वी नारायण शाहको 
भनाइको याद हुन्छ। त्यो बेला पतन घुस मलन ेर घुस हदने दबैु महाशतु्र हुन भन्न े

भनाइ धथयो। त्यो वेलादेखख अहहलेसम्म आउांदा अहहले पतन यो भनाइलाई मोडरे 
राखखएको छ। तर जनु कृयाकलापलाई रोक्नको लागी प्रततवद्िता आवश्यक छ 

त्यसको लाधग प्रततवद्िता आउन आवश्यक ठान्दछु। गणुस्तररय मल र ववउको 
व्यवस्थापन बाांझोमा भरपुर उत्पादन उत्पादकलाई सम्मान जस्ता कुराहरु पतन 

प्राथममकतामा आउन आवश्यक ठानकेो छु । साथै बाली ववमालाई ववशेर् रुपमा 
अगाडड बढाउन पतन आग्रह गदयछु र िेरै कुराहरु आएका छन र जुन नीतत तथा 
काययक्रम हहजोदेखख आजसम्म यहाां बहस भैरहेको छ। २०३ बुांदामा यतत ठुलो बुकमा 
आएको छ । साांच्चै भन्दा एक वर्य तछट्टै ववत्दो रहेछ र आउन ेयो वर्यमा ववगतको 
वर्य ज ेजसरी ववतेपतन आउन ेयो वर्यमा जुन उल्लासका साथ ल्याइएको छ यस नीतत 

तथा काययक्रमको पूणय सफलताको कामना गदै अन्तमा नेपाली काांगे्रस र नयाां 
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शस्क्तको शस्क्तद्िारा राखखएको सांशोिन प्रस्तावलाई समथयन गदै मेरो आफ्नो 
भनाईलाई पतन अन्त्य गनय चाहन्छु। िन्यवाद जय नेपाल।  
 

िाननीय सभािुख   

माननीय श्री मोहन प्रसाद रेग्मीलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु। समय १० 
ममनेट ।  

िाननीय िोहन प्रसाद रेगिीेः 
माननीय सभामुखज्यू, २०७६ जेठ २४ गत ेप्रदेश प्रमुख माननीय बाबुराम कुां वरद्िारा 
यस गररमामय सभामा प्रस्ततु नीतत तथा काययक्रमको सन्दभयमा हामी छलफलमा 
जुटेका छौं र सवयप्रथम त म यो नीतत तथा काययक्रम प्रस्तुत भैसकेपतछ सरसरतत 

यसलाई हेदाय ववगतको सममक्षा यसको कायय प्रगतत र यथाथय स्स्थततलाई धचत्रण गरेर 
यो प्रदेशमा यो सभामा प्रस्तुत भएको गत आधथयक वर्यको सममक्षा गदाय यसका 
अप्ठयारा पररस्स्थततहरु र हामीले अवलम्वन गरेको नीतत र त्यसको कायायन्वयनको 
सम्बन्िमा जसरी एउटा समीक्षा गरेर प्रस्ततु भएको छ। यो सकारात्मक सन्देश हो 
भन्न ेमलाई लाग्दछ। जहाांसम्म हामीले छलफलको क्रममा उठाउन सक्ने ववर्यहरु 

छलफलमा प्रस्तुत गनय सककने ववर्यवस्तहुरु हुन। यी ववर्यवस्तुलाई सांशोिन 

प्रस्ताव माफय त यहाां प्रस्तुत गनुय पने त्यसको आवश्यकताको बारेमा पतन मलाई लाग्छ 

िेरै ववर्यहरु समेहटएका छन र सांकेत गररसकेका ववर्यहरुलाई पतन फेरी सांशोिन 

प्रस्ताव प्रस्तुत गनुय भको छ यो सांशोिन प्रस्तावलाई सायद यो सांसदमा प्रस्तुत 

गनुयपने नभै छलफलमा राख्नु पने ववर्य जस्तो मलाई लाग्दछ। सायद म यततमात्र 

अनुरोि गनय चाहन्छु की हामी छलफलमै िेरै कुराहरु गनय सक्ने ववर्य पतन हो। 
समदृ्ि प्रदेश र सुखी नागररक बनाउने भन्न ेप्रदेशले जुन प्रततवद्िता जाहेर गरेको 
छ यसले ववकास तनमायणको पूवायिारको सन्दभयलाई, जनजीववकाको सन्दभयलाई, 

सामास्जक सुरक्षाको सन्दभय, सुशासन र उत्पादनमा जुन खालको जोड हदएर यो 
प्रदेशलाई समदृ्िीको अमभयानमा लैजान ेजनु प्रततवद्िता जाहेर गरेको छ हामी 
मेहनत गर जनता भन्नु भन्दा पतन हामी यहाां मेहनतकारी जनता भन्न े

माननीयहरुले उठाउनु भा्यो लाई यो सन्दभय याद आयो। नागररकलाई समदृ्ि 

बनाउने हाम्रो अमभयान ततमी आफै गर भन्नु भन्दा पतन हाम्रा काययक्रमले समदृ्ि 

बनाउन पछय भन्न ेमलाई लाग्छ र यसले यो प्रदेशको गररमालाई अझ ैउच्च राख्ने गरी 
अगाडड जान ेपररकल्पना गयौं। पययटनको पुवायिारको ववकास र गन्तव्यहरुको तय 

गन,े त्यसको पुवायिार तयार गन,े तनमायण गन े पययटकहरुलाई आकर्यण हदने र 
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पययटनसांग सरोकार राख्न ेसव ैके्षत्रलाई खेलकुद पययटन ककन नहोस कृवर् पययटन ककन 

नहोस यो पययटनसांग जोडडएको आधथयक समदृ्धिको बाटोलाई पतन यसले इांधगत 

गरेकोछ । यसले पतन यो सकारात्मक सन्देश छ र यसले आफ्नो लक्ष्य भेदन गनय 
सक्छ भन्न ेमलाई लाग्छ। ववद्युत खपत बदृ्धि र यसको समदृ्धि भनेकोछ। यो 
समदृ्धिसांग सांगै जोडडएको मलाई लाग्छ जल सौयय र वायु र जैववक उजायको सन्दभयमा 
कक्रयामशल कायायन्वयन गदै पेट्रोमलयम पदाथयको ववस्थापन गन े जुन खालको 
अमभयान हो यो श्रोतलाई व्यवस्स्थत गदै लैजानु पछय भनेर अगाडड आएको छ। यस्ता 
िेरै ववर्यबस्तुहरु छन। अनुरोि गनय खोस्जएको कुरा के हो भन ेयो ष्रदेशलाई समदृ्ि 

बनाउनको लाधग यो नीतत तथा काययक्रमले तनदेमशत गरेको छ वा त्यसले प्रततबद्िता 
जाहेर गरेको छ र खाद्य वस्तकुो सुद्ितासांग जोडदै प्रदेशको जुन जनशस्क्त कृवर्मा 
उत्पादनसांग जोडरे मुख्यमन्त्री जलवायु मैत्री नमुना कृवर् गाउां  अगायतनक खेतत 

प्रणाली लगायतका ववर्यबस्तुहरुलाई यसले जसरी उठान गरेको छ र यसले यो 
प्रदेशको समदृ्धि र ववकासको सन्दभयमा सकारात्मक सन्देश हदएको कुरा जनताको 
ववचमा पुगेको छ र आगामी हदनमा हामीले गनुय पने सन्दभयमा यसले केही कुराहरुलाई 
इङ्धगत गरेको छ । आयातमुखी अथयतन्त्रलाई प्रदेशले आत्मतनभयर गराउनको लाधग 

प्रततवद्िता जाहेर गरेको छ। यो नीतत तथा काययक्रमले सांकेत गरेको छ । कृवर्मा 
आिुतनकककरण र यान्त्रीकरण गन ेयसले लक्ष्य मलएको छ। पययटनलाई स्थातनय 

उत्पादन र रोजगारसांग जोडकेो छ। के यो सकारात्मक सन्देश होइनन ? यसैले मलाई 

लाग्छ यो नीतत तथा काययक्रमले जजेे कुरालाई इांधगत गरेको छ त्यसको मभबत्र कुरामा 
छलफल गनुयभन्दानी यी ठोस ववर्यबस्तलुाई यसले इांधगत गरेको छ र यो 
सकारात्मक छ भन्न े मेरो अमभप्राय हो। ठुला कृवर् प्रशोिन तथा खतनजजन्य 

स्थापना गन ेछ यसले जडडबुटी उद्योग देखख मलएर थुपै्र यो प्रदेशको सािन र 
श्रोतलाई पररचालन गन ेखालको कन्सेप्ट अगाडड सारेको छ। योजना अगाडड सारेको 
छ यो सकारात्मक पक्ष हो। मशक्षाको के्षत्रमा प्राववधिक असल मशक्षामा जोड हदांदै भार्ा 
सांस्कृततको ववकासको सन्दभयमा सांकेत गरेको छ। यो नीतत तथा काययक्रमले यो 
के्षत्रको समग्र प्राववधिक मशक्षाको अहहलेको आवश्यकतालाई पररपुतत य गन ेवा अहहले 

ववश्व वजारमा स्वरोजगार वा रोजगारका सवालमा अगाडी जान ेभन्न ेसन्दभयमा तय 

ववर्य वस्तुसांग पतन मशक्षालाई जोडरे अगाडड लान ेखालको योजना अगाडड सारेको 
छ यो आफैमा सान्दमभयक छ र जनताको एउटा इच्छा र चाहना पतन हो भन्न ेकुरा 
मलाई महसुस भएको छ। सहकारी के्षत्रको लगानीलाई अहहले हामी सहकारीका िेरै 
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कुरा गछौं सहकारीका रेरै के्षत्रमा भएका लगानीलाई हामीले उत्पादनमा लगाउने 

खालको नीतत तथा काययक्रमले उत्पादनमा लगाउने खालको योजना अगाडड सारेको 
छ। यो यसले पुांजीको एकककृत पुांजीको पररचालन भै उत्पादन मसजयना गछय र यसले 

गदाय यहाांको आधथयक समदृ्धिको बाटोमा अगाडड जान सक्छौं मलाई यस्तो 
लाधगरहेको छ। सांतघय सरकार, स्थातनय सरकार र तनस्ज के्षत्रको लगानी र सहकाययमा 
ठुला जलाशययुक्त आयोजनहरु तनमायण गन ेशुरु गन ेत्यसलाई सांचालन गन ेखालको 
योजना यसले अगाडड सारेको छ यो नीतत काययक्रमले मुखररत गरेको छ। यसले गदाय 
हामीले पररकल्पना गरेको स्वरोजगार र रोजगारका सवालहरुमा तय ववर्यवस्तुलाई 
जोडरे यो प्रदेशको समदृ्धिमा टेवा पुयायउन सक्छ र यहाांको जनताको आवश्यकतालाई 
वहाांको आवश्यकतालाई पररपुतत य गनय सक्छ भन्न ेमलाई लाग्दछ। त्यततमात्र ै हैन 

आगमनकै सन्दभयमा दक्षक्षण र उिर जोडने गौरवका योजनाहरु र त्यसलाई पररचालन 

गन े सन्दभयमा िेरै महत्वपूणय रास्ष्ट्रय र अन्तरास्ष्ट्रय जगतमा यसले सम्पकय  
समन्वय गरेर अगाडड बढन ेखालको सरकारले जुन खालको नीतत अगाडड सारेको छ 

यसले सरकारले गरेका कक्रयाकलापलाई पतन यसले इांधगत गरेको छ। यहााँ सन्दभय 
चल्यो एउटा नाका खोल्न सककयो भतनयो ववगतमा त्यहाां कुन सरकार धथयो मलाई 

थाहा छैन। कुन स्थातनय तह धथयो मलाई थाहा छैन। नवलपरासीकै कुरा पतन मलाई 
अमलअमल थाहा हुन्छ। अतन हाममले गनय नसकेको कुरा अहहले प्रदेशले गरेन भनेर 
कसैप्रतत लक्षक्षत गनुयपतन सान्दमभयक नहोला हामी सममक्षा गरौं ववगतमा हामीले 

गरेका कामको सममक्षा गरौं। हाम्रा नेततृ्वले गरेका कामको सममक्षा गरौं र अहहले यो 
सरकारले गनय लागेको र थालनी गनय लागेको कुरामा साथ हदएर अगाडड जान ेखालको 
वातावरण मसजयना गयौं भन ेयो प्रदेशको समदृ्धि हुन्छ भन्न ेकुरालाई पतन नजर 
अन्दाज गनय हुांदैन भन्न े मेरो अनुरोि छ। त्यसरीन ैखेलकुदको पूवायिार खेलकुद 

प्रततष्ठान र युवा सरोकारका सवालमा नीतत तथा काययक्रमले सम्वोिन गरेको छ र 
यसले आम युवाहरुलाई उत्साहहत बनाउने छ। युवाहरुका रोजगारका सवालहरु 

स्वरोजगारका सन्दभयमा र रास्ष्ट्रय प्रततभाको लाधग खेल प्रततष्ठानहरुको माध्यमबाट 

खेल खेल्नेहरुको लाधग खेल खेलाडडहरुको लाधग र खेल रोजगारको लाधग पतन हुनेछ 

र खेलमा लाग्नेहरु जीवन खेलमा लाग्नेहरु अध्ययनमशल पतन बन्नेछन भन्न े

ववर्यलाई पतन प्रततष्ठानको अविारणाबाट यसले अगाडड सारेको छ यो सकारात्मक 

ववर्य हो र यहा  िेरै कुरा चल्यो। ववद्युततय सुशासनको माध्यमबाट हाममले भन्यौं 
सक्षम, सुदृढ, सेवामुखी र भ्रष्टाचारमुक्त यो समाज तनमायण गन ेक्रममा जुन खालको 
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योजना यो प्रततवदेनले अगाडड सारेको छ। यो नीतत तथा काययक्रमले अगाडड सारेको 
छ । यसले गदाय सवै के्षत्रको हामी सुशासन चाहन्छौं। समदृ्धि चाहन्छौं र यो प्रदेशको 
समग्र ववकास र समदृ्ि र जनताको जीवनस्तरलाई उन्नत गराउनको लाधग अन्य 

प्रदेश भन्दा अगाडड जान सक्छौं भन्ना खालका जुन प्रततवद्िताका साथ त्यो 
योजनाका साथ अगाडड साररएको छ र नागरीक अधिकारको सम्मान र सामास्जक 

सुरक्षाका सन्दभयमा अतन भार्ा सांस्कृततको सम्मान गन ेसन्दभयमा र त्यततमात्र होइन 

एक घर एक िारा हाम्रो अमभभारा भन्न ेएउटा सन्देश वा कववतात्मक भन्न ेकुरा 
पतन चलेको छ।त्यो कववताको एउटा कोटेशन मभत्र त्यसमभत्रम लुकेको िेरै रहस्य 

हुन्छन लाग्छ मलाई कतै कववहरुको प्रततस्पिायमा यो नीतत तथा काययक्रमले कत ै

छायाांमा पाररहदयो की कत ैकसैलाई धचन्ता लागेको छ भन ेधचन्ता नमान्नुहोस।् यो 
मभत्र िेरै महत्वपुणय सान्दमभयक कुराहरु लुकेका छन चाहे यो प्रदेश सरकारले प्रस्ततु 

गरेको कोटेशन कववताले पतन उतनहरुलाई साथ हदन्छ। तपाइहरुको भावनाको पतन 

प्रतततनधित्व गछय र यो प्रदेशको जनताको प्रतततनधित्व गदै समदृ्ि प्रदेश बनाउने 

कुरामा टेवा पुयायउछ र यो काययक्रम सान्दमभयक नीतत तथा काययक्रमलाई यहाांहरुले 

सबैले सवयसम्मत ढांगले पाररत गरेर यो प्रदेशको समदृ्धिमा सवैको हातेमालो गदै 

अगाडड बढौं यहह भन्दै मेरो भनाइ अन्त्य गछुय । िन्यवाद, नमस्कार ।  
 

िाननीय सभािुख   

माननीय श्री सररता गरुुङ्गलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० ममनेट 

।  

िाननीय सररिा गुरुङ्गेः 
माननीय सभामुख महोदय,आधथयक वर्य २०७६/७७ को नीतत तथा काययक्रमलाई 
अध्ययन गरररहांदा यहाां िेरै ववर्य वस्तुहरु समेहटएको जस्तो देखखन आएको छ। 
माननीय सभामुखज्यू त्यतत हुांदा हुांदा पतन नीतत तथा काययक्रममा हाम्ले गत वर्य 
पतन यसै रोष्टममा उमभएर िेरै कुराहरु भनेका धथयौं र अहहले पतन यो महहला, 
बालबामलका, अपाङ्ग, बदृ्ि जस्ता कुराहरु दमलत असाध्यै सांवेदनमशल हो। यो हामी 
सबैले मनन गरेको कुरा हो यसमा हाम्ले बहढ ध्यान पुयायउनु पछय भन्न ेहामी सबकैो 
मान्यता हो। तर त्यतत हुांदाहुांदै पतन अहहले पतन महहलाहरुको ववर्यमा त्यो मशर्यकमा 
एकमुष्ट बजेट छुट्याएको छ। अहहले यो २१ औां शतास्व्दको महहलाहरु आफुलाई 

अमलकतत फरककलो र पेधचलो हुन चाहन्छ। त्यसैले महहलाहरु अब हामी एउटा महहला 
हो हामी एउटा मसम्प्याधथमा बस्न चाहन्छ भन्न ेत्यो छोडडसकेको छ। वहाांहरु एउटा 
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आफु एउटा समदृ्धि गरेर एउटा आधथयक समदृ्धिमा जान चाहन्छ । त्यसैले मैले 

पहहले यो हाम्रो प्राथममकता र मसद्िान्तमा पतन मैले भनकेो धथयौं ककनभन े

महहलाहरुको क्षमता दक्षताको आिारमा महहलाहरुलाई आयआजयन आधथयक समदृ्धि 

गराउनको लाधग महहलामुखख महहलामैत्री काययक्रम आउन पछय। यो देशको 
जनसांख्याको कररव ५१ परसेन्ट भन्दा माधथ महहला जनसांख्या छ र त्यसैले यो प्रदेश 

र सुखी नेपाली र समदृ्ि प्रदेश गराउनको लाधग हाम्ले महहलामुखी काययक्रमहरु 

ल्याउनु पछय । महहलामुखख काययक्रम ल्याइसकेपतछ मात्रै यो महहलालाई मात्र ैनभैकन 

यो देशलाई प्रदेशलाई नै पक्कै पतन टेवा पुग्ने छ भन्न ेम आफुले ववश्वास गरेको छु 

र ककनभन ेगत वर्यमा पतन यो नीतत तथा काययक्रम माधथ छलफल गरर रहांदाखेरर 
मान्य अथयमस्न्त्रजीको कथा अझ ैहामीलाई स्मरण छ ककनभन ेबबरालोको माउ तछछय 
त्यसपतछ बच्चा पतन त्यहह प्वालमा तछछय भन्न ेवहाांको युस्क्त धथयो तर तेलाई 
कायायन्वयन हुन सकेन । यो वर्य पतन त्यहह हुन्छ कक भन्न ेहामीलाई शांका लाईराखकेो 
छ । मलाई ववश्वास छ यहाां प्रदेश सरकारका मन्त्रीज्यूहरु उपस्स्थतत हुनुहुन्छ । 

माननीय मुख्यमन्त्रीजी सांगै उपस्स्थत हुनुहुन्छ । यो कुरालाई पक्कै पतन कायायन्वयन 

गनुयहुनेछ र यो कुराहरु सव ैमहहलाको मात्र ैउठाउन ेभन्न ेकुराहरु नहोस। ककनभन े

२१ औां शतास्व्दमा एउटा लैङ्धगक समानता कुराहरु आइसकेको छ। जेन्डर ववकासको 
कुराहरु आइसकेको छ। त्यसैले मलाई थाहा छ तैपतन त्यतत थाहा हुांदाहुांदै पतन पुरुर् 

सरह महहला नपुगी सकेको कारणले मैले त्यो ठाउांमा नपुधग सकेको कारणले गदाय 
महहलाको लाधग एउटा ववशेर् काययक्रम ल्याउन आवश्यक छ । मलाई लाग्छ हामी 
सबैले मनन गरेको कुरा हामी सबैले बुझेको कुरा राजनीततमात नेपाल सांवविानमा 
व्यवस्था गररसकेको छ। ककनभन ेमहहला ३३ परसेन्ट हुनपछय । स्थातनयमा ४०, प्रदेश 

र सांघमा तर अरु ठाउांमा मैले त्यो तहमा पुग्न सफल भइसकेको छैन । त्यसैले हाम्ले 

महहलाको लाधग अतघ बहढ जोड हदन पछय र अमल बहढ ध्यान हदनपछय भन्न ेमैले यो 
गररमामय सभाबाट अनुरोि गनय चाहें र माननीय सभामुख ज्यू यो नीतत तथा 
काययक्रममा यो वजेटको कुराहरु यसको ढाांचाहरु नमुनाहरु हेदायखेरर यो लगानीमुखी 
छैन। यो ववतरणमुखी छ हामी सवैलाई अन्तरास्ष्ट्रय इततहासहरु पतन हाम्लाई थाहा 
छ। ककनभन ेलगानीमुखी हुांदाखेरी हामी सवलेै आ-आफ्नो अवस्था र आफ्नो क्षमता 
र दक्षता अनुसार तेलाई आयआजयनमा त्योलाई समदृ्धिमा त्योलाई हदगो ववकासमा 
त्योलाई आधथयक ववकासमा सामास्जक ववकासमा लगानी गनय सककन्छ। तर 
ववतरणमुखी हुांदा आयो खायो गयो। त्यहाां त्यसको उपलस्व्ि त्यसको आउटपुट हाम्ले 
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पाउन सक्दैन। मलाई लाग्छ यो ववतरणमुखी एउटा पेनककलर हो। टाउको दखु्छ। िेरै 
उकालो ओरालोले खुट्टा दखुरे हाम्ले पेनककलर खाांदा हाम्ले त्योबाटो पार गनय 
सककन्छ ।टाउको दखु्दा हाम्ले त्यो काम घरिन्दा गनय सककन्छ। अकफस कारोबार 
गनय सककन्छ। तर तेले साइड इफेक्ट पुयायइराखेको हुन्छ पेनककलरले मलाई लाग्छ 

यो वजेटले भोली हामीलाई एउटा यो गररववमा अझ ैतेलाई िकेमलराखकेो हुन्छ त्यसैले 

यो वजेट ववतरणमुखी छ यलाई लगानीमुखख गनयपछय भन्न ेमैले अनुरोि गदयछु र 
माननीय सभामुखज्यू आज यहाां िेरै कुराहरु भतनरहांदाखेरर यो वर्यको वजेट यो अथय 
तथा ववकास सममततले यो के भनेको धथयौं भन ेयो असाध्यै पछी गैसक्यो। यो महहना 
ववततसक्यो अब आधथयक वर्य आइसक्यो। त्यसैले यो रकम रकमान्तर गनुय हुांदैन। यो 
गन ेववविकै यो शांकाको घेरामभत्र पछय हाम्ले त्यतत भन्दाभन्दा पतन यो रकमान्तरण 

भको छ । यो एउटा भ्रष्टाचारको सुचक हो। यो एउटा इस्न्डकेटर हो। हुन त हाम्रो यो 
नीतत तथा काययक्रममा भ्रष्टचार गहदयन भ्रष्टाचार गनय पतन हदन्न भ्रष्टाचार सहांदैन 

भन्न ेकुराहरु यो स्लोगन आको छ। यो एउटा नारा आको छ। यो असाध्यै टेस्ष्ट छ। 
तर योले इस्न्डकेटर देखाइ सक्यो। ककनभन ेअसार १५ मभत्र २५ मभत्र यो डढे करोड 

कुनै एउटा प्रोजेक्टको सडकमा पतन एउटा सडकमा ठेक्कापट्टा लागेको छ त्यो कसरी 
सक्लान त्यो काम कसरी सल्टेलात यो एउटा रह्रो भ्रष्टाचारको इस्न्डकेटर हो। योलाई 
मैले यहाां अनुरोि गरेको छु। यो भ्रष्टाचार यहाांहरुको स्लोगन यहाांहरुको यो नारा 
सफल होस।् यो नदोहोररयोस यो कारण दोहोररन्छ यहाांहरुलाई अनुरोि गनय चाहें र 
अरु कुरा माननीय सभामुखज्यू अको कुरा यो नीतत तथा काययक्रमको ७२ बुांदामा यो 
जग्गा चक्लाबस्न्द भन्नी कुराहरु छन र जग्गा यो गहुठलाई व्यवस्थापन गन ेकुरा 
ववर्यहरुमा समेटेको छ मलाई लाग्छ अस्ती हामी त्यो प्राथममकता र सैद्िास्न्तक 

काययक्रममा म यहह रोष्टममा उमभएर बोमलरहांदाखरेर यो गहुठ व्यवस्थापन जग्गा 
चक्लाबस्न्द सांगसांगै गहुठ पतन २ प्रकारको देखखयो। एउटा कुनै शस्क्तको आडमा कसै 

मठमस्न्दरको भोगचलन नगरीकन एउटा व्यस्क्तको नाममा रहेर भोगचलन गरेको 
एउटा जनतालाई रैतीबाट जनतामा ल्याइहदन अनुरोि गछुय र यस्ता िेरै कुराहरु छन।् 
मात्र मैले एउटा इस्युलाई मात्र नभै त्यो इस्यूलाई मलएर तेलाई व्यवस्थापन गनय पछय 
भन्नी पतन मैलै यहाांहरुलाई अनुरोि गरें र अको माननीय सभामुखज्यू मैले यो 
ववतरणमुखी वजेट सांगसांगै भन्न पदाय िेरै कुराहरु आको छ। हाम्रो यो जलवायु 

वातावरण मैत्री मुख्यमन्त्री कृवर् काययक्रम मैले यो िेरै पटक भतनांसकें । मैले यो 
रोष्टममा उमभएर पतन मैले ३ र्ल्ट भनें र मैले हाम्ले यो वजेट वप्रवजेटको ममहटङ्गमा 
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पतन मैले यो छलफलको काययक्रममा पतन भनें। यो मुख्यमन्त्री काययक्रम यतत राम्रो 
छ हाम्ले गाउांको जनतालाई गाउां मै बसौं बसौं तनमुखालाई यहाां गररवी र आय गन ेयो 
एउटा भरपदो एउटा आिार हो  तर यो कुरा यहाांहरुको अनुगमन पुगेको छैन। यहाांले 

सायद हुांदाहुांदा आांखा धचम्लेको यो भगवान जान्दछ या यहाांहरू जान्नु हुन्छ। ककनभन े

बसाइ सराई गाउां  छोडरे गको २५ बर्य भइसक्यो तर उसले बसाइ सराई लगेको छैन। 
त्यो घर िुरीलाई गनेर हजुरको यो काययक्रम लाग ुभइराखछे यसको तछटो छानवीन 

हुन पतन मैले यो रोष्टमबाट मैले आजमसत ३ पटक मैले अनुरोि गरें तर यसको 
कारवाही भाको छैन। यो यसमा पतन यहाांहरुको ध्यान पुगोस।् नभए हाम्रो काययक्रमको 
ववर्यवस्त ुटेस्स्ट छ राम्रो छ र यो गाउांको जनतालाई गाउां मै बसौंबसौं लाग्न ेएउटा 
सुन्दर प्रदेश बनाउनी यसको साइड इफेक्ट नआओस र भोली अको कवप नहोस।् मैले 

वेलामा यहाांलाई अनुरोि गरें अरुत हाम्रो नेपाली काांगे्रस प्रमुख प्रततपक्ष नेपाली काांगे्रस 

र नयाां शास्क्त अहहले सांतघय पाटीले एउटा ८ बुांदे यो नीतत तथा काययक्रमको सांशोिन 

प्रस्ताव पेश गरेको छ र त्योलाई हामी दलले समथयन गदै यहाांहरुको पतन पक्कै पतन 

समथयन पुग्ने छ भन्ने यो ववश्वास गदै ववदा हुन्छु । िन्यवाद जय नेपाल ।  

 

िाननीय सभािुख       

माननीय श्री हदपक कोइरालालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० ममनेट 

।  

िाननीय ददपक कोइरालाेः 
माननीय सभामुख महोदय, हामी गत २४ गते माननीय प्रदेश प्रमुख श्री बाबुराम 

कुां वरद्िारा प्रस्तुत गण्डकी प्रदेश सरकारको नीतत तथा काययक्रममाधथ छलफलको 
क्रममा छौं । िेरै कुराहरु िेरै छलफलहरु भइसक्याछन अझांपतन छलफलको क्रम 

बाांकीन ैछ । म सबभन्दा पहहला आगामी आधथयक वर्य २०७६/७७ को गण्डकी प्रदेश 

सरकारको नीतत काययक्रमलाई पूणय रुपमा समथयन गनय चाहन्छु र यो नीतत काययक्रमको 
समथयन मैले सिापक्षको साांसदको हैमसयतले मात्रै गरेको होइन त्यसकारणले मलाई 

गनुय पने भएको कारणले मात्रै होइनकी यसको समग्र काययक्रमहरुलाई हेदाय नीतत 

काययक्रमलाई हेदाय हामीले नेपाल सरकारको समदृ्ि नेपाल सुखी नेपालीको अमभभार 
पुरा गनुय पने र गण्डकी प्रदेश सरकारले तय गरेको समदृ्ि प्रदेश सुखी नागररकको 
लक्ष्य पुरा गन े कुरामा यो यो नीतत काययक्रम पूणय रुपमा समवपयत छ र यसले ज े

आफ्ना बाटो यसले तय गरेको छ त्यसले यो हाम्रो अमभयान सुखी नेपाली समदृ्ि 

नेपाल सुखी नेपाली बनाउन ेअमभयानलाई पूणयतया साथयकतामात्रै पान ेअवस्था मात्र ै
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होइनकी हामीले भन्दै आएको यहाां िेरै माननीयज्यूहरुले भन्नु भयो हामीले यो 
प्रदेशलाई गण्डकी प्रदेशलाई सव ैप्रदेश एउटा नमुना प्रदेशको रुपमा स्थावपत गछौं । 
यो प्रदेशलाई एउटा समदृ्ि प्रदेशको रुपमा अगाडड बढाउांछौं । यो प्रदेशलाई ववकास 

तनमायणको एउटा उच्चतम ववकासको रुपमा अगाडड बढाउांछौं भन्न ेहामी सवैले ज े

प्रततबद्िता व्यक्त गररराख्या छौं भन ेत्यो प्रततवद्िता पुरा गनयको लाधग यो नीतत 

तथा काययक्रम सम्पूणय हहसावले, व्यवस्स्थत हहसावले, बैज्ञातनक हहसावले आएको छ 

भन्न े ठान्दछु र शुरुमै म यसको पूणय समथयन गदयछु र अतघल्लो बर्यको केही 
सममक्षाहरु गररएको छ यसमा त्यस कारणले पतन अतघल्लो वर्य के कारणले हाम्रा 
नीतत काययक्रमहरु पूणय रुपमा लागु हुन सकेन । मलाई अमलकतत यो सममक्षाको बारेमा 
केहह नयाां कुरा या मेरो आफ्नो िारणा राखौं जस्तो मलाई लाइराछ। अतघल्लो बर्य 
झण्ड ै५ देखख २० वर्यको योजना बनायो । तर हामी १ वर्यको सममक्षामा छौं र हामी के 

भतनराछौं भन े१ वर्यमा सरकारले केहह पतन गरेन । जव सरकारको नीतत काययक्रममा 
नै अतघल्लो वर्यको नीतत काययक्रम राम्रोसांग पढन पतन अनुरोि गदयछु । के अतघल्लो 
नीतत काययक्रममा १ वर्यमा पुरा हुने थोरै कुरा मात्र लेखखया्यो यो नीतत काययक्रममा 
र यो नीतत अहहलेको नयाां नीतत यस पटकको नीतत काययक्रममा अतघल्लो बर्य ४/५ 
वर्यमा पूरा गररनछे भनेको कुरालाई यो पटक ५ बर्यमा ४ वर्यमा पुरा गररनेछ र १ 
वर्यमा हाममले के पुरा गयौं भन्न े कुरा पतन यसले राम्रोसांग सममक्षा गयायछ । 

त्यसकारण यो नीतत काययक्रमलाई अमलकतत माननीयज्यूहरुले एकाांकी पाराले मात्र ै

भतनराख्न ुभाछकी भन्न ेपतन मलाई लाग्दछ । ककनकी सरकार मत के भन्छु हुनत 

त्यो सांवविान ववरोिी कुरा होला त्यसकारणले मलाई त्यो कुरा भन्न हदांदैन तर एउटा 
स्थायी सरकारले तनमायण गन ेनीतत काययक्रम ५ वर्यको लाधग बनाइसकेपतछ त्यसलाई 

बजेटद्िारा ररन्यु गदै जान ेतर त्यो ५ वर्य लक्ष्य हामसल गनगेरी त्यो नीतत काययक्रम 

भएपतन हुन्छकी जस्तो लाग्यो मलाई । तर यसो भतनरहांदा यो सांवविान ववरोिी कुरा 
हुन्छ । त्यो खाली मेरो िारणा मात्र ैहो । त्यसकारण हाममले ५ वर्यको लक्ष्य अतघल्लो 
वर्यन ै ककटान गयायछौं । ५ वर्य हामी के के गछौं र १ वर्यमा हामीले केके गयौं या 
सरकारले के गयो त्यो पतन लेख्या छ र ४ वर्य बाांकी समयमा हाममले के गदयछौं भनेर 
लेखखसक्याछ भनेपतछ हामी यो यो सकारात्मक हदशाततर अतघ बहढराख्या छौं भन्न े

कुरा एउटा राम्रो सांकेत हो र हामीले के पुरा गनुयपने १ वर्यमभत्र पुरा गनुय पने कुराहरु 

पतन केके पुरा गरेनौं के कारणले पुरा गरेनौं भन्न ेकुरा यहाां जसरी आत्म सममक्षा 
गरेको छ सरकारले त्यो यसको सकारात्मक पक्ष हो । ककनकी त्यसलेन ैअव हामी 
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बाांकी ४ वर्यमा के के पुरा गनयको लाधग हामीले के के तयारी गनुय पदयछ भन्न ेकुरा 
राम्रोसांगले सांकेत गदयछ र नीतत काययक्रममा तत कुराहरु आएको छ । कसरी हामी 
अगाडड बढन सक्दछौं । म यो बारेमा िेरै कुरा रास्ख्दन । िेरै कुराहरु आएका छन र 
यहाां हामीले यो काययक्रम तनरन्तरता तनरन्तरताको रुपमै मात्र आएकी भन्न े कुरा 
पतन मैले सुन्ने गयायछु । मलाई त लाग्दछ मलाई के लाग्दछ भन ेयो काययक्रम 

तनरन्तरतामा आएको कारणले यो नीतत काययक्रम राम्रो छ। अतघल्ला सरकारहरु 

नेपालको परम्परा कस्तो बस्यो भन े६ महहनामा ९ महहनामा सरकार पररवतयन हुने 

र ६ महहना नहुदैमा नयाां नयाां सरकारले नयाां नयाां नारा हदने तर कुनै पतन 

कायायन्वयन नहुने । त्यो हामीलाई बानी पयाय भएर अतघल्लो वर्य भन्दा अमल नयाां 
िेरै फरक नयाां काययक्रम आइहदय हुन््यो भन्न ेलाग्नु कुरा त स्वभाववकै हो ककन 

हामी त्यसमा अव्यस्त भैराछौं तन त । हाम्रो जीवनशैलीनै त्यसमा अव्यसत भैराछ । 

तर हामी यसलाई व्रके गनय खोज्दैछौं भन ेयो कुरा सहह छ र बाांकी हामीले आगामी ४ 
वर्यमा पुरा गन े कुरा या अतघल्लो बर्य भतनएका ५ वर्यका कुरा या अतघल्लो वर्य 
सरकारको नीतत काययक्रममा झण्ड ै२०/२५ वर्यसम्म पुग्ने काययक्रमहरु आएका छन । 

त्यसको तनरन्तरता आउन े कुरा हो । अतघल्लो सरकारको केरे अतघल्लो नीतत 

काययक्रमलाई तनरन्तरता हदइयो । तनरन्तरता हदनु राम्रो कुरा हो । त्यो त िेरै राम्रो 
कुरा हो । तनरन्तरता नहदएर जथाभावी त्यो पुराना काययक्रम फालेर नयाां काययक्रम 

ल्याएको भए यो सरकारले गदैनकी भनेर आशांका व्यक्त गनय स्वभाववक कुरा हुन््यो 
। तर म भन्छु म ववश्वासका साथ भन्छु । मैले अतघ पतन भनें यो सिा पक्षको साांसदको 
हैमसयतले मात्रै होइन मेरो स्वतन्त्र ववचारले पतन यसलाई समग्रतामा ववकास 

तनमायणका जे मुलभुत मसद्िान्तका बारेमा मैले पढेको छु । समाजवादका बारेमा ज े

मैले पढेको छु त्यो सव ैकुरा पुरा गनयको लाधग यो काययक्रम एकदमै उत्कृष्ट छ र 
यसको कायायन्वयन गरेर अगाडी जानु पदयछ भन्न ेमलाई लाग्दछ । अव यो काययक्रम 

समाजवाद उन्मुख छ की छैन भन्न ेअको प्रश्न छ । अहहले नीततगत कुरा छ । हामीले 

सांवविानमा लेख्यौं समाजवाद उन्मुख । सांवविानमा हामीले हुनत के त्यसको व्याख्या 
मैले रोष्ट्रमबाट अमलअमल गलत ढांगले या घहटबहढ भैरहेको देख्दछु र मैले 

सांवविानको प्रश्तावना भखयर पतन पढें। लोकतास्न्त्रक मुल्यमान्यतामा आिाररत 

समाजवाद भनेर लेखखएको छ। साधथहरुले यहाां लोकतास्न्त्रक समाजवाद आएन भनेर 
भस्न्दनु भयो। समाजवाद यहाां आएको छ। समाजवाद भन्या के भन ेलोकतास्न्त्रक 

मुल्यमान्यता आिाररत समाजवाद हो। त्योत सांवविानले लेखकैे छ सांवविान भन्दा 
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दायाां बायाां गन े प्रदेश सरकारलाई कुनै पतन अधिकार छैन ।त्यसकारण त्यो 
समाजवाद यसले समात्छकी समात्दैन त्यो हामीले भनेको समाजवाद यसले 

समात्छकी समात्दैन भनेर हेयो भन ेम हरेक बुांदामा समाजवाद देख्छु । हरेक बुांदामा 
। चाहे कृवर्को के्षत्रको काययक्रममा हेनुयस, चाहे पययटनको के्षत्रको काययक्रममा हेनोस, 

चाहे भौततक पूवायिारको के्षत्रको काययक्रममा हेनोस, चाहे सामास्जक ववकास के्षत्रको 
काययक्रममा हरेक बुांदामा समाजबाद देखखन्छ । गररवीलाई अन्त्य गने कुरा समाजवाद 

हुांदैन ? ववकास तनमायण र समदृ्धिको कुरा समाजवाद हुांदैन र सामुदातयक 

समुदायलाई समेत सहभाधग गराएर ववकास तनमायणका ठुल्ठुला आयोजनाहरु अगाडड 

बढाउनु समाजवाद हुन सक्दैन? समाजवाद भनेको के हो?समाजवादको बारे ब्याख्या 
गनय जरुरी देखा पररराछ। समाजवाद के हो ? त्यसकारण म यसो हेछुय यो काययक्रममा 
समाजवाद काहहां छैनकी भनेर सव ैठाउांमा समाजवाद छ। भ्रष्टाचारमुक्त हुन्छ। 
भ्रष्टाचारको बारेमा यहाां िेरै कोइशन धचन्ह उठे । म भ्रष्टाचार गहदयन भन्दा यो भन्दा 
अगाडड गररयोकी भन्या जस्तो गरर पतन यहाां प्रश्न गहदयन भन्या मैले यहाां भन्दा 
अगाडड गरे अब गहदयन भन्या होइन। नगन ेभन्या हो कहहले पतन नगन ेभन्या हो। 
अतघल्लोपटक ककन भतनएन त्यसलाई कोइशन उठाएर फेरर आशांका व्यक्त राख्न ु

मैले गहदयन जव भ्रष्टचार गहदयन भ्रष्टाचारको कुरा गदाय भ्रष्टाचार आज समाजको िेरै 
ठाउांमा भन्या छु। भ्रष्चार यतत सस्जलै भ्रष्टाचार भनेर मात्र ैहुने ठाउांमा आज हामी 
छैनौं। भ्रष्टाचारले सामास्जक मान्यता पाएको छ । तपाइहरुले घर गाउांमा हेछौं। यत्रो 
वर्य राजनीतत गरेर यस्तो थोत्रो घरमा बस्याछ । समाज समाज र भ्रष्टाचारले 

सामास्जक मान्यता पाएको छ । यत्रो अकफसर भएर यत्रो जाधगर खाएर ररटायडय भएर 
एउटा राम्रो व्यवस्था गरेको छैन। भन्या के तैले राम्रो गनुय प्योनी भन्या के भन्दा 
भ्रष्टाचार ककन गररनस भन्या । समाज भ्रष्टाचारले सामास्जक मान्यता पाएको छ 

भन्छु म यहााँ अरु कुरा पतन आउांछन । सांस्थागत भएको छ राजनीतत येले के पाएको 
छ म चाहहां के भन्छु भन ेभ्रष्टाचारले आज सामास्जक मान्यता पाएको छ। त्यो 
चांङगुलबाट त्यो भ्रष्टाचारको चांङगुलबाट यो मसङ्ग ैसमाजलाई बाहहर ल्याउने कुरा 
चानचुने कुरा होइन त्यो कुरा यो नीतत तथा काययक्रमले जे प्रततवद्िता व्यक्त गरेको 
छ त्यसले समाजवाद अगाडड समाजवादततर जान े हदशालाई अगाडड बढाउां दैन ? 

गस्म्भर प्रश्न छ त्यसकारण यो जुन आांट यो नीतत तथा काययक्रमले गरेको छ 

त्यसकारण यो काययक्रमले हामीलाई समाजवाद तफय  लैजान्छ। समाजबाद अको वर्य 
आइहाल्ने होइन। म यसो हेछुय कहहलेकाहहां समाजवाद भन्या सांवविान पढेर समय 
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हामीले लोकतान्त्रीक मुल्यमान्यतामा आिाररत समाजवाद बनाउछौं। समाजवादमा 
जान्छौं भन्या छौं । यो सांवविान लागु हुने भन्या हदनबाट समाजवाद सम्भव छ छैन। 
यो कोकोले यो सांवविान कायायन्वयनको नेततृ्व गयो ? हामीले सांवविानको 
कायायन्वयनको नेततृ्व मात्रै होइन सांवविानको नेततृ्व सांवविान तनमायण गन ेकुराको 
सांवविान पतछ भएका तनवायचनको आहद इत्याहद िेरै कुराको नेततृ्व गयो भनेर िेरै 
गवय महसुस गरररहेका छौं भन ेसमाजवाद ककन आएन? त्यो वेला समाजवाद आउनु 

प्योनी त त्यो वेला ककन समाजवाद आएन भन ेसमाजवाद भनकेो रातारात आउन े

कुरा होइन। रातारात आइहाल्ने भनेर भै हाल्ने कुरा होइन। त्यसकारण समाजवाद 

आउनको लाधग समय चाहहन्छ। त्यो समय चाहहने भन्या के हो भन ेयस्ता नीतत 

काययक्रमहरु कायायन्वयनमा जानु पदयछ। काम गनुय पदयछ र यसले उपलव्िी हामसल 

गनुय पदयछ। त्यो आजै सम्भव छ त भन्दा छैन। भस्न्दन सस्जलो हुन्छ आजभोमल। 
त्यसकारण यसले एउटा यसले तनहदयष्ट लक्ष्य हामसल गन ेप्रयत्न के रे हामसल गनयको 
लाधग नीतत काययक्रम बनेको छ। सरकारले समग्र रुपमा यो ल्याएको छ । यसले 

हामीलाई समाजवाद तफय  पतन लैजान े कुरा हामीलाई लैजान े कुरामा काहहां पतन 

आशांका व्यक्त गनय पन ेठाउां  छैन र अमलकतत सांशोिनको कुरा पतन आएका छन 

मलाई त सांशोिनमा कुनै पतन काहहां पतन एउटा पतन मैले बुांदा पढें नीतत काययक्रम 

पतन पढें बुांदा पतन पढें त्यो सांशोिन गनुय पने कुनै पतन चाहे तपाई कृवर् अनुदानको 
कुरा गनोस कृवर् अनुदानको कुरा सममततले नै भनेको त्यो कुरा हो तलेाई सच्यायर 
ल्याउनु पछय भनेर भनेकोमा िन्यवाद पतन हदन चाहन्छु । सरकारलाई सममततले 

भनेको त्यसलाई करेक्सन गनुयस तर नहदयोस भन्या होइन । नहदन ेभन्या होइन । 

गररव ककसानहरुलाई या उद्यमीहरुलाई हदनु पदयछ तर हदने तररका सहह हुनु पछय 
भनेर सरकारले यसलाई सममक्षा गरेको छ र नयाां तररकाबाट ल्याउनु पछय भनेर 
यसमा सांशोिन गनुय पन ेकेहह पतन कारण छैन । मैले सवैं बुांदा हेरें । कुनै पतन बुांदामा 
सांशोिन गनुयपने कुनै पतन कारण छैन त्यसलाई नीतत तथा काययक्रममा प्रततवद्िता 
व्यक्त गररएको छ। त्यसकारण म सांशोिन कताय  माननीयज्यूहरुलाई कफताय मलन 

म आग्रह गदयछु। त्यो गनुय पने होकी होइन मलाई थाहा भएन तर मैले सरसततय पढें 
त्यसकारण मलाई त्यो लाग्यो त्यसकारण म यतत कुरा राख्छु र अस्न्तममा सरकार 
हाम्रो सममततको तफय बाट अथय तथा ववकास सममततले यो काययके्षत्रमभत्र पने केहह 

ववर्यहरुमा पतछल्लो हदनहरुमा अनुसन्िान अनुगमन गररराखकेो जस्तो धगहट 

बालुवा गुठीको जग्गाको बारेमा लगायत यो कृवर् अनुदानको बारेमा लगायतका 
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कुराहरुमा जे ज ेकुराहरु सममततको तफय बाट तनणयय भएका धथए त्यसलाई सममक्षा 
गदै यो नीतत तथा काययक्रममा व्यवस्स्थत गरेको छ। त्यसकारण पतन म सममततको 
तफय बाट पतन सरकारलाई हाहदयक आभार प्रकट गछुय र अस्न्तममा फेरर पतन यो नीतत 

काययक्रमले हामीलाई समदृ्ि मात्र बनाउां दैन समाजवादको यात्रा स्पग्ट ढङ्गले यसले 

लेखेको छ र हरेक बुांदामा समाजवाद देखखन्छ । आशांका नगनय पतन म 

माननीयज्यूहरुलाई अनुरोि गदयछु र पूणय समथयन गदयछु र ववदा हुन्छु। िन्यवाद ।  

 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री ववन्द ुकुमार थापालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट ।  

िाननीय ववन्द ुकुिार थापाेः 
सभामुख महोदय, आज हामी २०७६ जेठ २४ गते प्रदेश प्रमुख माननीय बाबुराम 

कुां वरद्िारा प्रस्तुत आ.व.७६/७७ को नीतत तथा काययक्रमको दोश्रो हदनको छलफलमा 
सामेल भएका छौं । प्रस्तुत नीतत तथा काययक्रम केहह कुराहरु काययक्रमका केहह कुराहरु 

बाहेक अतघल्लो वर्यको तनरन्तरताको रुपमा आएको छ । जुन स्वभाववक पतन छ । 

यसमा होमस्टे मुख्यमन्त्री जलवायु मैत्री नमुना कृवर् गाउां  ३६ वटा प्रदेश नमुना सडक 

र प्रदेश समदृ्धिका आिार पययटन, उजाय, कृवर्, उद्योग र पूवायिार ववकासमा जोड 

हदइएको छ । नीतत काययक्रमको काययक्रममा ववजनेस इन्टुभेसन सेन्टर प्रदेश 

व्यवसाय मांच कास्की र नवलपुरमा औद्योधगक के्षत्रको स्थापना ववकास र 
समदृ्धिमा नीस्ज के्षत्रलाई सांगसांगै मलएर जान ेभुममहहन तथा सुकुम्वासी व्यवस्थापन 

गन े र सांयुक्त आवासका कुराहरु आएका छन । जुन अत्यन्त सकारात्मक छन 

।भ्रष्टाचार गहदयन गनय पतन हदन्न अग्यायतनक कृवर् उपज प्रमाखणकरण प्रयोगशाला 
जस्ता थुपै्र कुराहरु आएका छन। पोखरा चक्रपथको डडवपआर तयार गन ेफेवातालको 
सांरक्षण र समवियन मसमा मसमाङ्कनमा भएको सवोच्चको फैसला कायायन्वयनका 
कुराहरु नीतत तथा काययक्रममा बोलेको छ। यतत हुांदाहुांदै पतन नीतत तथा काययक्रम िेरै 
महत्वाकाांक्षी छ ।पूणय रुपमा कायायन्वयनमा लैजान हामीसांग मेकातनज्मको अभाव 

छ । हाम्रो सांस्कार पररवतयन भएको छैन । वजेट कायायन्वयन गन ेक्षमता बढाउनु 

जरुरी छ। सांघको केस्न्िकृत मानमसकता जीववतै छ । सांघले ७५३ र ७ प्रदेश गरर ७६० 
तनकायलाई ३३ प्रततशत वजेट छुट्टयाएर दइु ततहाई आफुमै राखकेो वतयमान अवस्था 
छ। फेरी सांघले गण्डकी प्रदेशलाई सब ैप्रदेशभन्दा दवु्लो पातलो र तनम्छरो वजेट 

छुट्टयाएर कमजोर बनाउन खोजकेो देखखन्छ । स्थातनय सरकार ववरे्श गरेर पोखरा 
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महानगरपामलकाले प्रदेशलाई सकेसम्म असहयोग नै गरेको अवस्था छ। तीन तहको 
सरकारमा समन्वयको ठुलो खाडल छ। यसलाई नीतत तथा काययक्रमले रेश गनय 
सकेको छैन। अको कुरा झन्झहटला ऐन कानून ववप्लव माओवादीको सकृयताले 

सुरक्षा स्स्थततमा देखखएको जहटलता बढदो रुपमा मौलाएको भ्रष्टाचार सुशासनको 
अभाव टडकारो रुपमा देखखएको छ। सभामुख महोदय अव सभामुख माफय त गण्डकी 
प्रदेशका माननीय मुख्यमन्त्रीज्यू तथा सरकारलाई केहह बुांदाहरु नीतत तथा 
काययक्रममा नपरेका तर समेटन जरुरी देखखएका मशर्यकहरु राख्न चाहन्छु । पोखरा 
के्षत्रीय ववमानस्थल हामी सवकैो लामो प्रयास र सांघर्य पतछ २०२१ को जुलाई ३ मा 
सम्पन्न हुने भतनएता पतन तनमायण कम्पनी मसएएमसीले ६/७ महहना पहहल्यै २०२० 
को डडसेम्वरमान ैनेपाल सरकारलाई तनमायण सम्पन्न गरर बुझाउने आधिकाररक 

वक्तव्य आएको पररप्रेक्क्षयमा एयरपोटय जुन यो के्षत्रको ववकास र समदृ्धिको 
कोशेढुङ्गा पतन हो । योजना सम्पन्न हुांदै गदाय हामीले त्यसलाई पूवायिार पूवायिारका 
ववकास आजबाटै शुरु गनय जरुरी छ। एयरपोटयबाट आउन ेसडक सेती नदी पुल क्षमता 
चार लेन गनय, पोखरा महानगर मभत्रका सडकको स्तरन्नोतत, हररयाली पाकय को 
ववस्तार ववकास, होटल रेष्टुरेन्टहरुको क्षमता बढाउन आवश्यक छ। काययक्रममा यो 
कुरा अटाउन सकेन। यो थप्न जरुरी छ । सभामुख महोदय नीतत तथा काययक्रममा 
२०३२ सालमा अधिग्रहण भएको २०५ रोपनी पोखरा बस पाकय  हाल ८७ रोपनी मात्र 

बाांकक देखखन्छ र त्यहाां ४७५ घरिुरी अव्यवस्स्थत बसोबासीहरु छन। यो पोखरा 
महानगरपामलकाको पोखरा उप महानगरपामलकाको २ वर्य अगाडडको त्याङ्कले 

देखाएको छ। अब एयरपोटय तयार भएपतछ पोखराको प्रमुख नाका पोखरा बसपाकय लाई 
त्यहाां भएको नेपाली नागररकहरुलाई स-सम्मान व्यवस्थापन गरर आिुतनक सुवविा 
सम्पन्न मसहट वसपाकय को रुपमा तनमायण गनय अपररहायय छ। सांघ स्थातनय सरकार 
पोखरा महानगरपामलकासांग समन्वय गरेर पोखरा बसपाकय को जग्गामा मसहट 

वसपाकय  र लेखनाथको लामेआहालमा रहेको सावयजतनक जग्गामा लामो दरुीको 
व्यवस्स्थत वसपाकय  यस काययक्रममा समेटन जरुरी छ। यो  प्रदेशको राजिानीको 
इज्जत र गौरवसांग पतन जोडडएको छ। सभामुख महोदय, नीतत तथा  काययक्रममा 
सुकुम्वासी समस्याको व्यवस्थापन र सांयुक्त आवासको कुरा आएको छ तर प्रदेशको 
मुख्यमुख्य सडकहरुमा ववकराल रुपमा रहेको अव्यवस्स्थत वसोबासीहरुलाई 

सम्वोिन गन ेगरी आउनु पने आयोगको पररकल्पना गररएको छैन। उच्चस्तरीय 

सुकुम्वासी समस्या समािान आयोग गठन काययक्रममा आउनु पदयछ । नीतत तथा 
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काययक्रममा यो आओस म सुझावको रुपमा राख्न चाहन्छु। प्रदेशको राजिानी 
पोखराको जीणय सडक, पुलको अवस्था, अव्यवस्स्थत पाककय ङ्ग, सडक जाम र डरलाग्दो 
सडक दघुयटनाका कारण हदनानुहदन असुरक्षक्षत बन्दै गएको यातायात के्षत्रलाई 

सुरक्षक्षत र सभ्य शहरको पररकल्पना नीतत तथा काययक्रममा आएको देखखएन । 

यसलाई समेहटयोस यो मेरो प्रदेश सरकारलाई ववनम्र अनुरोि छ । िन्यवाद । 

जयनेपाल ।  

 

िाननीय सभािुख    

माननीय श्री ईन्िलाल सापकोटालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु । समय १० 
ममनेट ।  

िाननीय ईन्द्रलाल सापकोटाेः 
सभामुख महोदय, आज हामी प्रदेश सरकारको आगामी आधथयक वर्यको नीतत तथा 
काययक्रम माधथ लगातार छलफलको क्रममा जुहटरहेका छौं। िेरै माननीयज्यूहरुले 

यसको बारेमा ववस्ततृ चचाय गररसक्नु भएको छ ।सवयप्रथम यो प्रदेश सरकारले िेरै 
कहठनाइ चुनौततको ववच मैले िेरै पटक भन्न े गरो छु। प्रदेश सरकारको 
औधचत्यतामाधथ ववमभन्न जोड र कोणबाट प्रश्न उहठ रहेको वेला अत्यन्त ैववगतको 
नीतत काययक्रमको चालु आधथयक वर्यको वस्तुतनष्ठ सममक्षा गदै ववगतको नीतत 

काययक्रमको जगमा आगामी वर्यको नीतत काययक्रमलाई अत्यन्तै पररस्कृत गरेर 
अत्यन्तै पररपक्व ढङ्गले प्रदेश सरकार माधथ पैदा भएका सवै आशङ्काहरुलाई 
जवाफ हदने गरर जुन नीतत काययक्रम आएको छ यसका तनस्म्त प्रदेश सरकारलाई म 

हाहदयक िन्यवाद हदन चाहन्छु। आभार व्यक्त गनय चाहन्छु र यो नीतत काययक्रम प्रतत 

मैले पूणय समथयन गनय चाहन्छु। माननीय साांसदहरु आफ्नो ववचार राख्न ेसन्दभयमा 
प्रदेश सरकारले ववगतको चालु आधथयक वर्यको सममक्षा गन ेसन्दभयमा यथाथय तस्स्वर 
होइन नीतत काययक्रममा सममक्षाको रुपमा राखेको छ । नीतत काययक्रमका आिारहरु 

पतन यहह नीतत काययक्रम मभत्र प्रष्ट ढङ्गले राखेको छ । चालु आधथयक वर्य प्रशासतनक 

सांरचनाको हहसावले होस कायायलय व्यवस्थापनको हहसावले होस ऐन कानुन तनमायण 

गन े हहसावले होस या प्रदेश सरकार सांतघयताको अभ्यास मभत्र पहहलो वर्यको 
अभ्यासमा हामीले ज ेजतत गनय सक्यौं ज ेजतत कुराहरु गनय बाांकक छन ततनलाई 

जस्ताको तस्त ैनीतत काययक्रममा स्वीकार गरेको छ । ममत्रहरु यथाथयलाई स्वीकार 
गदै गन ेकुरा ववगतबाट पाठ मसक्ने कुरा हाम्रो ववचमा रहेका कममलाई सुिार गन े

कुरा र हाम्रो नीतत काययक्रमलाई अझ पररस्कृत अझ व्यवस्स्थत र अझ आगामी 
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हदनमा यलाई अझ मजबुत गन ेकुरा मलाई लाग्छ सकारात्मक हहसावले ग्रहण गनुय 
प्यो । तर यसलाई कममको रुपमा, यलाई आलोचनाको रुपमा जनु कुरा साथीहरु 

राख्नुभो यो अमल पूवायग्रहहपूणय यो अमल वसेी साथीहरु प्रततपक्षको साथीहरुले 

सामलनतात भन्नुभो तर यहाांहरुको व्यवहार आचरण काययशैमल प्रसतुततले कुनै 

शामलनता प्रकट गदैन । हाम्ले प्रततपक्ष ममत्रहरुलाई िेरै आलोचना गनय 
चाहन्न।वहाांहरुको शामलनता हामीले चालु आधथयक वर्यकै यहह वजेटको शेसनमा 
हामीले यहह रोष्टममा हाममले अनुभुत गरेका धथयौं ।लोकतन्त्र मभत्र अङ्क गखणतको 
मुल्य हुन्छ । आज मलाई लाग्छ सिापक्षक्षय साांसदहरु दाहहने रोततर प्रततपक्षक्षय 

साांसदहरु देव्र ेरोततर ककन बसेका छौं ? यो मुलुकमा ११ पटक भन्दा वेसी साथीहरु 

सरकार सांचालन गनुयभएको छ । बहुमत ल्यायोकी अधिनायकवादी भयो । तनरांकुश 

भयो, दम्भ देखायो मलाई लाग्छ ववगत तपाइहरु त्यहह बहुमतको जगमा सरकार 
बनाउनु भएको धथयो । वास्तवमा नेपाली जनताले यततवेला कम्युतनष्ट पाहटयलाई 

झण्ड ैदइु ततहाइको बहुमत सहहत यो मुलुकको रेखाङ्कन गनयका तनस्म्त मुलुकको 
बेधथतत अन्त्य गनयका तनस्म्त मुलुकलाई समदृ्धिको हदशातफय  अगाडड बढाउनको 
तनस्म्त जनमत प्रकट गरेका छन । मलाई लाग्छ यसलाई कुनै घुमाइरहनु पने कुनै 

सानो मन गरररहनु पन ेजरुरी छैन । पााँच वर्यपतछ कम्युतनष्ट पाहटयले यहद उपयुक्त 

ढङ्गले अहहलेको सिा पक्षले उपयुक्त ढङ्गले सिा सांचालन गनय सकेन भन ेहामी 
सवैले स्वीकारेको सिे कुरा लोकतन्त्रले स्वीकारेको सिे कुरा केहो भन ेजनता कसैका 
पतन बपौतत होइनन। कसैका पतन वपय होइनन। त्यसकारण मैले प्रततपक्ष ममत्रहरुलाई 

सानो मन बनाउन पन े वपडा व्यक्त गनुय पने कुनै जरुरी छैन। कस्म्तमा ५ वर्य 
कम्युतनष्ट पाहटयको शासन सांचालनको ववधि र तररकालाई ग्रहण गनोस।् 
काययक्रमलाई ग्रहण गनोस । साांच्चै सामलनता बन्नु भाछ शामलनतापूवयकै समथयन 

गनोस। साांच्चै नकारात्मक सोचबाट होइन। पोजहेटभ सोचबाट सकारात्मक 

प्रततपक्षको भुममकामा उमभनोस । मलाई लाग्छ मुलुकले केही काम काांचुली फेन ेछ। 
पररवतयनको अनुभुतत गन ेछ। यहह रोष्टममा मलाई याद छ कुनै हदन कम्युतनष्टहरु 

बुढाबुढी माछयन कुनै हदन कम्युतनष्टहरु कुनै हालतमा प्रजातास्न्त्रक हुन सक्तैनन 

लोकतास्न्त्रक हुन सक्तैनन। कम्युतनष्टहरु अधिनायकवादी हुन्छन। साथीहरु यहह 

खेलोमेलो हो। चालु आधथयक वर्यमा केस्न्िय सरकारले सामास्जक सुरक्षा भिा बढाएन। 
िेरै चको स्वरमा प्रततपक्ष ममत्रहरु यो सामास्जक सुरक्षा भिाको शुरुवात पतन आफैले 

गरेझैं गरर बहस गनुयभो। आज वास्तवमा सरकारले बदृ्ि भिा बढाएको छ। महहला 
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र अपाङ्गहरुको सामास्जक सुरक्षा भिा बढाएको छ। आम जनतालाई ववमा 
सुरक्षामभत्र ल्याएको छ। यहह प्रदेश सरकारले वास्तवमा कृवर्को के्षत्रमा, पययटनको 
के्षत्रमा थुपै्र जनतालाई राहत हदने काययक्रमहरु ल्याएर आएको छ। तर एक शव्द पतन 

िन्यवाद हदने आांट गनय सक्नु भएन। बदृ्ि भिा बढ्यो, सामास्जक सुरक्षा बढायो 
सरकारले िन्यवाद भन्न सक्नु भएन। फेरर पतन आलोचना। एउटा मात्रै कुरा केहो 
भन ेहामी सवैले एकले अकायको नाडड देखकेा छौं। म अतघल्लो चोहटनी भनेको धथएां। 
यो मुलुकमा हामीले गनय हुने धचजमा पतन पोस्ल्टसाइज गरेका छौं नगरेका धचजमा 
पतन पोल्टसाइज गरेका छौं ।बास्तवमा नीतत काययक्रमले िेरै कुरामा जोड हदएर 
आएको छ। चाहे पययटनको के्षत्रमा हेरौं। चाहे कृवर्को व्यवसातयक गन े कुरा चाहे 

प्रववधि मैत्री कृवर्लाई ववकास गन ेकुरा होस, चाहे स्वस्त मासुको कुरा होस, चाहे 
स्वस्थ दिुको कुरा होस या भौततक पुवायिारका सन्दभयमा हाममले एक के्षत्र एक 

सडकका कुरा हुन चाहे गाउां  पामलकाका केन्िसम्म सडक पुयायउने कुरा होस भौततक 

सांरचना र प्रशासतनक सांरचना तनमायणका कुरा हुन या पुलादेखख झोलुङ्गे पुल सम्मका 
कुरा हुन चाहे उजायका कुरा हुन या थुपै्र कुराहरुमा यसले जोड हदएर अगाडड आएको 
छ। यो कुरा वास्तवमा प्रततपक्ष ममत्रहरुलाई पतन यो कुरा सव ैजानकारी छ। यतत 

कुरा हुांदाहुांदै पतन मलाई लाग्छ फेरी हामी यो आलोचना गन ेिमयबाट मुक्त हुन 

सकेनौं। प्रततपक्षको रोबाट उमभन ेववविकै आलोचना गनुय पने नकारात्मक हटप्पणी 
गनय पने एउटा मनोरोगबाट मुक्त हुन सकेनौं त्यसकारण मैले सव ै माननीय 

साांसदहरुलाई यो मनोरोगबाट मुक्त हुन यो गररवी मानमसकताबाट मुक्त हुनका 
तनस्म्त आग्रह गदै फेरी पतन मैले जोड हदन चाहेको कुरा के हो भन ेवतयमान सरकारका 
सामुन्ने थुपै्र चुनौततहरु छन। अहहले पतन केस्न्िकृत एकात्मक मनोववज्ञान अन्त 

भएको छैन। अहहले पतन हाम्रा प्रशासतनक सांयन्त्रहरु चुस्त दरुुस्त बन्न सककरहेका 
छैनन। अहहले पतन स्जल्लास्तरका कायायलयहरु थुपै्र एउटा कायायलयले ४/४ स्जल्लामा 
सववयस हदनुपने मनोदशाबाट मुक्त हुन सककरहेका छैनौं। यो सांघात्मकता एउटा 
अभ्यासको रुपमा, प्रयोग थलोको रुपमा केहह कममबाट मसक्दै केहह उपलस्व्िबाट 

पररस्कृत गदै अगाडड बढन ेठाउां मै छ। वास्तवमा यो केस्न्िकृत मनोववज्ञान मभत्रबाट 

आएका कततपय बजेटहरु कततपय ऐन कानुनहरुले प्रदेश सरकारलाई चुनौतत थपकेा 
छन। मैले भन्न चाहेको कुरा के मात्र हो भन ेववगतको यथाथयलाई आत्मसात गरौं। 
केस्न्िकृत मानमसकता केस्न्िकृत मनोववज्ञानलाई च्यात्न े कुरामा सव ै साांसदहरु 

एकताका साथ लागौं। हामीले देखेका छौं। िेरै पटक प्रोटोकलका कुरा उठायौं। 
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वास्तवमा आज मस्न्त्रदेखख साांसदसम्मको प्रोटोकल सन्दभयमा केस्न्िकृत 

मानमसकताले अहहले पतन दोश्रो तहको रुपमा वी गे्रड होइन मस गे्रडमा राखेर हामीलाई 

प्रहार गन े प्रयत्न गररएको छ । कमयचारीको मनोबल उठेको छैन। अनेक ठाउांमा 
भ्रष्टाचारलाई म फेरी पतन दोहयायएर भन्छु लामो समयदेखख भ्रष्टाचार सांस्थागत 

रुपमा आकार ग्रहण गरेको छ। यसलाई वतयमान प्रदेश सरकार, केन्ि सरकार, 
स्थातनय सरकार सव ै एकमना एकताका साथ भ्रष्टाचार अन्त्य गन े जस्तो 
प्रततवद्ितामा आएको छ यलाई हामी दह्रो गरी लखेटन जरुरी छ। त्यसकारण 

सिापक्ष र प्रततपक्ष मानमसकतामा होइन मसङ्गो मुलुक तनमायण गनयका तनस्म्त अब 

सानो धचि बनाएर सानो मन बनाएर होइन नीतत काययक्रमले जुन कुरामा जोड हदएको 
छ साांचो अथयमा यसलाई कायायन्वयन सककयो भन ेगण्डकी प्रदेश एउटा समदृ्ि प्रदेश 

बन्न सक्छ, िनी प्रदेश बन्न सक्छ। यले वास्तवमा रास्ष्ट्रय सोच समदृ्ि नेपाल र 
सुखी नेपालीको जुन रास्ष्ट्रय सांङ्कल्प छ यले पांच बर्ीय योजनादेखख हदघयकालीन 

लक्ष्यसम्मका जुन काययक्रमहरु यले समात्न पकड्न तनस्म्त कोमशश गरेको छ यलाई 
अझ गहहराईका साथ अझ ओजनका साथ अगाडड बढाओस र यसो गदाय हामी 
बास्तवमा गण्डकी प्रदेशका जनताको शान बढनेछ यलाई अव्वल दजायको एउटा प्रदेश 

तनमायण गनय सफल हुनेछौं। यो मानेमा पतन मैले सव ैप्रततपक्षक्षय साथीहरुलाई पतन 

ववनम्रता साथ आग्रह गनय चाहन्छु हटप्पणीका तनस्म्त हटप्पणी होइन सकारात्मक 

प्रवाहका तनस्म्त तनमायणका तनस्म्त सकारात्मक ढङ्गले हालेमालो गरेर अगाडड बढौं 
यहह कुरा राख्दै म पुन सरकारलाई हाहदयक आभार एवां िन्यवाद व्यक्त गदै ववदा हुन 

चाहन्छु । िन्यवाद ।  

 

िाननीय सभािुख   

माननीय सदस्य श्री राजीव पहारीलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट । 

 

िाननीय राजीव पहारीेः 
माननीय सभामुख महोदय, हाम्रो गाउांमा पउटा फट्के बा भन्न ेबस्नु हुन््यो।वहालाई 
देख्ने ववविकै बच्चाबच्चीले चनाचटपट खान्थे अतन चनाचटपट खाएपतछ फालेको 
कागजलाई फट्के बाले उठाउनु हुन््यो। अतन त्यो टुक्रामा ज ेलेखकेो धथयो त्यसको 
ह्रस्व हदघय हेदै यहाां यो ममलेन उ ममलेन भनेर हटप्पणी गन ेकाम गनुय हुन््यो। आज 

वहाां ववतकेो १५ वर्य ववततसकेको छ । अनायशमा आज वहालाई आज मैले सम्झन 
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पुगेको छु। माननीय सभामुख महोदय अतघल्लो वर्यको नीतत तथा काययक्रमले गण्डकक 

प्रदेश अब कुन पोस्जशनबाट अगाडड बढदै छ हाम्रो प्राथममकता ववर्यहरु केके हुन 

ततनलाई क्वाइन गरर एउटा हदघयकामलन रोडम्याप तयार गन ेकाम गरेको धथयो र 
सांतघयता कायायन्वयन पहहलो वर्य पतन भएकोले त्यसको जग तनमायण गन ेकुरामा 
केस्न्ित धथयो र त्यसले आफ्नो लक्ष्य अनुसार उद्देश्य अनुसारको सफलता प्राप्त 

गनय सकेको धथयो । यो ववर्यमा माननीय मुख्यमन्त्रीज्यूले गएको १ वर्यको 
उपलस्व्िको फेहररस्श्त राखखसक्नु भएको छ म त्यताततर जान चाहन्न तर यतत मात्र 

भन्न चाहन्छु । प्रदेश सरकार गठन भएको यो छोटो समयमा नीतत तनयम कानून 

बनाउने देखख मलएर अन्य काममा गण्डकी प्रदेश सरकार छ वटै प्रदेश सरकार भन्दा 
अव्वल र सवोत्कृष्ट रहेको कुरा व्यवहारले प्रमाखणत गरेको छ त्यले प्रमाखणत 

गरेको छ । शव्दले होइन । तसथय यो नीतत तथा काययक्रमको पुस्तक बाहहरी कलर 
जतत राम्रो छ त्यो भन्दा बहढ यसमा कुां हदएका अक्षरहरु शव्दहरु तत शव्दमा प्रदेशका 
जनताको चाहना सुखी र सुन्दर भववष्यको जुन रोडम्याप यसले प्रष्ट पारेको छ म 

सवयप्रथम यो नीतत तथा काययक्रमको पूणय समथयन गनय चाहन्छु । यो नीतत तथा 
काययक्रमले गण्डकी प्रदेशलाई छोटो समयमै कसरी यहाांका श्रोत र सािनलाई उपयोग 

गरेर समदृ्ि प्रदेश तनमायण गनय सककन्छ त्यो काममा यहाांका जनतालाई कसरी 
पररचालन गनय सककन्छ भनेर स्पष्ट योजना खाकासहहत यथाथयको िरातलको जगमा 
उमभएर ततव्र आधथयक सन्तुमलत ववकासको मान्यतालाई बोकेर आएको छ। यो नीतत 

तथा काययक्रमलाई यहाां भन्दा जुन राम्रो छ त्यो भन्दा अझ ैराम्रो बनाउनु पछय भनेर 
जुन सांशोिनका कुराहरु आका छन त्यो भनकेो उांट बनाउन खोज्नु जस्तो मात्र हो । 
यो नीतत तथा काययक्रम ५७ पषृ्ठमा २०३ वटा बुांदामा आइरहांदा ममठो स्लोगन र 
शव्दमा मात्र आएको छैन। प्रष्ट १ वर्य मभत्र यो काम यसरी गररन्छ भनेर स्पष्ट 

मभजन मभजनलाई कायायन्वयन गन े ममसन र एक्सन साथ बुांदागत रुपमा सुत्रमा 
आएको छ । पढदा पतन पढौं पढौं लाग्न ेजतत पढ्यो त्यतत पढन मन लाग्न ेअत्यन्त 

व्यवस्स्थत रुपमा आएको छ । यो नीतत तथा काययक्रम यसकै आलोकमा आउन े

बजेटको माध्यमबाट गण्डकी प्रदेशमा माननीय मुख्यमन्त्री पृ् वी सुव्वा गुरुङको 
नेततृ्वमा ववकास तनमायणको माध्यमबाट प्रदेशको समदृ्धिको माग जागरण 

अमभयानको शुरुवात हुांदैछ र जनता लामो समय पछाडड जुन उत्साह र उमङ्ग उत्साह 

आएको छ अब हामीले सव ै खाले सानाततना खझनाममसना खाले जागरण र 
जनजागरण अमभयानलाई छोडरे महाजागरणको यो अमभयानमा सामेल हौं म 
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सवैलाई अनुरोि गनय चाहन्छु । नत्र भोमल प्लेन छुट्यो प्लेन छुट्यो भतनन्छ तर प्लेन 

छुटेको हुन्न आफु छुटेको अवस्था रहन्छ । त्यो कुरालाई ख्याल गरौं त्यो बेलामा 
पछुताउने बाहेक केही हुांदैन प्लेनत उडडसकेको हुन्छ । आफ्नो लक्ष्यमा समदृ्धिको 
प्लेन । ववकासको प्लेन तनमायणको प्लेन माननीय मुख्य मन्त्रीज्यूको नेततृ्वमा 
उडडसकेको हुन्छ । गन्तव्यमा पुग्नको तनस्म्त लक्ष्यमा पुग्नको तनस्म्त । यो नीतत 

तथा काययक्रमले पययटन समदृ्धिको आिार मात्र होइन यसलाई उत्पादनसांग कसरी 
जोडने कृवर्लाई तनवायह मुखखबाट व्यवसायीकरणततर कसरी लैजान े ? उद्योग 

व्यवसायमा आमुल पररवतयन कसरी गन े? स्वदेशी उत्पादकत्वलाई कसरी बदृ्धि र 
बजारीकरण गन ेलगायतका ववर्यहरु आएका छन । सारमा यो नीतत तथा काययक्रममै 

ककन छैन? के कुरा छुटेको छ ?  तसथय यो आफैमा पूणय छ । अब अमलअमल गाइगुइ 
सुतनएको छ। यो नीतत  तथा काययक्रममा िारा नयाां भए पतन काययक्रम पुरानै भए । 

उत्साह हुने खालको कुरा कुनै छैन । ठोस र मुतय रुपमा आउन सकेन छररएर आयो 
भन्न ेकुरा पतन घोइरोघोइरो यदाकदा सुतनएको छ । यसमा म यततमात्र भन्न चाहन्छु 

१ जना माननीयज्यूले केहहहदन अगाडी धचयाखान क्यास्न्टनमा जाउां  भनेर वहाां र म 

गका धथयौं । मैले २ वटा कालो धचया मगाए। अतन मसांगै जानु भएको माननीयले 

भन्नु भयो राजीव माननीयलाई कालो धचया हदनोस । मलाई धचयापवि धचतन सहहत 

हालेको १ धगलास तातो पानी हदनोस भन्नुभयो । अतन मैले कुरा त उहह हो तर ककन 

यसो भन्नु भएको भनरे वहाां माननीयलाई सोध्दा वहाांले भन्नु भयो तपाइ भन्दा 
अमलकतत म फरक देखखननी पयो । अतन कालो धचया मात्र भन्नु भयो भन्दा पतन 

अमल प्रष्टसांग भन्नु पयो । त्यसो भएर कालो धचयापवि धचतन सहहतको तातो पानी 
एक धगलास हदनोस भनेर भनेको भन्नुभ्यो वहाां माननीयज्यूले अब मैले त्यसमात 

त्यस्तो केहह उिर हदन े कुरो भन अतन यो नीतत तथा काययक्रम भनेको ववरोि र 
महापुराण पतन होइन। यो त सांक्षक्षप्त रुपमा आउन ेसव ैजनताले बुझ्ने भार्ामा आउन े

काययक्रम हो। अव म जुन सांशोिन प्रस्ताव आएको छ ती साथीहरुलाई 

माननीयज्यूलाई भन्न चाहन्छु धचयापवि धचतनसहहतको १ धगलास तातो पानी हदनोस 

भन्नु र कालो धचया भन्नु एउटै हो त्यसो भएर त्यस्ता कुरामा नअस्ल्झऔां। अव मैले 

हेरें सांशोिन प्रस्तावमा सहुमलयत व्याजदरमा कृवर् ऋण हदने २ परसेन्ट राख्न पयो 
मुतय आउन पयो। तर र अतन इकार उकारमा अस्ल्झन हुन्न । हामी सुखी नेपाली 
समदृ्ि नेपाल सुखी नेपाली समदृ्ि प्रदेश बनाउने महाअमभयानमा हामी सव ैआ-

आफ्नो ठाउांबाट लागौं म यो अनुरोि गनय चाहन्छु। यो नीतत तथा काययक्रम सामास्जक 
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न्याय र लोककल्याणकारी राज्यको मान्यतालाई स्थावपत गनय खोजकेो छ। त्यो 
हदशातफय  यो उन्मुख छ। अब यो नीतत तथा काययक्रममा िेरै कुराहरु समेहटएका छन। 
तपाई हामी सवैलाई थाहा छ भतनन्छ एउटा मातनसले भोमलका लाधग सोचौं। एउटा 
नेताले ५ बर्यका लाधग सोच्छ। एउटा राज नेताले ३० औां बर्यका लाधग सोच्छ। ३० औां 
वर्यका लाधग सोच्ने त्यो सोच दृष्टकोणका साथ यो नीतत तथा काययक्रम आएको छ। 
यसथयमा माननीय मुख्यमस्न्त्र र प्रदेश सरकारलाई िेरै िेरै िन्यवाद हदन चाहन्छु। 
यस्तो ओजपुणय नीतत तथा काययक्रमलाई सिैं हटप्पणी गनुय भनेको बुझ्नेलाई श्रीखण्ड 
नबुझ्नेलाई केको बीांड भन्छन मलाई ठ्याक्कै आएन । त्यो बाहेक केहह होइन भन्न े

मलाई लाग्छ । यो नीतत तथा काययक्रम फुलको आांखामा फुलै सांसार काांडाको आांखामा 
काांड ैसांसार भन्न ेमात्र ैहोइन काांडाको  आांखामा पतन फुलै सांसार हुने खालको नीतत 

तथा काययक्रम छ। एकपटक आज बेलुका गएर फेरी पढहदनको तनस्म्त म अनुरोि 

गनय चाहन्छु। हहजो हामी सव ैराजनतैतक पाहटयहरुले आन्दोलन गरेर सांघर्य गरेर यो 
महान र ऐततहामसक उपलस्व्ि प्राप्त गरेका छौं। यो ऐततहामसक जनआन्दोलन र 
जनयुद्िको जगमा उपलस्व्ि प्राप्त गरेका छौं । मुलुकमा राजनतैतक पररवतयनले 

शासन व्यवस्था फेररयो । राज्यका सांरचना फेररए जनताका आशा अपेक्षा पतन फेररए 

तर हामी मभत्रको सोच र मानमसकता अझ ैपतन फेररएको छैन । के भदौमा आांखा 
फुटेको गोरुले के देख्छ हररयो की के देख्छ भन ेजस्त ैज ेकुरामानी ववरोिन ैगनय पछय 
भन्न ेमानमसकता र सोच पतन नराखौं । सकारात्मक ढङ्गबाट सोच्ने बानीको पतन 

ववकास गरौं । गस्ल्त कममकमजोरी भएका छन भन ेयहाां यसले यो ठाउांमा यसरी 
भकोछ भनेर त्यपरक हहसावले िरातलको जगमा उमभएर आलोचना गरौं। 
गोलमोटल रुपमा ठोस मागयधचत्र भएन बधेथततको अन्त्य गन े भतनयो नाताबाद 

कृपावाद भयो भनेर हचुवाको भरमा तकुन ताकका कुरा गनुय केन ैअथय राख्ला । यो 
जलव लगाएको नक्कली सुन होइन यो त आगोमा खाररएको अकबरी सुन हो यो 
नीतत तथा काययक्रम । जल्ले नक्कली सुन भनेको छ उसको दृस्ष्टभ्रम हो । त्यसो भएर 
म दृष्टभ्रमै भका व्यस्क्तलाई नै म केहह भन्न सस्क्दन। माननीय सभामुख महोदय 

यो नीतत तथा काययक्रमलाई म माननीय िनमाया पोख्रललाई हाहदयक िन्यवाद हदन 

चाहन्छु। वहाले यो नीतत तथा काययक्रलाई पूणय स्वागत गनुय भाको छ। अरु सांशोिन 

प्रस्ताव राख्न े३ जना माननीयले पतन पतछ यलाई स्वागत गदै कफताय मलनु हुनेछ भन्न े

मैले अपेक्षा मलएको छ। यो मेरो सानो अपके्षा मात्र ैहो। म यही कुरा तपाइहरुको 
ववचमा राख्दै अस्न्तममा फेवातालको ववर्यमा िेरै कुराहरु आका छन। अरु ताल 
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तलैयाको ववर्यमा पतन आका छन। तर सांघ प्रदेश र स्थातनय सरकार ववचमा 
समन्वय गन ेकुराको अभावले अमलकतत समस्या रहेको छ। सवोच्च अदालतले गरेको 
फैसलालाई यो उच्च अदालतले फेरी काटेको अवस्था छ यो ममल्ने हो की होइन। हैन 

यस्ता िेरै कुराहरु छन। िेरै अप्ठयाराका बावजुद िेरै चुनोततका बावजुद पतन जुन 

नीतत तथा काययक्रम सरकारले ल्याएको छ। यो कायायन्वयन गनखेालको जनमुखख 

प्रगततमशल एकदम राष्ट्र प्रेमले ओतप्रोत भर यो नीतत तथा काययक्रम आको छ। यलाई 

कायायन्वयन गनयको तनस्म्त हामी सव ैसवै आ-आफ्नो ठाउांबाट लागौं, जुटौं र गण्डकी 
प्रदेशका जतत पतन महान व्यस्क्तत्वहरु हुनुहुन्छ चाहे सरदार मभमसेन थापा देखख 

मलएर अन्य िेरै वस्क्तत्वहरु हुनुहुन्छ। हकय  गुरुङ्ग देखख मलएर िेरै व्यस्क्तत्वहरु 

हुनुहुन्छ। वहाांहरुका योगदानहरुलाई सम्झन े हहसावले हामीले अरु प्रोजेक्टमा अरु 

काययक्रमहरु आउनेनै छन यो नीतत तथा काययक्रममा सव ैआउन ेकुरा भएन तयनै कुरा 
राख्दै यो नीतत तथा काययक्रमको पूणय समथयन गदै ववदा हुन्छु चाहन्छु। िन्यवाद । 

नमस्कार ।  
 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री लक्ष्मी सुनारलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० ममनेट 

।  

 

 

िाननीय लक्ष्िी सुनारेः 
माननीय सभामुख ज्यू, गण्डकी प्रदेश सभामा माननीय प्रदेश प्रमुख श्री बाबुराम 

कुां वरद्िारा आधथयक वर्य २०७६/७७ को नीतत तथा काययक्रम प्रस्ततु गनुय भएको छ। 
हाम्रो देश नेपाल सांघीय लोकतास्न्त्रक गणतन्त्रात्मक शासन व्यवस्थाको माध्यमबाट 

गण्डकी प्रदेशको ववकास र समदृ्धिको जन आकाांक्षा पुरा गनयको लाधग जनताको 
अमभमतबाट गण्डकी प्रदेश सरकारको गठन भै काययरत रहेको हामी सवैलाई ववद्धित ै

छ। शामस्न्त, तनरांकुश, केस्न्िकृत र एकात्मक शासन प्रणालीका अन्त्य गरी सांतघय 

लोकतास्न्त्रक गणतन्त्रात्मक शासन व्यवस्थापन गरर जीवन वमलदान गनुयहुने 

सम्पूणय ज्ञात अज्ञात अमर सहहद प्रतत भावपूणय श्रदाञ्जली अपयण गनय चाहन्छु। यस 

नीतत तथा काययक्रमको छलफलमा सहभागी हुने सम्पूणय माननीयज्यूहरुबाट िेरै 
ववर्यवस्तुहरु आइसकेको छ। माननीय सभामुखज्यू गण्डकी प्रदेश सभाले पहहलो 
त्यसको नामाकरण र राजिानी समयमा तनिायरण गन ेजस्तो उदाहरणीय काम गरी 
राजनैततक सहमततको सन्देश हदएको छ। यस प्रदेश सरकारले दईु वर्यकै अन्तरालमा 
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िेरै ववकासका काम गरर सकेको छ। यसै गरी भौगोमलक वववविता तथा प्राकृततक 

सुन्दरता बहुजाततक बहुभावर्क बहुिाममयक र बहुसाांस्कृततक ववशेर्तायुक्त गण्डकी 
प्रदेशमा सामास्जक सदभाव र साांस्कृततक सहअस्स्तत्वमा आिाररत एकताबद्ि 

सभ्य र साांस्कृततक समाज तनमायण गरर तनमायण गनय नीतत प्रदेश सरकारले 

अवलम्वन गन ेछ। यस समाजमा िेरै प्रकारका ववभेद बस्न्चततकरण र अन्त्य गदै 

अवसरबाट पछाडड परेका र पाररएका वगय समुदाय जातजाती के्षत्र र मलङ्गलाई 

राज्यको मुल प्रवाहमा ल्याउने प्रदेश सरकार अझ ैपछाडड परेको छ। समानुपाततक 

समावेमशकरण गनय अझ ैकन्जुस्याई गरेको छ। पूवायिार ववकास तफय  हेन ेहो भन े

नवलपुर स्जल्लामा अझ ैपतन पक्की पुल नरहेको अवस्था छ। पुल नहुांदा वर्ाय याममा 
कुनै पतन इमरजेन्सी काम गनय अप्ठयारो परररहेको छ । जस्तै सपयको टोकाइबाट िेरै 
व्यस्क्तहरुले ज्यान गमुाउनु परेको छ र डमेलभरी तहबाट पतन िेरै जनाले ज्यान 

गुमाउन परेको छ। त्यसै गरर केहह आवतजावत गनय झोलुङ्गे पुलको व्यवस्था 
हालसालै छ बनेको छ र त्यसमा पतन सवारी सािन जस्त ैवस सानो म्यास्जक 

माइक्रोहरु हहांडन नममल्न ेगदाय टाढा जान ेटाढा पढन जान ेववद्याथीलाई स्कुल जान 

असम्भव रहेको छ । वैज्ञातनक वन तफय  हेन ेहो भन ेकसरी काम गन ेकसरी रुख 

कटानी गन ेअग्नी रेखा कोरेको बाटो कतत ममटर बनाउने त्यो बनाउांदा कतत सम्मको 
रुख कटानी गन ेभन्न ेकुरा जानकारी छैन । कसरी रुख कटानी गदाय तनयम भन्दा 
बाहहर गएको र रुख बढी कटानी भएको भनेर नवलपुरमा ४ वटा वनका 
अध्यक्षहरुलाई समस्या परररहेको छ। त्यसै तफय  जानकारी गराउन अतत आवश्यक 

रहेको छ। सुशासन र समदृ्धि, ववज्ञान र प्रववधिको अध्ययन अनुसन्िान र 
आववस्कार गनयको लाधग ववज्ञान तथा प्रववधि प्रततष्ठान स्थापनाको लागी स्थापनाको 
नीततगत प्रवन्ि ममलाउन सरकार त पतछ परेको छ। तर आवश्यक ववज्ञान प्रववधि 

प्रततष्ठानका सामग्रीहरुको व्यवस्था पुयायउन सककरहेको छैन। त्यसैले गदाय जुन ववर्य 

स्थापना गररन्छ त्यहह अनुसारका सामग्रीहरु पतन व्यवस्था गनय अतत आवश्यक 

देखखन्छ। गणुस्तररय मशक्षाका लाधग सामुदातयक ववद्यालयमा मशक्षकलाई 

आवश्यक तामलम प्रदान गन ेआवश्यक देखखएको छ र ववना तामलमले मशक्षा हदांदा 
गुणस्तररय नभएको कारण मशक्षकलाई तनकाला गन ेसम्म सम्भावना रहेको छ र 
त्यो मध्येमा पतन दमलत मशक्षकलाई नै पनय गएको  देखखन्छ। यो अवस्था नरहोस 

भन्न चाहन्छु। सूचना प्रववधि मैत्री शकै्षक्षक सामग्रीको उत्पादन र ववकासको व्यवस्था 
ममलाउन ववकासको व्यवस्था ममलाई स्थातनय आवश्यकता बमोस्जम पाठ्यक्रम 
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तयार गरी कायायन्वयनमा ल्याउन आवश्यक देखखन्छ र अपाङ्गता भएका 
ववद्याथीको लागी उसको क्षमता अनुसारको कक्षा कोठा सौचालय र मशक्षा नभएको 
कारण ववद्यालय छोडी घरमान ैवसेको अवस्था छ र सरकारको त्यसतफय  पतन ध्यान 

हदनु पने देखखन्छ। माननीय सभामुख ज्यू दमलत सहकारीको सांस्थागत 

सुदृहढकरणको लागी आवश्यक सहयोग गन े नागररक अधिकारीको सम्मान 

सामास्जक सुरक्षामा सरकारको ध्यान हरेक के्षत्रमा दमलतको अथयपूणय सहभाधगता 
सुतनस्श्चतता गदै आधथयक सामास्जक शसस्क्तकरण गररन ेछ। थप गनुय पने लाग्दछ। 
स्थातनय तहमा आवश्यकता र मागका आिारमा स्वास््य चौकी भवन तनमायण 

ववद्यालय भवन तनमायण महहला समुह र युवक समुह दमलत समुहका भवन तनमायण 

गन े नीतत मलनु पने छ। प्रदेश मभत्र रहेका सरकारी स्वाममत्वमा रहेका खाली 
जग्गाहरुको पहहचान गरर भुममहहन गररव तथा दमलत समुदायका पररवारहरुलाई 
आय आजयन हुने गरी ववमभन्न आवश्यक काययक्रम सांचालन गरर जममनको सदपुयोग 

गन ेनीतत तथा काययक्रम ल्याउनु पने देखखएको छ। अन्तमा यो नीतत तथा काययक्रम 

अतत सान्दमभयक रहेको छ र समेटनु पने ववर्यवस्तु कतत समेहटएको छ र कतत 

समेहटएको छैन यस वर्य समेटन नसककएको ववर्यवस्तुलाई आगामी वर्य आधथयक 

वर्यको नीतत तथा काययक्रममा समेहटयोस भन्दै यस तफय  मेरो पूणय समथयन गदै मेरो 
भनाइ यहह अन्त्य गछुय । हस्त िन्यवाद नमस्ते ।  
 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री भागवत प्रकाश मल्लालाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय 

१० ममनेट । 

 

िाननीय भागवि प्रकाश िल्लेः 
माननीय सभामुख महोदय, यस प्रदेशको आधथयक वर्य ७६/७७ को नीतत तथा 
काययक्रमको छलफलको क्रममा छौं । प्रदेश सरकारले प्रस्तुत गरेको नीतत तथा 
काययक्रममा आफ्ना िारणा र सुझाव राख्न चाहन्छु । झण्ड ैदइु ततहाइको सांघीय सरकार 
र सोहह पाहटयको नेततृ्वमा बनेको प्रदेश सरकारलाई अधिकार हदन समेत कन्जुस्याई 
गरी सांघीयतालाई कमजोर बनाउने काम भएको छ। प्रदेशको क्षमता र भारलाई समेत 

ध्यान नगरी वजेट ववतनयोजन गररएको त्यस्तो हास्यास्पद अवस्थामा हामी प्रदेश 

सरकारको नीतत तथा काययक्रममा बनाउन बाध्य भएका छौं। यस्तो तनररह प्रदेश 

सरकारको सदस्य भएर सांसदमा उमभरहांदा मानव शरीरमा एउटा अङ्गन ैनभएको 
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अनुभुतत भएको छ। माननीय सभामुख महोदय एक तनवायचन के्षत्र एक सडक 

काययक्रम अन्तरगत १४ नां. बुांदामा उल्लेख गररएको दइु वा सो भन्दा बढी स्थातनय 

तह दइु स्जल्ला जोडने सडक मुल उद्देश्यले अमभप्ररेरत काययक्रमलाई ितु गततमा 
अतघ बढाउनलाई सडकको थप अगाडडका कायय डडपीआर गरी तत्काल जान र ठेक्का 
प्रकक्रया लगेर प्रदेश सरकारको अवधिमा सम्पन्न गनय तत्काल आवश्यक कदम चाल्न 

ववनम्र अनुरोि गदयछु। त्यस्त ैसरकारले अतघल्लो वर्य घोर्णा गरेको काययक्रममा 
सडक र पुल काययक्रममा नततजा उल्लेख नगरी हचुवाको भरमा ४५.५ ककलोममटर 
कालोपत्रे ७ ककलोममटर ग्रावेल सम्पन्न गररएको छ। सो काययक्रम तफय  बुांदा नां.१५ मा 
२ वटा झोलुङ्गे पुल तनमायण गररएको भन्न ेसरकारको बहादरुीलाई सरकारको २ वरे् 

अवधिलाई महान काययको सांज्ञा हदन चाहन्छु। माननीय सभामुख महोदय, नीतत तथा 
काययक्रमको १७ नां. बुांदामा १ घर १ िारा काययक्रम अन्तगयत हालसम्म ८५०७ घरिरीमा 
िारा जाडडयो भतनएको छ। सरकारको लक्ष्य यो हो उपलव्िी यो हो भनेर सरकारले 

त्याङ्क हदन समेत कन्जुस गरेको छ। कन्जुसीयाई ककन समय नभएर कक 

त्याङ्क सांकलन गन े कमयचारी नभएर। माननीय सभामुख महोदय, सांघीय 

सरकारले गण्डकी ततनाउ डाइभसयनको लाधग बजेट ववतनयोजन गयो तर प्रदेश 

सरकार आफै नीतत तथा काययक्रममा डाइभसयनका बारेमा चुपचाप छ। प्रदेश सरकारले 

त्यसवारेमा नबोलेर घुमाउरो पाराले सांघीय सरकारलाई सहयोग गनय खोजकेो शांका 
उत्पन्न भएको छ। कालीगण्डकी हाम्रो सभ्यता हो। यस सम्वस्न्ि प्रदेश सरकारको 
आधिकाररक िारणा के हो ? म बुझ्न चाहन्छु र बुांदा नां.६९ मा प्रदेश मसांचाइ गुरु 

योजना तयार गरीन ेभतनएको छ तर भार्ा अपुष्ट छ। सांघीयताका नाममा करको 
वोझले नागररक उठन नसक्ने भैरहेको सन्दभयमा मसांचाइ सेवा शुल्क सांकलन गन े

आवश्यक नीततगत काययक्रम बनाउने भन्न ेसरकारले के भन्न खोजकेो हो। शुल्कको 
नाममा जनताको ढाड सेक्ने यो हुांदैन सच्चयाउन अनुरोि गदयछु। त्यस्तै प्रदेश 

सरकारको गौरवको आयोजनाको रुपमा उल्लेख गररएको शामलग्राम साांस्कृततक 

कररडोर ववस्ततृ अध्ययन प्रततवेदन तयार गन ेगतवर्य काययक्रम धथयो। आउांदो वर्य 
पतन बुांदा नां. ११२ मा समावेश गरी उक्त सडक गतवर्य भनेजस्तै डडवपआर गन ेभन्न े

उल्लेख गररएको छ।सभामुख महोदय, सरकारले काम नगन ेअतन प्रत्येक वर्य एउटै 

योजना यो गन ेत्यो गन ेबहाना गरेर सदस्यलाई हलुका बनाउने र ढाांटने काम भएको 
छ। बुांदा नां. १७७ देखरे पढेर मलाई हाांसो लागेको छ। सांघीय सरकार जस्त ैप्रदेश 

सरकार भ्रष्टाचार गदैन म गनय पतन हदन्न अमभयान भतनएको छ। हाम्रो प्रदेश सरकार 
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गठन भैसकेपतछ हरेक के्षत्रमा भ्रष्टाचार गततववधि सांस्थागत बन्दै गैराखकेा छन। 
त्यसको सामान्य उदाहरण मन्त्रीले तोककएको सुवविा वापत प्रयोग गरेको इन्िन र 
प्रदेश सरकारले कृवर्मा मसतैमा हदएको अनुदान लेनादेना कायय प्रमाण हुन।सभामुख 

महोदय, नेपालमा सांतघयता लाग ुनहुदै देखख रास्ष्ट्रय गौरवको आयोजनाको रुपमा 
ठुलै चचाय पाएको आांिीखोला उच्च बाांिको बारेमा प्रदेश सरकार ककन मौन ? 

आांधिखोला बनेको आांधिखोला थुनेर बनेको ड्यामबाट बाहै्र महहना ववद्युत उत्पादन 

हुने पाल डुङ्गा चलाउन सककन ेतथा थुनेको आांधिखोलाको ड्याम रहेको हहउां दको 
पानीले मांमसर देखख जेठसम्म छ महहना अवधिलाई कामलगण्डकी पररयोजनामा पानी 
कम भएको समयमा समेत उपयोग गनय सककन े बहुउद्देमशय योजनालाई ध्यान 

नहदएर सरकारले समेत गफमा पररणत गनय खोजकेो छ। उक्त पररयोजनालाई 
श्रोतको पहहचान गरेर तत्काल अगाडी बढाउन म आग्रह गदयछु। प्रदेश सरकारले सदन 

काययक्रममा समावेश भएको योजनाहरु प्रचार गन ेअनुरुप उपलस्व्ि हामसल गनय 
सकेको अवस्था छैन। प्रदेश स्तरका गौरवका योजनाहरु के कसरी गन ेबारेमा ठोस 

कायय तामलका बनेको छैन देखखदैन।त्यस्तै ववगतमा घोर्णा गररएको काययक्रमहरुलाई 
प्रभावकारी बनाउन राजनीतीक उपलस्व्ि पतछ नागररकले गरेको अपेक्षा अनुसार 
सरकार ककन काम गनय सकेको छैन। सरकार हरेक के्षत्रको के्षत्रमा असफल साववत 

भएको छ। नीतत तथा काययक्रममा कायायन्वयन गनय नततजामुखख ववकास देखाउन 

सकेन। त्यस्तै आधथयक वर्यको अन्त्यमा हतार हतार हहलोमा वजेट सक्ने लामो 
परम्परालाई अन्त्यका लाधग आधथयक वर्यलाई फेरवदल वा पररवतयन गन ेप्रस्ताव 

नीतत तथा काययक्रममा देखखएन। हदगो ववकास र अपेक्षाकृत उपलस्व्ि हामसल गनयका 
लाधग यो अर्ाढ मसान्त फेरवदल पररवतयन गरी आवश्यक छ। माननीय सभामुख 

महोदय यो नीतत तथा काययक्रम २०३ बुांदामा तयार पाररएको छ। तर यो कमयचारी 
समायोजनको एउटा कुरा छ। जेष्ठता मसतनयर पतत पस्त्न एक स्जल्ला कमयचारी 
भतनएको छ तर यो गण्डकी प्रदेश सरकारलाई म अनुरोि गनय चाहन्छु भन ेयो २०४ 
बुांदा बनाएर कमयचारी समायोजन भन्न े छुट्टै बनाएर एकलौहट ढांगले आफ्नो 
कमयचारी समायोजन गनय वा काम गनय म यो सरकारलाई ववनम्र अनुरोि गदयछु। 
त्यस्तै यो प्रदेशको एउटा पुल छ राम्दीमा कामलगण्डकी माधथ पुल छ त्यो जीणय छ। 
पटक पटक हामीले कुरा उठायौं त्यसको सुनुवाइ भएको छैन। ५ नां. प्रदेश र ४ नां. 
प्रदेश जोडने पुल हो। त्यसले २० देखख २५ प्रततशत अहहले हामीले भाडा ततछौं र 
हामीले मुल्य वदृ्धि बहढरहेको छ। त्यसको लागी यो सरकार अथवा सांघीय सरकार 
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सव ैचुप छन यसको लागी अगाडी बढाउन म प्रदेश सरकारलाई म ववनम्र अनुरोि 

गछुय र अन्तमा सभामुख महोदय यो नेपाली काांगे्रस सांसदीय दलको तफय बाट म ववष्ण ु

प्रसाद लाममछाने र समाजवादी पाहटय नेपालका माननीय हररशरण आचायय ज्यूले 

एउटा सांशोिन प्रस्ताव ९ बुांदामा सांशोिन पेश दताय गनुय भएको छ त्यसको पूणय 
समथयन छ र यसको सांशोिनको प्रस्ताव पुरा गनय जोडदार माग गदयछु। हस्त िन्यवाद 

जय नेपाल ।  

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री मिुमाया अधिकारीलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट । 

िाननीय ििुिाया अधिकारीेः 
माननीय सभामुख महोदय, २०७६ जेठ २४ गते यस सम्मातनत सदनमा माननीय 

प्रदेश प्रमुखबाट प्रस्तुत भएको नीतत तथा काययक्रमको सम्बन्िमा हामी छलफल गनय 
गैराखकेा छौं । माननीय सभामुख महोदय यस सन्दभयमा सामस्न्त, केस्न्िकृत, 

एकात्मक तनरांकुश केस्न्िकृत एकात्मक शासन प्रणालीको अन्त्य गरी सांघीय 

लोकतान्त्रीक गणतन्त्रतात्मक शासन व्यवस्था स्थापना गनय आफ्नो कुवायन जीवन 

कुवायन कुवायनी गनुय हुने महान शहहदहरु प्रतत हाहदयक श्रदाञ्जली अपयण गदयछु । वेपिा 
योद्िाहरु प्रतत उच्च स्मरण गदै घाइते अपाङ्गहरुको स्वास््य लाभको कामना गदयछु 

र मुस्क्त अमभयानमा लामबद्ि हुने पररवतयनकारी जनसमुदाय प्रतत सलामी अपयण 

गदयछु ।माननीय सभामुख महोदय प्रदेश सरकारले प्रथम वर्यमा हामसल गरेका 
महत्वपुणय उपलव्िीको जगमा सांघीयतालाई कायायन्वयन गनय आगामी आधथयक वर्य 
ववगत वर्यको सममक्षा गदै आफ्नो लक्ष्य परक प्रतत असाध्यै प्रततवद्ि भै स्लोगन 

सहहत प्रस्तुत भएको उक्त नीतत काययक्रम प्रतत मेरो पुणय समथयन रहेको छ । माननीय 

सभामुख महोदय यस नीतत काययक्रम तयार गदाय प्रदेशका एकल र साझा अधिकारका 
सुची १५औां योजनाको आिार पत्र नेपाल सरकारको समस्ष्टगत आधथयक नीतत 

प्रदेशको पञ्च ववर्यय योजनाको आिारपत्र हदगो ववकास र लक्ष्य प्रास्प्तका लाधग आ-

आफ्नो अन्तरास्ष्ट्रय स्तरमा व्यक्त गरेका प्रततवद्िता तथा प्रदेश सरकारले पहहलो 
र दोश्रो अधिवेशनमा प्रस्तुत गरेको नीतत तथा काययक्रमलाई मागय तनदेशनको रुपमा 
मलएको छ। आगामी वर्य प्रदेश सरकारको सांगठन सांरचना अनुरुपको कमयचारीको 
व्यवस्था हुनेछ।सुचीमा परेका ववर्यमा कानूनको तजुयमा हुनेछ। सांवविानको ममय र 



69 

 

भावना अनुरुप आयोजनाको वगीकरण भै सांघ प्रदेश स्थातनय तह ववच तथा 
आयश्रोतको सन्तुमलत पारदमशय न्यायोधचत रुपमा बाांडफाांड हुने छ। सांघीयताको ममय 
बमोस्जम सांघ प्रदेश र स्थातनय तह ववच समन्वय र सहअस्स्तत्व र सहकाररता 
सम्बन्िमा सम्वन्ि स्थावपत भै सांघ सांघीयताको सहज वातावरण मसजयना हुनेछ 

भन्न ेववश्वासको जगमा नीतत तथा काययक्रम तय भैरहेको छ । माननीय सभामुख 

महोदय मसांहदरबार घरघरमा भन्न ेनारा बोकेका हामीहरुले यो नीतत तथा काययक्रमले 

समदृ्ि नेपाल सुखी नेपाली नेपालीको रास्ष्ट्रय आकाांक्षालाई सफल पान ेउद्देश्य 

मलएको समदृ्ि प्रदेश र सुखी नागररक तनमायण गनयकै तनस्म्त प्रदेश सरकार बनेको 
कारणले होला आज गण्डकी प्रदेशलाई पययटनको हव र पोखरालाई पययटकीय 

राजिानीको रुपमा ववकास गरर सन २०१९ लाई आन्तररक पययटन वर्य घोर्णा गन े

सन २०२० लाई तछमेकी आकर्यण वर्य, पययटन वर्य सन २०२२ लाई अन्तरास्ष्ट्रय 

पययटन बर्य अमभयान सांचालन गरी २० लाख पययटन मभत्रयाउने लक्ष्य मलएको छ भन े

त्यसैगरी ववद्युतीय के्षत्रमा ववद्युत ववस्तारको काययलाई तनरन्तरता हदांदै उिरकन्या 
बुहढ गण्डकी कालीगण्डकी कररडोरमा सांतघय सरकारको समन्वय र सहकाययमा 
प्रसारण लाइन तनमायण गरर आवश्यक ठाउांमा प्रसारण  जोडने लाइन जोडने गण्डकी 
प्रदेशले उज्यालो प्रदेशको रुपमा पररधचत गराउने यो असाध्यै महत्वपूणय काययक्रम 

रहेको छ ।माननीय सभामुख महोदय कृवर् के्षत्रको आिुतनकककरण यास्न्त्रकककरण 

व्यवसायीकरण मसांचाइको सुतनस्श्चततालाई कायायन्वयन गनय उत्पादकत्वमा 
आत्मतनभयर हुनेछ । पााँच बर्यमा खाद्यान्न दोव्बर बनाउने लक्ष्यका साथ अगाडड 
बढेको प्रदेशले त्यतत मात्रै होइन १ वाड १ उत्पादन काययक्रम १ वाड १ नमुना कृवर् 

काययक्रम मुख्यमन्त्री जलवायु मैत्री नमुना कृवर् गाउां  काययक्रमका कारण कृर्क 

सम्पूणय कृर्कहरुमा उत्साह पैदा हुनेछ भन्न ेहाम्ले ववश्वास गरेका छौं । माननीय 

सभामुख महोदय ७१ बुांदा नां. ७१ मा अवको अवस्था व्यवस्स्थत बसोबास र भूमम 

व्यवस्था भन्न ेस्लोगनले पक्कै पतन भूममहहन सुकुम्वासी गुहठ जग्गाको सवेक्षण 

अनुगमन गन ेछ र दरु दराजमा छररएर रहेका बस्तीहरुमा एकककृत वस्तीको ववकास 

हुनेछ ।यसले सरकारलाई ववकास गनय सस्जलो बनाउने छ साथै माननीय सभामुख 

महोदय बुांदा न ८२ मा आधथयक, सामास्जक रुपमा पछाडड परेका वगयको लागी जुन 

काययक्रमलाई तनरन्तरता हदने भतनएको छ त्यसमा कुमाल,चेपाङ, बोटे लगायतको छ 
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। त्यसमा मुसहर, दरुा, कुमाल, दराई लगायतका अन्य जाततहरुको पतन थप्दाखेरर 
राम्रो हुनेछ। यसैगरर वन व्यवस्थापनका लाधग वन सुशासन र समदृ्धि ववज्ञान 

प्रववधिमा जोड गरेको छ भन ेगणुस्तरीय भौततक पूवायिार प्रदेश समदृ्धिको आिार 
जसले प्रदेशको सवै स्थातनय तह केन्ि जोडने ठाउांमा स्तरउन्नतत गन े योजना 
बनाएको छ । एक तनवायचन के्षत्र सडक काययक्रमलाई तनरन्तरता हदने स्थातनय तहको 
केन्ि सडकमा पने सम्पूणय पुलहरु प्रदेश भरर सडक सञ्जाल तनमायण हुनेछ । यसले 

गदाय दरु दराजमा भएका उत्पादन शहर सम्म ल्याउन र शहरका सामान गाउांसम्म 

पुयायउनको लाधग सस्जलो हुनेछ र शहर गाउांलाई जोडने महत्वपूणय भुममका तनमायण 

गनेछ भन्न ेलागेको छ । सभामुख महोदय स्वच्छ खानेपानी, मसांचाइ जनशस्क्त 

उत्पादन खेलकुदको सम्मान सामानको सुरक्षामा सरकारको ध्यानलाई म पुन आभार 
व्यक्त गनय चाहन्छु । बुांदा नां.१४२,१४३,१४४, १४५, १४६, १४७ यो जो बुांदाहरु छ । 

सामास्जक न्यायको के्षत्रमा यसले मलाई के ववश्वास लागेको छ भन े जुनसकै 

काययक्रम आन्दोलन सफलता महहलाहरुको सहभाधगतामा भर पदयछ भन्न ेकुरा पुस्ष्ट 

गरेको छ । सभामुख महोदय प्रदेशलाई रोजगारी मसजयना गनयको तनस्म्त थुपै्र तनराक्षर 
थुपै्र काययक्रमहरु छन । तनराक्षर बनाउन प्रदेश ववश्वववद्यालय स्वास््य जीवन 

ववताउनको तनस्म्त ववमभन्न हस्स्पटलहरु अथवा स्वास््य चौकी स्वास््य 

कायायलयहरु नै उल्लेख भएका छन अझ जोडका साथ सक्षम सुदृढ भ्रष्टाचारमुक्त 

प्रदेश बनाउने यो कल्पना सहहत यो नीतत तथा काययक्रम आएको छ। म भ्रष्टाचार 
गहदयन गनय पतन हदन्न भन्न े कुरालाई म बाट शुरुवात गरौं। प्रततबद्ि जसले 

प्रततपक्षहरु कम्युतनष्टहरु कमाउतनष्ट भनेर आरोप लगाउने गरेका छन यसलाई 

प्रततवाद गरौं व्यवहारबाट नै प्रततवाद गरौं यो योजना इमान्दारपुवयक कायायन्वयन 

गरौं र अको कुरा सामास्जक न्यायको के्षत्रमा ६० बर्य पुगे पछाडड कम्युतनष्टहरुले 

गोली हानेर माछयन भन्न ेजो तकय  उठाइ राखेका छन यो पतन सामास्जक न्यायको 
के्षत्रमा यो ववर्यहरु उठेका छन यसले झाप्पड हदएको छ र अको सामास्जक न्यायकै 

के्षत्रमा त्यो थप्न पने ववर्य छ र मुख्य शसस्त्र जन शसस्त्र वविोह भतनएको छ र 
त्यसलाई जनयुद्ि थप्न पने र जनयुद्ि मात्रै होइन जनयुद्ि र जनआन्दोलमा 
भएका सहहद वेपिा,घाइत,े अपाङ्गका पररवारहरु छन। बेपिाहरुको खोजी गन े

व्यवस्थापन गन ेसावयजतनक गन ेव्यवस्था गन ेर सव ैपररवारहरुको व्यवस्थापन गन े
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मशक्षा स्वास््य रोजगारीको यो प्रदेश सरकारले व्यवस्थापन गन ेछ भन्न ेववश्वास 

मलएकोछु  र यो बनेका योजनालाई योजनाहरुलाई इमान्दारीपूवयक कायायन्वयन 

गराउने नीतत काययक्रम सव ैमाननीयहरुको अनुहारमा बन्ने योजनाहरु अनुहारमा 
चमक ल्याउनेछ। गण्डकी प्रदेश ववकासले अनुहारमा मात्र ै हैन ववकासले प्रदेशको 
सम्पूणयको अनुहारमा चमक ल्याउने छ भन्न ेकुरा राख्दै ववदा हुन्छु हस्त िन्यवाद।  
 

 

 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री पुष्पा के.सी. भण्डारीलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट । 

 

िाननीय श्री पुष्पा के.सी. भण्डारीेः 
माननीय सभामुख महोदय, गण्डकी प्रदेश सभामा माननीय प्रदेश प्रमुख श्री बाबुराम 

कुां वरद्िारा प्रस्ततु आधथयक वर्य २०७६/७७ को नीतत तथा काययक्रम माधथ छलफल 

गनुयपदाय एउटा सुखद अनुभुतत गरेकी छु । अतत सुन्दर स्लोगन समेत आएको यस 

नीतत काययक्रमले ववगतका अनुभवमा टेकेर वररपररको वास्तववकतालाई आत्मसात 

गरी भववष्यको धचत्र  कोरेको छ । ककनकी स्लोगन साहहत्य होइन स्लोगन मभजन हो 
। यसले तत ्के्षत्रको मभजनलाई प्रस्ततु गरेको छ । गएको वर्य केहह काम भएन भनेर 
भतनरहांदा काम भएका छन । जग बसाल्दै गदाय घर देखखदैन भनेर िेरै पटक भन्नु 

परेको धथयो । त्यो कुरालाई यस नीतत काययक्रमले प्रष्टयाइहदएको छ । २५ वटा ऐन ३ 
वटा तनयमावली १४३ वटा काययववधि र तनदेमशकाहरु प्रदेशको स्स्थतत पत्र पांच ववर्यय 

योजनाको आिार अल्पकामलन मध्यकामलन र हदघयकामलन लक्ष्यहरु तयार हुनु 

आफैमा प्रमाण बनेका छन। ववमभन्न ववकासका कामहरुको थालनी हुनु यसैको 
जगमा टेकेर ववमभन्न ववकासका कामहरुको थालनी हुनुपनी प्रदेश स्थावपत हुांदैछ 

भन्न ेकुरालाई पुस्ष्ट गदयछ। समदृ्ि नेपाल सुखख नेपाली सुखी नागररक भन्न ेराष्ट्र 

र प्रदेशको सोचलाई मुतय रुप हदने हहसावले आएको छ। २०७५/७६ का असल 

काययक्रमहरुलाई तनरन्तरता हदांदै समय सापके्ष नयाां काययक्रमहरुलाई ल्याउनु यसको 
अको बमलयो पक्ष हो । जीववकोपाजयन र रोजगारीका अवसरमा बदृ्धि गनय पययटनलाई 
बहु आयाममयक रुपमा प्रस्ततु गदै कृवर् र घरेलु उद्योगहरुलाई सांगसांग ैजोडनुले 

पययटन माफय त समदृ्धिलाई प्रोत्साहहत गरेको छ । यसै गरी खाद्यमा आत्म तनभयरता 
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तफय  उन्मुख हुनु कृर्क पररचय पत्र बनाइ सेवा हदनु सहुमलयत व्याजदरमा ऋण 

उपलब्ि गराई कृर्कलाई उद्यममशल र आत्म तनभयर हुन अमभप्ररेरत गनुय बाली तथा 
पशुपांक्षी ववमालाई प्रभावकारी बनाउने काययक्रम ल्याउनु खाद्य वस्त ुसुद्ितामा जोड 
हदनु अग्यायतनक कृवर् उपज प्रमाखणकरण प्रयोगशाला र स्थापना गन े जस्ता 
काययक्रमले कृवर् काययक्रम गन ेनागररकको मनोबल बढाउनेछ भन्न ेमलाई लागेको 
छ। त्यस्त ैगरी घर वगैंचा काययक्रमलाई प्रोत्साहहत गररनुले कृर्कले आफुलाई राज्यले 

ध्यहदएको छ भन्ने पतन बुझाउांछ। नागररकको जममनमा असल खाद्य पदाथय उव्जनी 
भएनै असल खाना खाएर तन्दरुुस्त नागररक उत्पादन हुन्छन यो सानो जस्तो लाग्न े

ठुलो कुरा हो जस्तो आहार त्यस्त ैव्यवहारलाई यसले चररताथय गदयछ। त्यस्त ैसानो 
जस्तो अको महत्वपूणय कुरा छ सतह मसांचाइको सम्भावना नभएका पहाडड भूभागका 
पाखा र टारमा मसांचाइ सुवविा पुयायउनका लाधग सोलार मलफ्ट मसांचाई प्रणालीलाई 
प्रोत्साहन गररनु पतन हो । यसबाट ककसानले व्यवसातयक र घर वगैंचा कृवर्मा मसांचाइ 

गनय सक्दछन।् कुनै बलेा अनुगमनकतायको भूममका पतन तनवायह गरेकी मैले एउटा 
मसांचाइ काययक्रमको प्रभावमा मुल्याांकन गनय जाांदा ककसानहरुले दाताहरुसांग कुलो 
ममयतको रकम माग गरे। त्यो वेला दाताहरु ररसायर भन ेकुलो बनाएर हदएपतछ ममयत 

गनय पतन सक्दैनौ अतत भयो यो हाम्रो ट्याक्सको पैसाबाट बनाएको कुलो हो। ततमी 
ममयत पतन नगन े? यो शव्दले छातत दखुकेो धथयो। अनुहार रातो भएको धथयो। त्यस्त ै

भखयरै अको मसांचाइ हेनय पुधगयो। सोलारबाट पानी तानेर खेततमा पुयायएको। त्यहाां 
कसानहरु भन्दै धथए यो सांचालन गनय हामी महहनै वपच्छ ५० रुपैया उठाउांछौं र ममयत 

खचय अपरेटरलाई हदन्छौं। मन हर्यले प्रफुल्ल भयो। उनीहरुको गवय ममधश्रत आवाज 

सुनेर। मैल  मसद्िान्त र प्राथममकताका बेला पतन इङ्धगत गरेकी धथएां। जन 

सहभाधगता जहाां रहेको हुन्छ त्यहाां नागररकले स्वाममत्व ग्रहण गरेको हुन्छ। यो नीतत 

काययक्रममा तनमायण सम्पन्न आयोजनाको हदगो व्यवस्थापन गन ेमसांचाइ सेवा गनय 
मसांचाइ सेवा सुल्क सांकलन गन ेनीततगत व्यवस्था गन ेभन्न े कुरा मलाई मेरो 
पतछल्लो अनुभवसांग मेल खाएकोले खुसी लाग्यो नीतत तनमायता भन्दा कृर्क अतघ 

भएको जस्तो पतन लाग्यो। त्यस्तै नहद ताल र जलाशय आिार सांरक्षणमा पतन 

ध्यान पुगेको देखेको छु। सांवविान प्रदि मौमलक हकलाई ध्यानमा राखी नागररकको 
गास र वासको व्यवस्था गनय तफय  पतन यो नीतत काययक्रम लागी पने देखखन्छ। त्यसै 

गरर एकककृत वस्ती ववकास गन े नीततले ववकासलाई सहज र नागररकलाई 

सुवविायुक्त जीवन हदन ेछ। यद्यवप यो कहठन हो। कहठन कायय हो तर असम्भव 
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भन ेहोइन। गएको वर्यमा घोर्णा गररएका काययक्रमलाई तनरन्तरता हदएका कुरालाई 
छोडरे चचाय गदाय पतन सस्म्झन लायक िेरै कुराहरु छन। उत्पादन र उत्पादकत्वमा 
बदृ्धि त्यसको समदृ्धि मभत्र ७६ देखख ९० बुांदा छन। यसमा कुनै तनरन्तरता छन। 
कुनै थप छन। ज ेछन सव ैउत्कृष्ट छन। बनका कुरा गदाय समदृ्धिका लागी वन 

भतनएको छ भन ेजस्तो गनय सके श्रोत खोज्न हात थावप राख्नु पन े हुने छैन । वन 

के्षत्रमा फलफूल रोपणले पययटकहरुलाई आनन्द त हदने छ यसले केही समय पश्चात 

आगो तनयन्त्रणलाई पतन सघाउ पुग्ने ठान्दछु।सभामुख महोदय, मशक्षाका के्षत्रमा 
ल्याइएका नीततहरु पतन उविकै स्तररय र सह्रातनय छन । दगुयम तथा हहमाली भेगका 
न्यून ववद्याधथय भएका ववद्यालयहरुको व्यवस्थानका बारेमा राखखएको सोच पतन 

उत्पादन मुलक हुने लाग्दछ । िेरै राम्रा कुरा उल्लेख गनय थाांतत राखेर म नागररक 

अधिकारको सम्मान सामास्जक सुरक्षामा सरकारको ध्यान तफय  फड्को मानय चाहन्छु। 
हरेक के्षत्रमा महहलाको अथयपूणय सहभाधगता सुतनस्श्चत गदै आधथयक सामास्जक 

सशस्क्तकरण गररनेछ भन्न ेकुरा उल्लेख भएको छ। यतत हुने भन ेसव ैकुरा भएको 
हुन्छ। अरु सव ैतपमसलका कुरा हुन्छन  ककनकी आधथयक र सामास्जक रुपमा सशक्त 

हुन िेरै कुरा चाहहन्छ। सरकारले यो कुरालाई बुझेर नै यसमा जोडरे अरु िेरै कुराहरु 

ल्याएको छ। जस्तै लैङ्धगक मुल प्रवाहीकरण तथा लैङ्धगक समानता कायम गनय 
नीतत तथा कानूनको तजुयमा र कायायन्वयन मशपमुलक क्षमता अमभबदृ्धि 

उद्यममशलताको ववकास लैङ्धगक हहांसा ववरुद्ि सुन्य सहनमशलता लैङ्धगक हहांसा 
तथा सामास्जक कुरुतत ववरुद्ि अमभयान सचेतना काययक्रमहरु एकल महहला सांरक्षण 

आहद आहद। लामो समय वातावरणसांग जोडडएको बन र वाताबरणसांग जोडरे वन र 
सचेतना र शसस्क्तकरणमा खचेकी मलाई यो नीतत काययक्रमहरुले आस्त्मक राहत 

पुयायएको छ। यसको मशघ्रताका साथ अवलम्वनको मलाई व्यग्रताका साथ प्रततक्षा 
छ। यसका साथमा समाजका हरेका खालका नागररकले यहाां आफ्नो उपस्स्थततको 
अनुभव गनय सक्दछन। प्रदेशले नागररकका समग्र ववकासका साथमा उतनहरुको 
स्वास््य प्रतत पतन उविकै चासो र स्जम्मेवारी वहन गन ेनीतत ल्याएको छ। जुन 

काययक्रमले ववपन्नले पतन सम्पन्नले जस्त ैसेवा प्राप्त गन ेगनय सक्नेछन। स्वास््य 

ववमा र खास रोगहरको तनशुल्क उपचार अतन सपयदांशको उपचार पतन एउटा 
उदाहरणको रुपमा यहाां प्रस्तुत गरेकी छु। सपयदांशको कुरा गनुयपदाय मैले एक ममनेट 

मलन चाहें सभामुख महोदय केहह वर्य अगाडड भारतको हदल्लीमा एउटा होटलमा म 

बमसरहांदा एक जना वटेरले तपाइ कहाांको हुनुहुन्छ भनेर सोिे त्यो वेला मैले म 
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नेपालको भनेर भन्दा त्यहाां त्यो वेटरले अको एकजना वेटरलाई भन्यो कक ततम्रो 
नेपाली यहाांछ। तव म त्यो वेटरसांग अको नपेाली वेटर जो तराई बासी हुनुहुन््यो 
उहाांसांग कुरा गदाय वहाांले भन्नु भयो अतन तपाइ ककन यहाां काम गनय आउनु भएको 
भनेर भन्दा नेपालमा काम छैन अतन हामीहरुलाई त्यहाां कुनै सेवा सुवविा पुगेको 
छैन। मेरो बा सपयले टोकेर मयो मेरो दाइ सपयले टोकेर मयो त्यहाां उपचार हुांदैन। आज 

सपयदांशको उपचारको बारेमा यो नीतत काययक्रम आउांदा मैले उनलाई सस्म्झराखकेी छु 

कक अब ततनले त्यस्तो भतनरहनु पदैन। यस्ता केही उदाहरणहरु हुन भन्दै मैले 

सभामुख महोदय त्यस्तै न्यातयक के्षत्रमा पतन नीतत काययक्रम शसक्त देखखन्छ भन े

भ्रष्टाचारलाई ततब्र ववरोि गरेको छ। यसरी समग्रमा भन्नुपदाय यो नीतत काययक्रम 

अततन ै जनमुखख छ र यसलाई यथाशक्य तछटो जनतामाझ पुयायउन सक्नुनै 

सरकारको सफलता हुनेछ। यसमा सरकार, नेता, कमयचारी र नागररकको साथसाथमा 
अझ युवा जनशस्क्तको बराबर भुममका हुनेछ। एक पक्षमात्र कमजोर भयो भनेपतन 

व्यवहारमा उतानय कहठन हुन्छ। तसथय सवलेै आ-आफ्नो भुममका आत्मसाथ गरर 
समदृ्ि प्रदेश बनाउनका लाधग लागीपरौं भन्दै यस नीतत काययक्रममा आफ्नो र 
आफ्नो पाहटयको पूणय सहमतत रहेको अवगत गराउां दै आज्ञा चाहन्छु। िन्यवाद ।   

         

िाननीय सभािुख    

माननीय श्री ममना कुमारी गुरुङ्गलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट । 

िाननीय मिना कुिारी गुरुङ्गेः 

माननीय सभामुखज्यू, नेपालको स्वतन्त्रता, सावयभौममकता, भौगोमलक अखण्डता 
रास्ष्ट्रय एकता स्वाधिनता र स्वामभमानलाई अकु्षण राखी जनताको सावयभौम 

अधिकारलाई आत्मसात गदै राष्ट्रहहत लोकतन्त्र र अग्रगामी पररवतयनका लागी 
आफ्नो जीवना बमलदान गनुय भएका सम्पुणय ज्ञात अज्ञात सहहदहरु प्रतत भावपूणय 
श्रद्िाञ् जली अपयण गदयछु भन े घाइते तथा अपाङ्गहरु प्रतत सम्मान प्रकट गनय 
चाहन्छु । लामो सांघर्य पतछ सामस्न्त तनरकुां श एकात्मक शासन प्रणालीको अन्त्य भै 

अहहले हामी सांघीय लोकतान्त्रीक गणतन्त्रात्मक शासन व्यवस्थालाई सांस्थागत गरी 
सांवविान प्रदि तनयम कानूनको पालना गदै सुशासनयुक्त समाज तनमायणमा 
कहटवद्ि भएका छौं । माननीय सभामुख ज्यू, सांघीय लोकतान्त्रीक गणतन्त्रको साांचो 
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प्रत्याभूतत गराउन सांघ, प्रदेश र स्थातनय सरकारले िेरै मानव हहतकारी नीतत र 
काययक्रम हामी समक्ष अहहले ल्याएको छ । रास्ष्ट्रय आकाांक्षा समदृ्ि नेपाल सुखी 
नेपालीको नारालाई मुतय रुपमा पररणत गराउन गत २४ गतकेा हदन प्रदेश सभामा 
प्रदेश प्रमुख माननीय बाबुराम कुां वरज्यूले प्रस्तुत गनुय भएको नीतत तथा काययक्रममा 
सहभागी भैरहांदा यथाथयमा मैले उल्लेखखत सव ैनीतत तथा काययक्रमहरुको बारेमा 
अध्ययन गरररहांदा मलाई लाग्यो यो नीतत तथा काययक्रम समपूणय प्रदेशवासीहरको 
लाधग ववकास उन्मुख छ। ववकासको रुपमा यसले कहटवद्ि रुपमा लैजानको लाधग 

कहटवद्ि जाहेर गरेको छ। यो नीतत तथा काययक्रममभत्र समावेश ववर्यहरको गहन 

अध्ययनको क्रममा मलाई अझ ैअनुभुतत भएको छ । प्रदेश सरकारले गतवर्यका 
गौरवशाली योजनाहरको क्रममकताका साथ लामो समयमा पुरा हुने योजनाहरुको 
उधचत कायायन्वयन गदै पुन यो आधथयक वर्य ०७६।७७ को थप प्रभावकारी योजना 
ल्याएको छ । हामी सवैले यो योजनालाई नीतत तथा काययक्रमलाई स्वागत तथा 
सम्मान गनुय पछय । काम गनेकै गस्ल्त हुन्छ । गस्ल्त कमम कमजोरी पक्कै काम गदाय 
हुन सक्छ र नयाां पद्िततले नयाां चुनौततका साथ यो सरकारले सामना गनुय परेका 
ववववि ककमसमका समस्याहरुमा जतत पतन अहहले हटकाहटप्पणीहरु भइरहेको छ मेरो 
बारेमा मलाई पतन केहह कुराहरु जोडन मन लाग्यो । ववशेर् गरेर हाम्रो माननीय 

राजीव ज्यूले भन ेजस्तै मलाई पतन भन्न मन लागेको छ । झुस्ल्कन्छ यहाां छाया 
बस्त ु अनुसार काांडाको आांखामा काांड ै सांसार यस ककमसमको भावनाले हामी 
कहहलेसम्म यो देशको राजनीततलाई एउटा सवल समाजवादी मसद्िान्तको आिारमा 
अगाडड बढाउन सक्छौं भन्न ेएउटा प्रश्न धचन्ह यहाां खडा हुन सक्छ । माननीय 

सभामुखज्यू यो नीतत तथा काययक्रमले के ल्याएन र हामी आविनु पन ेकुनै यहाां ठाउां  
छ जस्तो मलाई लाग्दैन । मसद्िान्त र प्राथममकताको माध्यमबाट यसको ववर्यहरु 

अगाडी आएको छ । माननीय सभामुखज्यू, समदृ्ि प्रदेश र सुखी नागररक तनमायण 

गन े प्रदेश सरकारको हदघयकामलन सोचबाट तनदेमशत भै सवायङ्धगण ववकास र 
समदृ्धिका लाधग आगामी ४ वर्य मभत्रमा बहुआयाममक गररवी १४.२ प्रततशतबाट ७ 
प्रततशतमा झान ेर प्रदेशको वावर्यक और्त आधथयक बदृ्िदर १०.२ प्रततशतले बदृ्धि 

गन ेलक्ष्य हाम्रो सकारात्मक िारणा ववना सम्भव हुन सक्दैन। त्यसैमा हामी सवकैो 
सकारात्मक कोणको अव ववकास पतन जरुरी छ ववकास मभत्र हाम्ले आफ्नो 
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मनोभावनालाई सकारात्मक ढङ्गले ववकास गनय जरुरी मैले महसुस गरेको छु। 
प्रदेशको जन्म भएको जम्मा २ वर्यमा अहहले टेकेको छ। हाम्रो प्रदेशको प्राकृततक 

सम्पदा यहाांको साांस्कृततक सम्पदा आफैमा उत्कृष्ट छ। अव यसलाई श्रङृ्गार गनय 
राम्रोलाई अझ राम्रो बनाउन ववश्वमै चधचयत यहाांका ताल तलैयाहरु हहमाली श्रखृला 
झरना र पहाडहरुको अनुपम दृष्यलाई अझ सम्वियन र प्रवियन गनय सरकारले आफ्ना 
यस्ता नीतत तथा काययक्रमहरु प्रस्तुत गरर रहांदा हामीले हदल खोलेर प्रशांसा गनय सक्नु 

पछय। जतत यहाांका दृष्यहरु छन त्यततन ैयहाांका बासीहरुमा एकतामा ववश्वास गछय 
भन्न े मलाई लाग्छ । राम्रो माधथ राम्रो बनाउन प्रततपक्षबाट खेमलएका तय 

भुममकाहरुको पतन म सह्राना गछुय । कसैन कसैले सतकय ता गराउनै पछय तर कहहले 

काहहां यततउतत काययक्रमका बुांदाहरुको कुनै मन पने बुांदामाधथ बबस्ततृ खोलेरै प्रशांसा 
गररहदनु भएको भए यो प्रदेश सभाको हाम्रो काययशैलीमा अरुले प्रशांसा गन ेधथयोकी 
भन्न ेमलाई स्जज्ञासा पतन उठेको छ। माननीय सभामुखज्यू, गण्डकी प्रदेशलाई 

पययटनको हव र पोखरालाई पययटककय राजिानीको रुपमा ववकास गनय मात्र होइन 

यस प्रदेशमा ववद्यमान गररवी पछौटेपन र दरुदराजमा छटपहटइ रहेका सावयभौम 

जनताहरु प्रतत आफ्नो उद्देश्यहरु लक्षक्षत गरेको कुरा यो नीतत तथा काययक्रमले स्पष्ट 

पारेको छ। प्रदेशको समदृ्धि सुशासन र समदृ्धि ववज्ञान र प्रववधि गणुस्तररय 

भौततक पूवायिार प्रदेश समदृ्धिको आिार। लैङ्धगक हहांसा तथा सामास्जक कुररती 
ववरुद्ि अमभयानका लाधग लैङ्धगक उिरदायी वजेट तजुयमा र कायायन्वयन गन ेनीतत 

ज्यादै प्रशांसनीय छ। हहांसा ववरुद्ि सुन्य सहनमशलताको नीतत अवलम्वन गरी 
स्थातनय तहसम्म हाम्रो सहकायय रहन े कुराले महहला मैत्री सशस्क्तकरण वजेट 

पररचालनमा हाम्रो पतन अहां भूममका रहेको मैले महसुस गरेको छु। एकल महहला 
बालबामलका युवा रोजगार काययक्रम बदृ्िबद्िाप्रतत लक्षक्षत काययक्रम वरेोजगार 
हटाउन ल्याइएका मशपमुलक तामलमहरु सरकारको प्राववधिक ववश्वववद्यालयको 
योजना हाम्रो अतत ववकट भौगोमलक सांरचनामा भएका जनताहरुलाई एकघर एकिारा 
स्वच्छ वपउने पानीको योजना खाद्य वस्तकुो सुद्िता प्रदेश सरकारको प्रततवद्िता 
जस्ता महत्वपूणय तथा काययक्रमहरुले आहदवासी जनजाती लोपोन्मुख मसमान्तकृत 

महहला मजदरु सवै वगयको उत्थानमा यसले सम्वोिन गरेको छ। यसले आफ्नो 
योजनालाई अगाडड शसक्त रुपमा सारेको छ। नीतत तथा काययक्रमको रुपमा र हरेक 
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मशर्यकले नै यसको सम्पूणय उद्देश्यलाई उल्लेख पतन गरेको छ। मशर्यक पढदै हामीले 

यसका ववस्ततृ कुराहरु पढनु नपन ेजस्तो मशर्यक आएर हामीलाई अझ यसमा चाहहां 
अझ ैमहत्वपूणय रुपमा हामीले यो ववर्यको अध्ययन गनुय पने जस्तो हामीलाई चासो 
पतन यसले बढाएको छ। हाम्रो गण्डकी प्रदेशलाई वववाद रहहत सहमतत र सहकाययमा 
ववश्वास गदै आधथयक क्रास्न्त र मनमभत्र शास्न्त मलएर आफ्नो सरकारको सव ै

योजनाहरुमा सहभागी हुनुपनेमा दइु मत रहन सक्दैन। माननीय सभामुखज्यु, हामी 
अहहले तनमायणको अमभयानमा भएको हुांदा नीतत तनयम कानून बनाउन ेदेखख वजेट 

तजुयमा गदायसम्म र यसलाई प्रभावकारी कायायन्वयन गराउन ववधिको शासन शसक्त 

लाग ुगनुयपने कुरामा भन ेहामी सवकैो पक्कै पतन ववश्वास छ र यो कुरालाई म एउटा 
सुझावको रुपमा पतन यहाां प्रस्ततु गनय चाहन्छु। हहजो देखख हामीले व्यहोदै आएको 
भ्रष्टाचार अन्य ववमभन्न ककमसमका असमानता ववभेद जस्ता तत नागररकको 
वपडालाई अहहले हाम्रो प्रदेश सरकारको गत वर्यको नीतत तथा काययक्रम अतन चालु 

आधथयक वर्यसम्मको भैरहेको ववमभन्न हाम्रो काययक्रमको कायायन्वयनले हामीलाई वपडा 
हाम्रा जनताको केही वपडालाई पक्कै केहह सम्वोिन भएको कुरा हामीले स्पष्ट 

घामजस्त ैदेखखराखकेो कुरा हो। हामीले बुझ्नु पदयछ योजना सहह छ हरेक योजनाहरु 

सहह छ। तथापी हामीमा यस्तो ककमसमको ववडम्वना छ हामीले फलामलाई फलाम 

सुनलाई सुन भन्न सककरहेका छैनौं। हामीले हहरालाई हहरा जीरालाई जीरा पतन भन्न 

पतन सककराखकेा छनौं। माननीय सभामुखज्यू, अव म अन्तततर भन्न चाहन्छु। यो 
नीतत तथा काययक्रमले प्राथममकतामा पतन अझ ैप्राथममकता मभत्र पारी लैजानु पने 

केही त्यस्ता ववर्यहरु म अमलबहढ ध्यान केस्न्ित होस भनेर पतन अनुरोि गनय 
चाहन्छु त्यसको लाधग सम्पूणय ववर्यहरको ववज्ञहरु सरोकारवालाहरुलाई त्यस बारेमा 
अझ ैबहढ भेटेर अझै बहढ छलफल गनुयपने समयलाई कहहां कतै हामीले अझ ैत्यो 
बारेमा पतन चासो बढाउनको लाधग म ववशेर् अनुरोि पतन गनय चाहन्छु। ववशेर् गरेर 
अहहले हाम्रो नीतत तथा यो काययक्रममा उत्पादन र उत्पादकत्व बदृ्धिका लाधग 

ववतनयोस्जत बजेटहरुमा समानताको ववधि अपनाइयोस पतन अतन म अमलकतत भन्न 

चाहन्छु थोरै मेरो सुझाव पतन राख्न चाहन्छु र अन्तमा हामीले यो नीतत तथा 
काययक्रमलाई अव वजेटको रुपमा ववतनयोजन गरर रहांदा अनुगमन काययववधि 

काययन्वयनका पाटोहरु र समािानका ववर्यहरुलाई शसक्त रुपमा अरुले भन्न ैनपन ै
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अरुले औांला ठडयाउन ैनपन ेढांगले हामीले काम गयौं भन ेमलाई लाग्छ हाम्रो यो 
नीतत तथा काययक्रम एउटा नमुना काययक्रम हुन सक्नेछ। नमुना नीतत हुन सक्ने छ। 
यो प्रदेश एउटा नमुना प्रदेश बन्न सक्नेछ। प्रदेशको आधथयक समदृ्धिको सम्वाहकको 
रुपमा रकेका पययटन, कृवर्, उजाय, उद्योग र भौततक पूवायिारको ववकास गनय लगानी 
मैत्री वातावरण मसजयना गनुय पने कुरालाई पतन म जोड हदन चाहन्् र अव्यवहाररक 

हटका हटप्पणीले कुशल राजनीततको उदाहरण बन्न सक्दैन र यो हाम्रो थलोलाई यो 
सम्मातनत सभालाई मात्र दोहोरी गाउने एउटा ठाउां  बनाउने हो भन ेहामीले जनता 
समक्ष मुख देखाउन लायक पतन नहुन सक्छ तसथय राम्रो कुरालाई राम्रो भन्न ेहाम्रो 
पुराना हाम्रा आफ्ना हजुर आमा बुवाहरुले हदएको सांस्कृतत सांस्कारलाई पतन हाम्ले 

बुझ्नु पने कुरामा म बबशेर् अनुरोि गदै आजको यो सम्मातनत सभामा नीतत तथा 
काययक्रमको जुन आएको काययक्रममा मेरो तफय बाट र मेरो दलको तफय बाट पतन पूणय 
सहमतत भएको यहाांलाई जनाउन चाहन्छु र अन्त्यमा यो नीतत तथा काययक्रम हामी 
सवैको ववकासको लाधग र समदृ्धिको लाधग र हाम्ले देखकेो प्रदेशको समदृ्धि र 
नागररकको सुखख जीवनको लाधग यो कोश ेढङ्गा साववत हुने अनुरोि गदै म ववदा 
हुन्छु। हवस्त िन्यवाद, नमस्कार ।         

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री िन्ञजय दवाडडलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० 
ममनेट । 

िाननीय श्री िन्ञजय दवाडडेः 
सभामुख महोदय, चालु अधिवेशनमा प्रदेश प्रमुखद्िारा प्रस्तुत ७६/७७ को नीतत तथा 
काययक्रममाधथ हामम छलफलमा जुहटरहेका छौं। नीतत तथा काययक्रम गस्म्भर आत्म 

सममक्षा सहहत आएको छ। उपलस्व्िको चचायसांगै आएको आत्मसात गरेर आएको यो 
नीतत तथा काययक्रमले िरातमलय यथाथयतालाई स्वीकार गरेको छ। गत वर्य ७५/७६ 
लाई नीतत तथा सांरचनाका वर्य घोर्णा गररएका आिारमा अतघल्लो वर्य प्रदेश सरकार 
आफ्नो घोर्णामा सफल छ। उसले जे काम गछुय भनेर प्रततवद्िता जाहेर गरेको धथयो 
त्यो काममा सफलता गरेको छ र यो वर्यलाई सांघीयताको जग कायायन्वयन गन े

हहसावले यो नीतत काययक्रम आएको कारणले आिार तयार गन ेजग कायायन्वयन गन े

वर्य भएका कारणले यो नीतत तथा काययक्रमलाई त्यसरी नै बुझ्नु जरुरी हुन्छ भन्न े

ठान्दछु। हामी आफ्नो प्रदेशमा आफ्ना नीततका कुरा मात्रै होइन नीतत नीततगत 
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ढङ्गले आफ्ना नीततहरुलाई अन्य प्रदेश र मसङ्गो मुलुकको राजनीततलाई नै प्रभाववत 

गन ेतागत राख्दछौं भन्न ेकुरा मुख्यमन्त्रीको सम्मेलन र मुख्यन्यायाधिवक्ताका 
सम्मेलनबाट घोर्णा गररएका कुराहरुले पतन प्रतततनधित्व गदयछ। एउटा नीततले 

एउटा कामले एउटा कानूनले कसरी हामी यो मुलुकको समग्र राजनीततमा काम 

गरररहेका छौं ववकास काम गरररहेका छौं त्यो समदृ्धिको यात्राको काम गररराखकेा 
छौं र मसङ्गो मुलुकको राजनीततलाई पतन सांघीयता कायायन्वयका क्रममा पतन हामी 
हाम्रा दृस्ष्टकोण राख्न सक्छौं भन्न ेकुरालाई यो नीतत तथा काययक्रमले प्रष्ट गरेको 
छ। यसकारणले यहाां उल्लेख गररएका िेरै कुराहरु जसले हामीलाई हहजोका कामबाट 

गवय मलन स्वीकार गदयछ। हामीले िेरै कहठनाइका वीच काम थालेका धथयौं। वर्ौं 
वर्यको अनुभवको आिारमा टेकेर हामीले कामलाई प्रारम्भ गरेका होइनौं। आफ्न ै

अनुभवको जगमा टेकेर काम गदायखरेर प्राप्त गरेको उपलव्िीहरु गौरव गनय लायकका 
छन।् आगामी गन्तव्य पतन हामीले तय गरेका छौं । पययटनलाई हामीले हाम्रो 
पूवायिारको एउटा के्षत्र स्वीकार गयाय छौं हामीले अतघल्लो काययनीततमा अतघल्लो नीतत 

काययक्रमा पतन हामीले यो कुरालाई स्वीकार गरेका धथयौं । यस पटक हामीले प्रदेशको 
नीतत तय गरेर प्रदेशको पाांच ववर्यय योजना तयार गरेर यी धचजहरुका ववच अगाडड 

ल्याएका छौं र हामीले भनेका छौं गौतमबुद्ि स्वखणयम बत्रकोणका आिारमा हामी 
सांघ अन्तर प्रदेश सहकाययका आिारमा समदृ्धि प्राप्त गनय चाहन्छौं । यो पुरानै 

कुराको तनरन्तरता होइन। यो नयाां फडको हो जसका आिारमा हामी आधथयक समदृ्धि 

प्राप्त गनय चाहन्छौं। यसका तनममि हवाइ मागय या स्थल मागय या उत्पादनका जोनहरु 

तनमायण गरेर अगाडड जान सककन ेप्रशस्त आिारहरु छन।् त्यसका आिारमा हाम्ले 

अगाडी जान ेबाटो हामीले िेरै आन्तररक पययटन तछमेकी पययटन वर्य या अन्तरास्ष्ट्रय 

पययटन वर्यका हहसावले मात्रै कुरा गरेका छैनौं। पययटनलाई डडस्जलाइट गन ेकुरा पतन 

गरेका छौं जसका आिारमा हामी पययटनलाई हाम्रो आयको मुख्य के्षत्र मुख्य आिार 
मान्न सक्छौं। ववद्युत उपभोगको क्षमताले मुलुकको आधथयक समदृ्धिको आिार तय 

गछय। यो हाम्रव मुलुकमा मात्र होइन दतुनयमा यहह कुरा लाग ुहुन्छ । जुन मुलुकमा 
िेरै ववद्युत उपभोग गनय सक्छन जनताहरु त्यो मुलुकको समदृ्धि माधथल्लो स्तरमा 
छ भन्न ेतय हुन्छ। त्यसकारण हामी ववद्युत खपत क्षमता खपतको क्षमता बदृ्धि 

गनय चाहन्छौं। ववद्युत खपतको क्षमता बदृ्धि गन ेभनकेो आधथयक उपलस्व्ि प्राप्त 

गन ेहो। आधथयक उपलस्व्ि गन ेहदशामा जान ेहो अहहले पतन हामीले मुलुकले रास्ष्ट्रय 

आयमा जतत उपलस्व्ि प्रास्प्त गरेको छ सात प्रततशतको बदृ्धि त हामसल गरररहांदा 
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गणडकी प्रदेशले ७.१ प्रततशतको बदृ्धिदर हामसल गरेको छ। के यसमा हामीले गवय 
गनुय पदैन। अतन आगामी हदनमा हामी मुलुकको समग्र अथयतन्त्रले प्रास्प्त गन े

उपलस्व्ि भन्दा अझ अगाडड जान्छौं भन्न ेकुराको उदघोर् गरररहांदा गन ैसक्दैनौ 
भनेर िारे हात लगाउनुको कुनै अथय हुन्न होला सभामुख महोदय, माननीयहरुले 

छलफलका क्रममा िेरै माननीयहरुले ववशेर् गरर प्रततपक्ष माननीयहरुले सांशोिनको 
प्रस्ताव राख्नुभाछ ९ वुांदे। यो सन्दभयमा मलाई अमलकतत कुरा गनय मन लागेको छ। 
हाम्रा एउटा चधचयत लेखक छन युवा लेखक बुद्धिसागर उनको एउटा उपन्यास छ। 
कणायली ब्लुज त्यहाां एउटा पात्र छ बाल पात्र उसकी हदहद पतन छन उसकी हदहद चाहहां 
सन्तोर्ीमाांको ब्रत वस्छे । सन्तोर्ीमाांको ब्रतमा भोटोमा पुजा गछे र त्यो बाल पात्रलाई 
के लाग्छ भन ेयसो गएर सन्तोर्ीमाांको ओठमाधथ जुांगा बनाइहदन्छ र सन्तोर्ी बा 
बनाइहदन्छ। तपाइले गनय खोजकेो सांशोिन त्यततमात्र ैहो ? सन्तोर्ी बा बनाइ हदएर 
मात्रै समग्र पररवतयन हुन्छ सम्भव छैन । यसकारणले यो तपाइहरुले जे सांशोिनका 
कुराहरु राख्नुभाछ त्यो सप्फै जे भन्नु भाछ भन्न खोज्नु भाछ ववपक्षक्ष माननीयहरुले 

त्यो नीतत तथा काययक्रममा आफैमा स्पष्ट रुपमा आएको छ । आफैमा स्पष्ट रुपमा 
सावयस्जनक स्थलमा वगैंचा तनमायण गन े कुरा सावयस्जनक तथा सरकारी के्षत्रको 
सांरक्षण गन ेवगैंचा तनमायण गन ेकुरा पूणय बाक्यमा आफैमा पूणय भएर आएको छ। 
यसकारणले सांशोिन सांशोिनका लाधग प्रस्ताव गररएको जस्तो लाग्छ। 
माननीयहरुले अांशलाई पूणयमा पूणयलाई अांशमा बुझे झैं गनुय भो यसो गनुय हुन्न होला। 
अांशलाई पूणयमा पूणयलाई अांशमा बुखझयो भन ेलाग्छ सांघको कुरा हाम्ले गनुय पने हाम्रो 
कुरा सांघले गनुय पने हाम्रो कुरा स्थातनयले गन ेस्थातनयको कुरा हाम्ले गन ेयसरी 
गोलमटोल तररकाले बुखझयो भन ेभ्रम पैदा हुन्छ। भ्रम पैदा भयो भन ेहामीले गतत 

प्राप्त गनय सक्दैनौं र तनस्श्चत हदशा पक्रन सक्दैनौं भन्न ेलाग्छ। ववश्व ववद्यालय 

तनमायण गन ेकुरा सांघीय ववश्व ववद्यालयत सांघको कायय के्षत्र हो तर प्रदेशको ववश्व 

ववद्यालय सांघको कायय के्षत्रमभत्रको कुरा हो अनुसुची ६ स्पष्ट रुपमा प्रदेश ववश्व 

ववद्यालय भनेको छ र गण्डकी प्रदेश सरकारले बनाउां छु भनेको गण्डकी प्रदेश ववश्व 

ववद्यालय हो। यस कारण नीततमा जे कुरा उल्लेख गररएको छ त्यही कुरालाई हामीले 

दृढताका साथ समात्न सक्यौं मलन सक्यौं भन ेमलाई लाग्छ हामी हठक बाटोमा हठक 

हदशामा सहह बाटोमा अगाडी जान सक्छौं र मुलुकलाई प्रदेशलाई सहह मागयदशयन गनय 
सक्छौं । यसकारण सांवविानले हामीलाई हदएका अधिकार हाम्ले प्राप्त गरेका 
अधिकार हाम्रा अनुभव हाम्रा काययके्षत्रलाई हेन ेहो भन ेयो नीतत तथा काययक्रमले 



81 
 

आफ्नो तनस्श्चत अधिकार के्षत्रलाई मलएर प्रतततनधित्व गरेर आको छ र यसैलाई 

मलएर हाम्ले अगाडड बढनु पछय भन्न ेलाग्छ । समदृ्धिको सपना तनदाएर देखखन ेहैन 

। तनदाउने सपनात ववहान उठदा वेलुकी देखकेो कुरा केही पतन प्राप्त नहुने हो । 
समदृ्धिको सपनाले त तनदाउनै हदांदैन २४ सै घण्टा काम गनय आग्रह गछय। आह्वान 

गछय यसकारणले यो नीतत काययक्रमले हामीलाई नतनदाउन प्ररेरत गरेको छ । आह्वान 

गरेको छ र मुलुकको समदृ्धिमा अगाडड वढन गरेको छ ककन भन ेत्यले त्यहह 
भन्छ। जानसाांस्ख्यक लाभका हहसावमा जाउां  आज हामी यो अवस्था १५ वर्य पतछ 

अव हामीलाई प्राप्त हुांदैन ।तर त्यले त्यही भन्छ त्यसो हो भन ेतय १५ वर्य २० वर्य 
हामीले नतनदायरै काम गनय पछय । नतनदायरै हाम्ले योजनाहरुलाई कायायन्वयन गनुय 
पछय। त्यहहांबाट समदृ्धि प्रास्प्त गनुय पछयकी यसो गनुय गतलबाटोमा गएको हुन्छ र 
माननीयज्यू ? सभामुख महोदय, ववपक्षी माननीयज्यूहरुले समाजवाद पतन खोज्नु 

भाछ। आफ्नो पाहटयले तयार गरेको नीततलाई छोडरे उदार पुांजीवादको यात्रामा 
हहांडडरहांदा माननीयज्यूहरुले झल्यास्स ववउांझेर समाजवाद एकचोहट सस्म्झनुभाछ 

मलाई खुसी लाग्या छ। तर के सगरमाथाको मशखरमा पुग्नुछ भन्दा स्याङ्गवोचेमै 

गएर सगरमाथाको मशखर भेहटन्छर? हाम्रो समाजवाद गररवीको ववतरण हो र ?  हाम्रो 
समाजवादले गररवी बाांडने भन्या हो र?  हाम्रो समाजवादले समदृ्धिको सहयात्रा 
गरौंपो भन्या त ।अतन समदृ्िीको सहयात्रा तनममि हो भन ेआजबाट हाम्ले कामको 
थालनी गनुय पयोकी परेन ? उत्पादन उत्पादकत्व बढाउन पयो कक परेन नीतत तथा 
काययक्रमले उत्पादन र उत्पादकत्व बढाउांछ भन्छ। कृवर् के्षत्रमा लगानी गछुय भन्छ। 
मोडले फमयहरु बनाउांछ र त्यसलाई व्यवस्स्थत गछुय नीततगत कायायन्वयन गछुय भन्छ। 
के यो गनुय समाजवादको आिार तनमायण गन ेबाटो होइन? आिारभूत तहका उपेक्षक्षत 

उस्त्पडडत गररव जनताहरुलाई आवासको व्यस्था गछुय जनता आवासका हहसावले 

तनमायण गछुय भन्छ यसो गनुय समाजवादको आिार तयार गनुय होइन अगाडड जानु 

होइन र ? यसकारणले जुन यात्रामा हहांडछु भनेको भनेका छौं जुन बाटोमा जान्छौं 
भनेको छौं त्यो बाटो र त्यो यात्रामा हहांडने कुराका तनममि अहहले नै समाजवादको 
प्रततफल प्रास्प्त भएन अहहलेन ैबाांडडहाल भन्नु चाहहां केवल के हो भन ेअततवादमा 
जान ेकुरा मात्र ैहो। हामीले ववगतमा अततवाद व्यहोरेर आएका छौं। सवैलै आ-आफ्ना 
ढङ्गबाट व्यहोरेका छौं। ववगतको अततवादको अनुभवबाट मसकेर हामीले सहह 
ढङ्गमा सहह रुपमा पाइला चालेनौं भन ेयो मुलुकको यो प्रदेशको समदृ्धिको कुरा 
हामीले तछटै यहाां भतनएका समयमा तोककएका समयमा प्राप्त गनय सक्दैनौं। यो 
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कामका लागी चाहहां प्रततपक्ष हाम्रा ववचका यो १५ वर्य २० वर्यको जानसाांस्ख्यक लाभ 

जुन अवसर छ यसका लाधग एकतावद्ि अगाडड बढनुको कुनै ववकल्प छैन। मलाई 
लाग्छ ववपक्षक्ष माननीयज्यूहरुले जुन सांशोिन प्रस्तावहरु राखी राख्नु भाछ त्यो कफताय 
मलनु हुन्छ भन्न े ववश्वास पतन व्यक्त गछुय। मसांचाइमा शुल्क मलन नपाइने गरर 
उहाांहरुले चाहहां सांशोिन प्रस्ताव दताय गनुयभाछ मलाई यसमा िेरै भन्नु चाहहां छैन। म 

मात्रै के भन्छु भन ेएउटा आयोजना तनमायण गररसकेपतछ त्यसको ममयतसांभार गनुय 
पछय कक पदैन ? ममयतसांभार कोर् बनाउनु पछयकी पदैन? उपभोक्ताहरुको तनस्श्चत 

भूममका हुन्छकी हुांदैन? त्यो आयोजनाको हदघयकामलन स्थातयत्वको व्यवस्थापन गनुय 
पछयकी पदैन? त्यो नगरेर त्यो आयोजना हदघयकालसम्म चल्छकी चल्दैन ? त्यसको 
ग्यारेस्ण्ट हामीले गनुय पछयकी पदैन? बारम्वार आयोजनाहरु बनाइने भस्त्कने र फरी 
सरकारी मुखमात्र ताकक रहन ेहो भन ेहहांडदै छ पाइला मेटदैछको बाटोमा हामी अग्रसर 
हुन्छौंकी हुन्नौं त्यो कुरामा चाहहां हामीले गस्म्भर छलफल गनुयपछय। मलाई ववपक्षी 
माननीयलाई यततमात्र अनुरोि गनुयछ कक िेरै टाढा जानु पदैन धचतवनको पञ्चकन्या 
मसांचाइ प्रणालीलाई एकचोहट अवलोकन गनुय भए पुग्छ। के जायज भन्न ेकुराको त्यहहां 
छलफलले काकफ हुन्छ भन्न ेमलाई लाग्छ । यसकारणले यहद हामीले यो मुलुकको 
समदृ्धि प्रदेशको समदृ्धि चाहन्छौं यसको ववकास चाहन्छौं भन ेववज्ञान र प्रववधिको 
प्रयोग गछुय समाजको ितु ववकासमा अग्रसर हुन्छु भन्न ेहामीले कुरा गछौं भन ेएक 

घर एक िारा पुयायउने प्रदेश सरकारले भन्याछ। केन्िदेखख गाउको सदरमुकाम सडक 

जोडछु भन्याछ। बाटो पुल पुलेसा बनाउां छु भन्या छ त्यसकारण उपयुक्त वातावरण 

बनाउन तनममि हामी सप ैहामी सप ैसिापक्ष प्रततपक्ष सरकारी कमयचारी नागररक 

समाज सप ैएकजुट भएर लाग्नु पने होइन यो हाम्रो दातयत्व होइन? हामी सरकारले 

ल्याएका कुरालाई ववपक्षीमा बस्दा ववरोि गनुय पछय भन्न ेनाममा सवै कुराको ववरोि 

गनय सक्तैनौं होला समदृ्धिको यात्रामा सांगसांगै हहांडनु पछय होला लाग्छ के सक्कली 
के नक्कली भन्ने कुरा चाहहां हाम्रो गाउांघरततर एउटा भनाइ पतन छन खले जाांतोमा 
थाहा हुन्छ भन्न ेकुरा भन्न ेगछयन त्यसकारणले मैले िेरै यतातफय  समय खचय गररन 

मात्र के भनें भन ेकमयचारीको सरुवा बढुवा सरकारको दातयत्व र स्जम्मेवारीको कुरा 
हो। प्रततपक्षीहरको होइन होला। कमयचारीलाई बोकेर कमयचारीका मानमसकतामा बोकेर 
बहककएर हहांडडरहेका प्रततपक्षीहरुले सफलता प्राप्त नगरेका पतन इततहास छन 

त्यसकारणले सरकार आफ्ना काममा दृढताका साथ जनपक्षका साथ काम गरररहेको 
छ। ल्याएको नीतत काययक्रमले आगामी हदनमा यो प्रदेशको ववकास उन्नती र 
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समदृ्धिका लाधगत स्पष्ट मागयधचत्र खोलेका कारणले पुणय समथयन गदै ववदा हुन्छु। 
िन्यवाद।                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          

 

िाननीय सभािुख 

माननीय श्री इन्ििारा ववष्टलाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु समय १० ममनेट 

।      

िाननीय इन्द्रिारा ववष्टेः 
माननीय सभामुख महोदय, गण्डकी प्रदेश सभामा २०७६ जेठ २४ गते माननीय प्रदेश 

प्रमुखज्यूद्िारा प्रस्तुत गनुय भएको आधथयक वर्य २०७६/७७ को नीतत तथा काययक्रममा 
ववर्यमा हामी यस गररमामय सदमा छलफल गदै छौं । तर थोरै बोल्छु । समयको 
पखेटा हुन्छरे त्यसलाई समात्न ेप्यास गरौं । सभामुख ज्यू मलाई के लाग्छ भन े

गण्डकी प्रदेश सरकार सांघीय लोकतान्त्रीक गणतन्त्रात्मक शासन व्यवस्थाको 
माध्यमबाट गण्डकी प्रदेशको ववकास समदृ्धिको जन आकाांक्षा पुरा गनयका लाधग 

प्रततवद्ि भएको यो नीतत तथा काययक्रमको २०३ बुांदाले छलयङ्ग परेको महसुस भएको 
छ । ककनकी यो प्रदेश सभाको सदस्यको हैमसयतले आफुले महसुस भएको केही बुांदा 
मात्र सुझावको रुपमा २०७६ बैशाख २७ गते माननीय मुख्यमन्त्रीज्यू, आधथयक 

माममला तथा योजना मन्त्रीज्यू र प्रदेश योजना आयोगमा समावेश गनयका तनस्म्त 

तनवेदन हदएको धथएां ताकक बुांदा नां.३५, ५७ र १४१ ले प्रष्ट रुपमा ल्याएको देख्दा यो 
प्रदेश सरकार आलोचनामा होइन सुझाव सहकायय र सल्लाहको पखायइमा छ भन्न े

प्रष्ट रुपले प्रस्ततु भएको देखखन्छ सोको लागी हाहदयक िन्यवाद हदन चाहन्छु कक 

आफुलाई पतन गौरवास्न्वत भएको महसुस भएको छ। सभामुख महोदय, यतत मात्र 

कहाां हो र आफुत दगुयमबाट प्रतततनधित्व गन ेसदस्यको हैमसयतले गदाय यो नीतत 

काययक्रममा बुांदा नां.१९, ३७, ४१, ६६ र ६१ र ३२ लाई पढदा यो सरकारले ववरे्श ध्यान 

पूवयक ववकास समदृ्धिको आकाांक्षा पुरा गनय गनुय पदयछ भन्न ेछलयङ्ग भएको देखखन्छ 

। साथै कोही माननीय साथीहरुले यो नीतत तथा काययक्रम सदरमुकाम केस्न्ित भएकी 
भन्नु हुन्छ। तर मलाई के लाग्छ भन ेयो नीतत काययक्रमलेत ११ स्जल्लाको कुना कुना 
खोजीखोजी समेहटएको जस्तो देखखन्छ। त्यस अथयमा पतन हाहदयक िन्यवाद हदन 

चाहन्छु। सभामुखज्यू, थोरै सुझाव गण्डकी प्रदेश सरकारलाई राख्न चाहन्छु। बुांदा 
नां.२३ मा उत्कृष्ट काम गन े२७ जना राष्ट्रसेवकलाई पुरस्कृत गररएको छ। अव थोरै 
रकमले हैन कमयचारीलाई थप काम गनय हौसला ममल्ने गरर पुरस्कार बदृ्धि गनुयपने 

देखखन्छ र काम नगनेलाई डण्डा पतन। दगुयम र दरुदराजमा काम गन ेकमयचारी 
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साथीहरुलाई समेत केहह व्यवस्था गरर दगुयममा काम गनय ताांती लाग््यो की त्यसै 

गरर बुांदा नां.१२३ र १२५ मा उल्लेखखत अन्तरास्ष्ट्रय सम्मेलन केन्ि प्रदेश सरकारको 
मुख्य प्रशासतनक केन्ि प्रदेश सभा भवन प्रदेश प्रशासतनक प्रततष्ठान तथा ववमशष्ट 

पदाधिकारीहरुको आवास तनमायण एकै छाना मुतन सम्पूणय सेवा सुवविा सम्पन्न 

मुख्यमन्त्री टावर नामक एकककृत सांरचना तनमायण गदाय पययटन आकर्यण तथा 
आधथयक रुपमा समेत कम खचयमा तनमायण हुन्छकी र त्यसै गरी बुांदा नां.१२८ मा प्रदेश 

मशक्षा नीतत कानून र मापदण्ड तयार गरी कायायन्वयनमा ल्याउने छ भन्न े मशक्षा 
नीतत ववदेशमुखी हैनकी स्वदेशमुखी जस्त ै पानीमा खेल्ने भन्दा हहउांमा खेल्न े

व्यवसातयक मशक्षालाई महत्व हदन जरुरी देखखन्छ। अन्तमा सफल गण्तव्यको तय 

भैसकेको छ। अव सफल यात्राको कामना गदै आफ्नो साथ र समथयन रहेको जानकारी 
गराउां दै ववदा हुन्छु। िन्यावाद।  
 

िाननीय सभािुख  

माननीय श्री कृष्णचन्ि नेपाली पोख्रेललाई छलफलमा भाग मलन समय हदन्छु ।     

िाननीय कृष्र्चन्द्र नेपाली पोख्रेलेः 
सभामुख महोदय, २४ गते गण्डकी प्रदेश सरकारले प्रदेश प्रमुख माफय त सम्मातनत 

सभामा प्रस्ततु गररएको नीतत तथा काययक्रमका ववर्यमा हहजो देखख हामी छलफलका 
क्रममा छौं र यहाां सिा पक्षका साथीहरु प्रततपक्षका साथी सबैले िेरै कुराहरु राखी 
सक्नु भएको अवस्था छ। म नीतत तथा काययक्रममा आउनु भन्दा अगाडड म 

चाहस्न्थन तर अमलकतत केस्न्िय राजनीततततर पतन जान पने जस्तो अवस्था आयो। 
यस अथयमा म नीतत तथा काययक्रममा आउनु भन्दा पहहल्यै यहाां हाम्रा सभासद 

साथीहरुले प्रततपक्षको सामलनताको ववर्यमा व्यङ्गयात्मक तररकाबाट, 

उिेजनात्मक तररकाबाट प्रश्नहरु यहाां उठाउनु भाको छ म चाहस्न्थन आज नेपाली 
कां गे्रस सांसदीय दल गण्डकी प्रदेश तमाम मेरा काययकतायहरु आम जनसमुदायबाट 

मेडडयाबाट पतन एउटै प्रश्न झेमलराखकेो छ कक ततमम सिा पक्ष होकी प्रततपक्ष हौ ? 

हामीले भनेका छौं हामी प्रततपक्ष हो तर त्यस्तो प्रततपक्ष होइन जसले हतनमुन 

वपररयडमा पतन तोडफोड गदै रेमलङ्ग भाांचदै हहांडोस त्यो हामी होइन । हामी त्यस्तो 
प्रततपक्ष हो जसले भार्ण गनय जान ेअथय मस्न्त्रको हातबाट वजेट पुस्स्तका खोसेर 
फ्याक्नी त्यो पतन प्रततपक्षी हामी होइन। यो जवाफ हामीले हदएका धथयौं र आज 

यहह सदमा मैले हदन बाध्य ककन छु भन ेजो ममत्रले हामीलाई मसकाउनु भाको छ 

स्प्लज लोकतन्त्रको ववर्यमा अभ्यासको ववर्यमा कमसेकम कां गे्रसलाई अततय चाहहां 
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नहदनोस सल्लाह हदन सक्नु हुन्छ नम्वर वान अको म यततमात्र भन्छु अको यहाां 
प्रश्न के आयो भन ेववगतका चाङ मलएर आको फेरी केन्िीयमै गरैाछु है म ववगतमा 
यतत िेरै चाङ भ्रष्टाचारका चाङ, बधेथततका चाङ भनेर कताकता इस्न्डकेशन ववगत 

भन्नासाथ नेपाली काांगे्रस मभत्र देखाउने जुन एउटा प्रववृि छ त्यो पतन यहाां व्यक्त 

भयो। हेनोस हहसाव गरेर ६२/६३ को आन्दोलन पतछ यो मुलुकमा कम्युतनष्टहरुले 

कतत शासन गरे ? हो हहजो तपाईहरु कोही एमाले हुनुहुन््यो कोहह माओवादी केन्ि 

हुनुहुन््यो अलग पक्ष हो। तर दइु ततहाइ भन्दा बढी समेत तपाइहरुले गनुय भा्यो 
त्यो चाङ कल्ले बनाको हो ? त्यसो भएको हुनाले कुनै पतन कुराहरुलाई मेरो अनुरोि 

के हो भन ेहठक ठाउांमा हठक तररकाले भन्नु प्यो  जस्तो लाग््यो यो फोरम त्यो 
होइन होला आज र यतत भतनकन म फेरर के भन्न चाहन्छु भन ेभ्रष्टाचारका कुरा 
माधथ फककिं दासाथ म चुप बस्न सक्दैन फेरी तल फककिं दा म चुप प्रततपक्ष अहहले 

सम्म चुप भैसक्यो माधथ ककन बमसन्न भन्दाखरेी एक डढे वर्य भयो मेरो मुखबाट 

ककन भनाउनु हुन्छ सिा पक्षको नेततृ्व तहमा रहन ेस्जम्मेवार नेताहरु जसको नाम 

मैले ककन मलन पछय यो भ्रष्टाचारको ववर्यमा यो वतयमान सम्मानतनय प्रिानमन्त्री 
ओलीजीले नेततृ्व गरेको सरकारको ववर्यमा वहाांहरुले व्यक्त गरेका कुराहरु 

तपाईहरुले सुतनहदनु भयो भन ेहामीले भन्न ैपदैन। के राम्रो गनुय भाछ भ्रष्टाचार सुन्य 

सहनमशलता भाको छ ? म प्रश्न गनय चाहन्छु। जहाां जो प्रदेश कुरो हो आएकै छैन। 
ककन भन ेयहह सन्दभयमा भतनराछु प्रदेश सरकारले के भन्दाखरेी त्यो ल्याएको छ म 

पतन भ्रष्चार गहदयन गनय पतन हदन्न भन्न ेएउटा नारा ल्याउनु भाको छ। सभामुख 

महोदय, यसमा मेरो यवि के भनाइ छ भन े भ्रष्टाचार तनयन्त्रण नाराले हुांदैन। 
भ्रष्टाचार तनयन्त्रण नाटक गरेर पतन हुांदैन। भ्रष्टाचार तनयन्त्रणको लागी हाम्रो जस्तो 
समाजमा सशक्त मेकातनजम हुनुपछय र नेततृ्वमा बस्न े मान्छेको दृढ सांकल्प 

हुनुपछय। अतन मात्र त्यो तनयन्त्रण हुन्छ र मैले दखुका साथ भन्नु पछय सभामुख 

महोदय हाम्रो मुख्यमन्त्रीजीको तनयत सफा छ म वहालाई सम्मान गछुय। तर के 

भ्रष्टाचार रोक्न सक्नु हुन्छ यहाां ? वहाांले भ्रष्टाचार रोक्ने मेकातनजम छ नाराले 

हुन्छ त्यसो भएर यो बाध्यता पतन छ तपाइहरुलाई भ्रष्टाचारको ववर्यमा बोल्न अको 
एउटा यहह सदमा आएको मैले भन्न ैपछय अथय मन्त्रीजीले यहाां आफ्नो जवाफ हदांदै 

गदाय कताकता साांसदहरुले उठाएका प्रश्न अथायत ववकास तनमायणमा हाम्रो पतन 

सहभाधगता हुनु पयो। हाम्रो पतन शेयर हुनु पयो भनेर भनेको कुरालाई वहाांले अांशवण्डा 
खाजकेो भन्न ेअथय लगाएर जवाफ हदनु भाको छ र त्यस्त ैमाननीय मुख्यमन्त्रीजीको 
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जवाफमा पतन एक ठाउांमा वहाांले के भन्नु भयो भन ेयो भागवण्डाको राजनीतत हुांदैन 

भन्नु भो। अव तय दइुटै कुरालाई म अनुरोि गनय चाहन्छु सभासदहरुले नभागवण्डा 
खोज्या छ नअांशवण्डा खोज्याछ सभासदहरुले यो मसङ्गो प्रदेशले के खोज्याछ भन े

तपाइको ववकास तनमायणको अमभयानमा हाम्रो पतन भूममका हुनुपयो र त्यसमा 
समानता पूवयक हुनुपयो यवि खोज्याछ। यलाई यहद हाम्ले भागवण्डा अांशबण्डाततर 
भन्यौं भन ेत्यो धचज मलाई लाग्छ त्यतत व्यवहाररक हुांदैन। यो मैले स्मरण गराउन 

चाहन्छु। यहह हाउसमा अमभव्यक्त भएका कुराहरु हुन। सभामुख महोदय यसपतछ 

अव म एउटा अको कुरो मैले भन्न चाहन्छु। मलाई खुसी लाग्यो। आज म त्यहाां वस्दै 

गदाय यहाां एकजना माननीयज्यूको अमभव्यस्क्त सुन्दै गदाय बडो आनन्द आयो। त्यो 
के हो भन ेप्रश्न यहाां के धथयो भन ेएकजना सभासदले भन्नुभो जव लोकतान्त्रीक 

समाज मुल्य र मान्यतामा आिाररत समाजवाद भतनसके पतछ तेलाई लोकतान्त्रीक 

समाजवाद भस्न्दय हुन्छ भन्न ेतकय  धथयो। त्यसलाई यो भतनसकें  तेस ैआयो भन्न े

पतन कुरो आयो र पतछ एक जना माननीयजीले व्याख्या गनुयभो मैले हठक त्यहह 
व्याख्या ववपी कोइरालाले गदाय वहाांले नेपालको सन्दभयमा समाजवादको व्याख्या गदै 

जाांदा वहाांले उदाहरण हदनु हुन््यो कक एक पाथी दिु छ सय जनालाई बाांडड हदयो भन े

एक एक चम्चा हुन्छ बराबरीको नाममा बाांडहदनी त्यो समाजवाद होइन सय जना छ 

भन ेदश पाथी ततममहरुले दिु उत्पादन गर कमसेकम एक एक माना अथवा आिा 
आिा माना खुवाउनु पछय जवसम्म सय हुांदैन तवसम्म जततलाई पुग्छ त्यततलाई 

बाांडन ेहो भन्न ेवहाांको व्याख्यालाई त्यततखरेको पेपरहरु छन भन ेिेरै अपव्याख्या 
गरी आज सम्मातनत सभामा हाम्रो कम्युतनष्ट पाटीका माननीय सदस्यज्यूबाट 

व्याख्या गरररहांदा मलाई लायो यो लोकतान्त्रीक समाजवादी जुन सांवविान छ आज 

मलाई लाग्छ ववपी कोइरालाको आत्मा सन्तषु्ट हुन्छ। हहजो वहाले यहह गनय खोज्नु 

भाको धथयो र सभामुख महोदय अव यतत भतनकन अव म यो नीतत तथा काययक्रमततर 
आउन चाहन्छु। नीतत तथा काययक्रममा दइुटा भाग पाए। एउटा ववगतका कुराहरु 

छन।अव आगामी गन ेकुराहरु छन। यसमा मैले सररर पढदाखरेर मलाई के लायो 
भन ेचुनावत हुनेवाला छैन अव भन ेजस्तोनी लायो। ककनभन ेचुनावी वर्यमा यस्ता 
वजेट आउने प्राय प्रचलन हुन्छ। यतत िेरै त्यहाां कुराहरु राखखयको छ। तर त्यसलाई 

फेरी यहाां माननीयजीहरुले नराम्रो भन्यो त्यो हैन रामै्र कुरो नराम्रोको अथय हैन तर 
अहहलेको कन्टेन्टसमा त्यो आवश्यक धथयोकी धथएन अथवा त्यसैलाई कायायन्वयन 

गनय सककन्छकी सककां दैन हहजो कायायन्वयन गरेकी गरेनन यो कमसमा हेनुय पछय जस्तो 
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मलाई लाग्दछ र हहजोको हदनमा भन्दै गदाय म भन्न चाहन्छु। केही कुराहरु हामीले 

प्रदेशलाई धचनाउन ेगरेकै हो त्यो तपाइहरुलाई िन्यवाद हदन्छु म। यद्यपी जतत 

हुनुप्यो त्यो भएन। जतत वजेट खचय गनय प्यो त्यो खचय गनय सककएन। सक्नु 

भएन। यो हामी भनौं सककएन। तर जहाां भएका छन केहह सडकका कुराहरु छन, 

खानेपानीका कुराहरु छन। यस्ता हाडयवयर टाइपका काययक्रम जो छ त्यो देखखएको छ 

। यलाई हामीले वेलकम गछौं। हो तेले पुग्दैन। हहजो तपाइहरुले गरेको प्रतवद्िता 
भन्दा त्यो िेरै कम हो र पतन भएको छ ककनभन ेहाम्रो पतन इन्टे्रष्ट कहाांनरे हो भन े

प्रततपक्षकोनी इन्टे्रष्ट कहाांनरे हो भन्दा आखखर हामी पतन के चाहन्छौं भन ेहाम्रो 
सरकार सात ैप्रदेश मध्ये एउटा नमुना बनोस। एक त यो बन्नी भन्नी हामी बन्नी 
हो प्रदेश बन्नी भनेको त सव ैबन्नी होनी यसकारण हाम्रो भूममका हामीले सकभर 
सकारात्मक रुपमै हामी हेछौं। यसको अथय यो पतन होइन यहाांहरुले नीतत तथा 
काययक्रम ल्याउनु हामीले त्यसको के कुनै प्रास्क्टसै भएन। अहहले म अनुरोि गनय 
चाहन्छु  हाम्रो सभामुख महोदयलाई एउटा कुरो हामीले तनष्पक्ष भन्नु पदाय मलाई 
थाहा भएन यो नीतत तथा काययक्रम जस्तो ववर्यमा छलफल गदै गदायखरेी प्रततपक्षले 

उठाएको प्रश्नको जवाफ सरकारले हदनी होकी फेरी हामी जनप्रतततनिीले हदउां  ? यो 
के प्रायस्क्टस छ ? यो पतन कमसेकम गरेर नस्जर बसाउने कुरो हो भन्न ेमलाई 
लाग्दछ। यहाां के देखखयो भन्दाखेरी जवाफ उताबाट आयो यताबाट गयो यो देखखया 
हुनाले यहहनै हो भन ेत हठकै छ होइन भन ेत करेक्सन गरौं के अव के जवाफ हदनु 

हुन्छ मुख्यमन्त्रीजीले। अतघ तपाइहरुले हदएको जवाफ हठक हो कक वा वहाांले हदया 
जवाफ हठक होकी यो एउटा के हो भन ेसाझा सवाल हो र अव जहाांसुकै म यहाां नीतत 

तथा काययक्रमका कुराहरु छन। अव िेरै बुांदागत रुपमा हाम्रा साथीहरुले यहाां राखी 
सक्नु भाको छ। सिा पक्षलेत राख्नीन ैभयो। अव म त्यो िेरै डडटेलमा नगैकन केहह 
कुराहरु राख्न चाहन्छु र त्यो भन्दा पहहल्यै यहाां जुन सांशोिनको कुरा आको छ त्यो 
सांशोिनलाई समथयन पूणय समथयन रहेको कुरा पतन यहाां व्यक्त गनय चाहन्छु र 
सांशोिनलाई पतन एउटा के देख े मैले भन े हेन ेनजररया हुन्छ। आजकैो कुरा गरौं 
मुख्यमन्त्रीजी यहाां हुनुहुन्थेन एउटा तनयमावलीको एउटा प्रयोग भयो। के यो नीतत 

तथा काययक्रममा उहाांको उपस्स्थतत हुनु पतनयकी नपनी तनयमापवि भयो। अतन हेदै 

हामी धथयौं वहाां आउनु भयो त्यो हरायो। यो भन्या प्रास्क्टस हो। यसलाई वाफरे भन्न 

जरुरत ैछैन ककनभने सांसद र आज प्रास्क्टक भो। अव माननीयजीहरुलाई मन लाग्यो 
समथयन गन े नभए जसले प्रश्न गयो तेले लगाउांछ। कमसेकम लोकतन्त्रमा यो 
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प्रास्क्टसमा गयो यलाई उपलस्व्िको रुपमा मलयो भन ेलोकतन्त्र मजबुत हुन्छ। अव 

मैले मन नपयाय कुरो सुन्दै नसुन्नी मैले अतघ मुख्यमन्त्रीसांग अमलकतत साइडमा 
भन्या धथएां। के हो भन ेयही हो मन्त्री हुनुको मजा चाहहां हाउस मभत्र हुांदैन बाहहर मात्र 

हुन्छ भनेर खुसुक्क गयाय धथएां। त्यो त सहह कुरो हो। तर सिा पक्षाले त्यो िैययता 
कमसेकम गनोस भनेर त्यो भएर हामी अिैयय हुने कुरो पतन छैन क्या फेरी तर होस 

भन्न ेअनुरोि गनय चाहन्छु। अव ववगतको कुरा एक दइु वटा कुराहरु जस्तो मुख्य 

आिार पययटन यसमा त वववादै छैन। हामीले मानेका छौं। हाम्रो प्रदेशको आिार पतन 

पययटनै हो। अव यलाई अगाडड बढाउने सन्दभयमा अहहले पतन के आइराछ भन े

पययटनको हव पययटकीय राजिानी पोखरालाई बनाउने गौतम बुद्ि स्वखणयम बत्रकोण 

हवाई हव अमलकतत नयाां एउटा अरु पुरानै कुराहरु आको छ र एउटा हवाइ हव भन्या 
छ। अव हहजो त्यो हवाइ हव भन्न े धथएन। यहाांबाट मुख्य-मुख्य शहरहरुमा जान े

अतन यता उता जाने अतन हव बनाउने भतनयो । यो सुन्दा नराम्रो त कसैले भन्दैननी 
राम्रो हव बनाउने कुरो त्यस्तै अको ७५/७६ मा केभो भन्दाखेरी २२ सम्ममा २० लाख 

टुररष्टहरु ल्याउने भतनयो। अहहले के भन्या रच भन े२२ मा बावर्यक २० लाख भनेर 
अमलकतत बढायो। यसमा मेरो भनाइ के हो भन ेहहजो पतन होमस्टे भनेर तीन सय 

तोककयो। अहहले होमस्टे प्रवियन गररन ेछ भतनयाछ अथायत त्यो तीन सय के भयो 
अथवा अब कतत सय हो त्यो छैन तन। यस्ता कुराहरुले के हुन्छ भन ेखास पररणाम 

देखाउां दैन आज होमस्टे कुरा गनुय हुन्छ भन ेहामीले त्यततखेर पतन भनेका धथयौं। 
कमसेकम यलाई तीन सय  नभैकन तपाइले डढे सय वा दइु सय तपाइको 
क्यापामसहटले जतत भ्याउां ्यो सरकारको बनाएर तेलाई बजेट राम्रोको व्यवस्था गरेर 
उदाहरणीय बनाउन पाको भए एउटा प्रदेशलाई धचनाउने एउटा चाहहने धचज बन््यो 
। अब प्रदेश धचन्न कहाां जान े? तीन सय मध्ये दइु सय पचहिर आयो भन्नु भाछ 

अव त्यो केही जहाां भार्णमा आनन्द मलइएला तर कफल्डमा त्यो छैन। त्यस्त ैमोडले 

फमयका कुराहरु आए कमसेकम त्यो नहोस भन्न ेहाम्रो हो । त्यसबाट हाम्ले मसक्नु 

पछय भन्न ेमेरो अनुरोि छ। अको उजायको ववर्य उजायमा त म िेरै जान चाहन्न यहाां 
के भयो भन्दाखेरी ठुला-ठुला जलाशययुक्त उज्यालो प्रदेश आहद इत्याहद कुराहरु 

छन। यसमा के हो भन्देखख गररनेछ हुन्छ वावर्यक वजेट हो एक वर्य हो। एक वर्यमा 
पतन हामीले कफक्स गरेनौं भन ेर त्यही गररने छ हुनेछ जानछे भनेर राम्रो राम्रो मशर्कय  
राखखहदएर मात्रै यो समदृ्ि हुन सक्तैन भन्नी मेरो यहाांहरुसांग सरकारसांग अनुरोि 

छ । त्यस्त ैअव यहाां पययटन मसनेमा सुहटङ्ग स्पोट बनाउने कुराहरु आहद इत्याहद 
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छन यहाां अरु कुनै पतन कुरालाई मशर्यकलाई नराम्रो एक घर एक िारा प्रदेश सरकारको 
अमभभारा वातावरण मैबत्र प्रववधि पूवायिार एकककृत वस्ती घर घरमा अस्प्टकल 

फाइबर तथा व्रोडबेण्ड नेटवकय  अव यसलाई कसैले ववरोि गछय ? एक घर एक िारा 
सरकारको अमभभारा गण्डकी प्रदेश स्वच्छ सफा हराभरा प्रदेश, वातावरण मैबत्र प्रववधि 

पूवायिार युक्त नमुना बस्ती,समदृ्धिको अमभयान युवाको योगदान खाद्य वस्तुमा 
सुद्िता हामी सवकैो प्रततवद्िता, त्यो मभत्र आली देखख थाली सम्म, शुद्ि र सस्ता 
खाना बिशाला देखख भान्छासम्म, शुद्ि स्वस्थ र स्वच्छ मासु, गोठ देखख ओठ सम्म 

शुद्ि र स्वस्थ दिु अव एलाई त कहाां ववरोि गन ेयो के भन्या हो अरु त थाहा भएन 

त्यतत भस्न्दय पुग्छ खतै जान ेकुरो प्रश्न त्यहाांनेर हो। हाम्रो भनाइ के हो भन ेयी सव 

कुराहरु अस्न्तम बर्यततर हुन््योकी भन्न खोज्या हो अव अहहले के हुन प्यो भन े

उदाहरणको लाधग हामी सभामुख महोदयकै नेततृ्वमा सुदरुपस्श्चमततर गयौं। त्यहाांको 
कणायलीको मुख्यमन्त्रीले के भन्नुभो भन ेहामी यसपटक टोटल हाडयवयरततर लाछौं। 
प्रत्येकलाई भौततकमा छ सडक ५ करोड पययटन छ पययटन सडक भनरे ५ करोड अतन 

अको कुन मन्त्रालय छ मशक्षा घुमाइ कफराई सव सडकमा हास्ल्दयाछम हामीले यो 
बर्य हामी पुरा तछचल्छौं अतन त्यसपतछ जान्छौं भन्नु भा्यो उहाांले हाम्रो मुख्यमन्त्री 
त झन अनुभवी केन्ि समेत हाांक्या मान्छे । त्यसो भा हुनाले मेरो भनाइ के हो भन े

केहह देखाउनीततर लगौं। त्यो भनेको के हो त भन्दा सडक, मसांचाई, खानेपानी तयन ै

हुन।् यसमा ववशेर् फोकस गरेर प्रदेश सरकार यहाां छ भनेर देखाउन नपरोस मान्छेले 

देखोस।् जस्तो उदाहरणको लाधग पोहोर तपाइहरुले हाम्रो सरकारले गरेको जुन 

तनवायचन के्षत्रको सडक छ अव त्यहाां हहांडने मान्छेले अको वर्य यो प्रदेश सरकारले 

बनाको आफै भन्छ। हामीले भन्न ेपदैन। त यसरी प्रदेश सरकार धचतनने ककमसमको 
यो योजना यहाांहरुले ल्याउनु भएको भए राम्रो हुन््यो भन्न ेहाम्रो सुझाव हो। अव यो 
घर घर र घरमा एक एक िारा नराम्रो हो त कसैले भन्दैननी त्यसो भएको हुनाले 

यस्ता कुराहरुलाई डडफेन्स भन्दा पतन यहाांहरुले व्यवहारमा उतानुय पछय भन्न ेमलाई 
लाग्दछ र अको चाहहां के छ भन ेअव तयनै कुराहरु राख्दै अव मैले के गनय खोजें भन े

यो केहह कुराहरु केहह कुराहरु मेरा राख्न चाहन्छु त्यो मध्ये एउटा केहो भन ेम िन्यवाद 

हदन चाहन्छु। यो लोमान्थाङलाई ववश्व सम्पदामा लान ेभनेर तनणयय गनुय भो यो 
प्रदेशको एउटा पुांजी हो त्यो पतन। तेलाई म िन्यवाद हदन चाहन्छु। त्यस्तै अको 
एउटा पुांजी छ हामीमसत त्यो पुांजीलाई हामीले प्रयोग गनुय पछय। त्यो भनेको के हो भन े

हुनत अतघल्लो वर्य मैले आफ्नो वक्तव्यमा राख्या धथएां त्यो कुरो तर पतछ आएपतछ 
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तेलाई शामलग्राम कररडोर सम्म भनेर सम्वोिन गररयो । यसमा मेरो सरकारसांग के 

अनुरोि छ भन े हाममसांग एउटा ठुलो सम्पदा छ त्यो के हो त भन्दाखेरी यो 
कालीगण्डकीमा भएको शामलग्राम त्यो शामलग्राम त्यततकै शामलग्राम भाछैन त्यो के 

रैछ भन्नु होला भन े  यो त्यस्तै सागर जव उत्पात भो त्यो लेबुल ब्रष्ट भएर जव 

हहमालय बन्यो त्यो समुन्िको सतह माधथ आयो। यो शामलग्राम भनेको समुन्ि त्यो 
पतन िेरै तल र धचसो पानीको िारमा हुने जीवको अवशेर् रहेछ। जव त्यो हहमालमा 
आयो के भो भन े यसरी हहमाल आइसकेपतछ त ववचमा आएपतछ पहहला यो 
कामलगण्डकी उिरततर बग्दो रैछ। जव त्यो िार गण्डकी भन्दानी त्यो िार जव यो 
आइसकेपतछ त्यो िार यता मोडडयो र त्यो समुन्िको धचज माधथ आको छ र त्यो 
भनेको हजारौं हजार वर्य पुरानो कुराहरु पृ् वीको उत्पविदेखख मलएर तय सव ै

कुराहरुलाई अध्ययन गनय ममल्नी धचज रैछ ।यो मैले यविकै भन्या छैन । यस 

ववर्यमा द हाउस युतनभमसयहट क्यानडाले १९८८ मा एउटा ररपोटय पेश गयाय रछ। जुन 

ररपोटय यो इटली, िान्स, जमयनी तीन देश र क्यानडा ४ देशका साइस्न्टस्टहरु ११ 
जनाले एउटा ररपोटय तयार गरेका रहेछन। जसले यो उजागर गरे र यसले के भन्यो 
भन ेभन्दाखेरर यो के्षत्रलाई सांरक्षण गयो भन ेयो अनुसन्िान केन्िको रुपमा डभेलप 

गनय सककन्छ । यो त ठूलो कुरो हो। भुगभयववदहरुलाई यो प्रमाणको आिारमा आएर 
यहाां चैं अनुसन्िान गनय पाउनी भन्या कुरो ठुलो कुरो हुन्छ यस अथयमा यलाई ववश्व 

सम्पदामा राख्नी प्रयत्न पतन भारैछ पहहला अमल पहहलेको सरकारले तर त्यो वीचमै 

हटेको हुनाले यलाई यहद राख्न सककयो भन ेहाम्रो प्रदेशको लाधग एकदम राम्रो हुन्छ 

भन्न ेमलाई लाग्दछ त्यस्तै यहाांहरुलाई थाहा छ गण्डकी प्रदेशको एउटा महत्वपूणय 
भाग िाममयक स्थलको रुपमा देवघाट िाम छ। देवघाट िामको ववर्यमा पतन मैले 

भतन राख्नु पदैन र सरकारको यो बत्रवेणी देवघाट हुांदै जान ेयो जुन प्रोग्राम छ त्यो 
त्यसमा पतन परेको छ। तर त्यतत मात्रै हैन यसलाई हामीले एउटा आध्यास्त्मक ररसचय 
सेन्टरको रुपमा पूवीय दशयनको िाममयक आध्यास्त्मक ररसचय सेन्टरको रुपमा यलाई 
डभेलप गराउन सक्यो भन ेयो सवा अरव दक्षक्षण मात्रै हैन आज हाम्रो पूवीय दशयन 

धगता लगायतका शास्त्रहरु पस्श्चमा युतनभमसयहटहरुमा पढाउन थामलयाछ भन ेत्यो 
ररसचय सेन्टरको रुपमा डभेलप गराइयो भन ेप्रदेशको एउटा ठुलो फाइदा हुन्छ भन्न े

मलाई लाग्दछ। यो पतन म अनुरोि गनय चाहन्छु। अको लाइफ लाइन मानेको अतघन ै

प्रशङ्ग आइसक्यो छ। बत्रवेणी देखख कोरलाको कुरो यसमा मेरो अनुरोि के छ भन े

त्यहाांका जनताका आवाज पतन यहाां आयो म भन्दा पहहल्यै। तत्कालै एउटा गजेन्ि 
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मोक्ष िाम ववकास सममतत यहाां एउटा सममतत गठन गहदययो सरकारले भन ेत्यो माफय त 

त्यहाांको डभेलप पतन हुन्छ र सरकारले सम्वोिन गरेको छ भन्न ेपतन म्यासेज 

जान्छ। त्यो गररयोस।् अको म एकफेर मुस्क्तनाथ गएां . मुस्क्तनाथमा मैले त्यत्रो 
ठुलो ततथयिाम करोडौं करोड मान्छे आस्थाको केन्ि त्यहाां म्यानेजमेन्ट त्यतत 

अपटुडटे नभा जस्तो बडा कताकता कमम देखे मैंले यलाई प्रदेश सरकारले यलाई 
एउटा पुांजी सस्म्झएर तेलाई व्यवस्स्थत गरेर त्यहाको आम्दानीलाई व्यवस्स्थत गरेर 
व्यवस्स्थत हुनु पयो र फेमसमलहटहरु पतन हदनु पयो। एउटा उदाहरणको लाधग ठुलो 
एउटा तपाइले गेष्ट हाउस िमयशाला बनाइ हदन सक्नु हुन्छ नी अथवा त्यो िेरै कुराहरु 

छन त्यहाां भौततक रुपमा तन गनुय पने ताकक आकर्यक एउटा बनोस र त्यो बनाउनको 
लाधग पतन आखखर एउटा माध्यम चाहहन्छ । त्यहाां पतन एउटा ववकास सममततको 
गहदयनु भो भन ेराम्रो हुन्छ भन्न ेमलाई लाग्दछ र अको चाहहां मैले पहहला पतन राखकेो 
धथएां राख्न जरुरी छ जसरी रवर उद्योगको प्रसङ्ग यहाां आयो। हाम्रो स्जल्लामा 
गैंडाकोटमा भकुृहट कागज कारखाना अलपत्र अवस्थामा छ। अरवौंको प्रोपहटय छ। 
अहहले १ कट्ठाको त्यहाां करोडौं पछय त्यसको त पचासौं ववघा छ त्यहाां। त्यो सम्पवि 

त्यततकै वसेको अवस्था छ त्यहाां। सरकारसांग मैले के अनुरोि गनय चाहन्छु भन ेत्यो 
एउटा व्यस्क्तको धथयो न उले वेच्न सक्छ ककनभन ेकेहह कस्न्डसन छ। उलाई पतन 

ररमलफ हुने गरेर प्रदेशले तेलाई युज गरेर भोली त्यहाां मेडडकल कलेज गनय सक्नु 

हुन्छ कुनै पतन ववकास तनमायणका त्यतत ठुलो त्यतत िेरै जममन अव पाउन गाह्रो छ। 
यस अथयमा त्यता पतन ध्यान जाओस भन्न ेम अनुरोि गनय चाहन्छु र अको चाहहां र 
अन्त्यमा म अमलकतत सरकारको नीतत तथा काययक्रम हाम्रो आशय के हो यो 
व्यवहाररक बनोस र यो पुांजी खचय गनय सकोस सकेन भनेर तेलाई नगेेहटभ मलन भएन 

तपाइहरुले सक्नु पयो र अरु प्रदेश भन्दा अगाडड जान सक्न पयो यो रुपमा सरकारले 

मलयोस भन्न ेअनुरोि गदै अहहलेको यो नीतत तथा काययक्रममा मेरै स्जल्लालाई छोएर 
जस्तो सपय दांशको व्यवस्थाको कुरो आको छ र औद्योधगक के्षत्र त्यहहां लैजान ेकुरो 
भको छ र हाम्रो त्यो प्रदेशस्तररय कायायलयहरुलाई एकै ठाममा राख्न ेकुरो जुन भाको 
छ जुन सहयोगको कुरो आको छ तय कुराहरुलाई म सरकारलाई िन्यवाद पतन हदन 

चाहन्छु र नीतत तथा काययक्रममा मेरो यवि भनाइ छ कक तपाइहरु सरकार ववगतमा 
जस्तो वान थडय या वान फोथय कतत भाछ अहहले खचय गरेर खसु्म्चने ककमसममा 
जान्छकी भन्न ेहामी सारा कुरो त्यहाांनेर हो । तपाइहरु त्यसमा सफल हुनुहोस तयनै 

कुराहरु राख्दै म मेरा भनाइहरु बन्द गनय चाहन्छु। िन्यवाद जयनेपाल ।  
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